
Kranj – Ministrstvo za infra
strukturo v okviru pripra
ve državnega prostorske
ga načrta za nadgradnjo go
renjske železniške proge 
Ljub ljana–Kranj–Jesenice– 
državna meja predlaga nov 
potek (po novem dvotir
ne) proge pred Kranjem, 
tako da bi jo pod zemljo 
speljali skozi Orehek, kjer 
bi zgradili tudi podzemno 
železniško postajališče, je 
pred dnevi poročal sple
tnik Trma. To naj bi med 
drugim zahtevalo tudi ru
šitev vsaj dvajsetih objek
tov v vasi. Ker obstoječa železniška proga mimo Orehka ne omogoča hitrosti 160 km/h, jo želijo speljati 

pod zemljo skozi vas. / Foto: Gorazd Kavčič

Simon Šubic

Finale svetovnega pokala v smučarskih skokih na Letalnici bratov Gorišek v 
Planici si je ogledalo 57 tisoč gledalcev. Izjemen zaključek sezone slovenskih 
orlov in ganljiva poteza Anžeta Laniška.

Planica – Sezona svetovnega 
pokala v smučarskih skokih 
je bila dolga. Tradicionalno 
se je zaključila s poleti na Le
talnici bratov Gorišek v Pla
nici. To je bil planiški konec 
tedna, kot smo ga vajeni: z 
veliko gledalci in odličnim 
vzdušjem, piko na i pa so s 
stopničkami na vseh treh 
tekmah postavili slovenski 
orli, še posebno v nedeljo, ko 
sta Timi Zajc in Anže Lani
šek poskrbela za dvojno slo
vensko zmago.

Najboljši slovenski skaka
lec sezone je znova Lanišek, 
ki je tako v seštevku pole
tov kot v skupnem seštevku 

svetovnega pokala osvojil 
tretje mesto. Ob tem se je z 
ganljivo gesto spomnil Po
ljaka Dawida Kubackega, ki 
je zaradi hudih težav z zdrav
jem svoje žene že na norve
ški turneji šport in boj za ve
liki kristalni globus postavil 
na stranski tir, se vrnil v do
movino in predčasno kon
čal sezono. V skupnem se
števku je bil nato četrti. La
nišek je na podelitvi v rokah 
držal njegovo podobo iz kar
tona in s tem dal jasno vede
ti, da si Poljak zasluži me
sto med najboljšimi tremi. 
Ob tem ni mogel zadržati 
solz. Njegova poteza odme
va po vsem svetu. »Podelitev 
najboljših treh v skupnem 

seštevku svetovnega pokala 
je bila res čustvena. Dawid 
si zasluži skupno tretje ozi
roma drugo mesto. Pustil je 
šport ob strani. Pokazal je, 
da je ljubezen tista, ki največ 
šteje. S tem je tudi pokazal, 
kakšen človek je. Hudo mi 
je bilo, ker verjamem, da so 
bili zanj to res težki trenut
ki, ko je moral vse prepusti
ti. Ni mu bilo enostavno,« je 
pojasnil Anže Lanišek.

Za skakalcem SSK Men
geš je najuspešnejša sezona 
doslej, ki jo je kronal s prvo 
uvrstitvijo med najboljše tri 
v skupnem seštevku. To mu 
daje dodatno motivacijo tudi 
za naprej.

Anže Lanišek je prvič med najboljšimi tremi skakalci sezone. Podelitev je bila ganljiva. 
Z lepo gesto se je spomnil na prijatelja Dawida Kubackega in pokazal, kaj je tisto, kar v 
življenju zares šteje. / Foto: Gorazd Kavčič

VREME

Prevladovalo bo sončno, 
hladno in vetrovno vreme. 
V četrtek bo veter pone-
hal, spet bo nekoliko  
topleje.

jutri: sončno in hladno

–4/8 °C

Maja Bertoncelj

76 let Gorenjski časnik od leta 1947
Prvi predhodnik tednika Gorenjec leta 1900
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Prebivalci Orehka pri Kranju so šokirani nad načrti, ki ukinjajo obstoječo traso železniške proge mimo 
vasi in jo pod zemljo speljejo skozi vas.

Vlaki bi vozili skozi Orehek

AKTUALNO

Covid-19 ni več  
izolacijska bolezen
Od prvega aprila dalje se covid-19 
obravnava enako kot druge okužbe 
dihal, kar pomeni, da izolacija ni 
več nujna in se izda enak bolniški 
list kot za druga obolenja.

3

GORENJSKA

Proti dvorani večina 
lastnikov
Predstavniki Civilne iniciative Va-
ruhi okolja Besnica so oddali pod-
pisane izjave večine lastnikov 
zemljišč pod Joštom, ki nasprotu-
jejo gradnji snežne dvorane.

6

PRAZNOVANJA

Začel se je  
Avsenikov abonma
V počastitev 70-letnice Avseniko-
ve glasbe je bil v četrtek pri Jožov-
cu v Begunjah prvi od sedmih 
koncertov Avsenikovega zlatega 
abonmaja.

19

ZANIMIVOSTI

Stolp, vlak in konji  
v arboretumu
Novi razgledni stolp na grajskem 
hribu, cestni električni vlak in pro-
jekt Zeleni konji so tri letošnje več-
je pridobitve v Arboretumu Volčji 
Potok.

24

Ganljiva poteza slovenskega junaka

(02) 790 15 60, 031 733 637

ODKUP MESNATIH, DEBELIH IN ČRNIH KRAV!

Odkup celotnih govejih čred na gospodarstvu.  
PLAČILO TAKOJ!

Povečano povpraševanje 
po BIO KRAVAH (do 0,20 €)
AKTUALNO – prodaja 
MALIH BIKOV 200–300 kg

ODKUP KRAV do 4,10 €  
+ davek (bio + 0,20 €)

Aktualne dnevne cene:
BIKI do 4,65 € + davek 
TELICE do 4,50 € + davek

Tedenska prodaja MALIH 
TELIČK; cca 200–250 kg!

Parmova ulica 53, SI-1000 Ljubljana

Zagotovljeno 
plačilo  

v dveh dneh 
na vaš bančni 

račun.

Priloga:   

Zgornjesav ć

Čakajo zaradi šole, 
ne telovadnice �6. stran
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Brezje – V začetku marca je 
bilo v Sevilli v Španiji zase
danje generalne skupšči
ne Mednarodnega združe
nja ljubiteljev jaslic oziro
ma Mednarodne jasličar
ske zveze Unversalis Foe
deration Praesepistica (UN 
– FOE – PRAE), na katerem 
je sodeloval tudi predse
dnik Društva ljubiteljev jas
lic Slovenije pater dr. Robert 
Bahčič, rektor bazilike Mari
je Pomagaj na Brezjah. Slo
vensko društvo je bilo pred
vsem zaradi prizadevanj in 
poznanstev patra dr. Leopol
da Grčarja 17. novembra leta 
2012 sprejeto v mednarodno 
združenje, vendar so se slo
venski predstavniki dogod
kov v njegovem okviru le 
redko udeleževali.

»Ko smo leta 2016 obno
vili Muzej jaslic na Brez
jah, smo se začeli udeleže
vati teh srečanj,« pripovedu
je predsednik Društva ljubi
teljev jaslic Slovenije dr. Ro
bert Bahčič. »Bili smo v Fa
timi, kjer je bila glavna tema 
verski turizem, novembra 

leta 2018 pa smo bili pova
bljeni na sestanek Mednaro
dnega združenja ljubiteljev 
jaslic na Malti, na katerem 
nam je predsednik združe
nja gospod Johann Dendor
fer v znak zahvale in prizna
nja za ohranjanje jasličarske 
dediščine poklonil poseb
no darilo – avtentične jasli
ce iz Argentine, ki prikazu
jejo beg v Egipt.«

Letošnje leto je za jaslice 
in za tradicijo njihovega pos
tavljanja posebno, saj mine
va osemsto let, kar je sveti 
Frančišek Asiški za praznik 
Jezusovega rojstva v Grecciu 
pri Rietiju v Italiji postavil 
prve jaslice in tako z ohra
njanjem spomina na božič
ni dogodek začel poseben 
način evangelizacije. Zaradi 

jubileja bo kongres medna
rodnega združenja, ki je si
cer na vsaka štiri leta, v Se
villi že letos, in ne prihodnje 
leto. Udeležilo se ga bo več 
kot osemsto delegatov.

Za jubilejno leto je član 
predsedstva mednarodne 
jasličarske zveze Pier Lui
gi Bombelli pripravil poseb
ne papirnate jaslične pole z 
naslovom Čudež v Grecciu, 
ki prikazujejo prvo postavi
tev jaslic in bodo na voljo v 
vseh državah, kjer deluje
jo društva ljubiteljev jaslic. 
Predsedstvo mednarodne 
zveze jasličarjev je za letoš
nji jubilej pripravilo pose
ben logotip, ki bo do prihod
njega praznika Svetih treh 
kraljev spremljal vse dogod
ke, povezane z jaslicami in 

jubilejem njihovega postav
ljanja. »Ta naj virtualno za
objame vse prijatelje jaslic 
po vsem svetu. Zgledujmo 
se po svetem Frančišku, ki je 
s preprostostjo, ponižnostjo 
in krotkostjo želel preko jas
lic vsem prinesti mir,« pou
darja dr. Robert Bahčič.

V praznovanje se vklju
čuje tudi Slovenija, ki je na
sploh znana zaradi dolge 
tradicije postavljanja jaslic, 
ki krasijo naše domove in 
vasi. Imamo priznani Mu
zej jaslic na Brezjah, vsako 
leto pa Društvo ljubiteljev 
jaslic organizira tudi vseslo
vensko razstavo. Letošnja bo 
na Vojniku. Brezje pa je do
letela čast, da bodo novem
bra organizator simpozija o 
jaslicah.

Jože Košnjek

Pater dr. Robert Bahčič, predsednik Društva ljubiteljev jaslic Slovenije / Foto: Tina Dokl

Bled – Zbor za Slovenijo je 
v sodelovanju z OO SDS Ži
rovnica, Kranjska Gora, Je
senice, Radovljica, Bled, 
Gorje, Tržič in Bohinj pri
pravil javno tribuno pod na
slovom Slovenija v zrcalu 
Foruma São Paulo – kultur
ni marksizem in napad na 
civilizacijo, ki je minuli četr
tek potekal v dvorani Trigla
vskega narodnega parka na 
Bledu. Gosti France Cukja
ti, Janez Remškar in dr. Žiga 
Turk so predstavili vzpore
dnice z levičarskim delova
njem in kulturnim marksiz
mom v Sloveniji ter foru
mom v São Paulu, ki zdru
žuje južnoameriške levičar
ske stranke. Cukjati je tako 
predstavil napad na kultur
ne institucije, kot so muze
ji, šola, RTV …, Janez Rem
škar je spregovoril o napadu 

na človeka z vidika otroka, 
družine in spola. Dr. Žiga 
Turk pa je predstavil napad 
na državo, kjer je med dru
gim obravnaval kadrovanje 
in svobodo govora.

Njihovi pogledi so teme
ljili na knjigi venezuelske
ga avtorja Alejandra Peñe 
Escluse z naslovom Forum 

São Paulo in kulturna vojna, 
ki jo je v slovenskem prevo
du letos izdala Založba Nova 
obzorja. Predgovor k sloven
skemu prevodu je napisal 
Janez Janša. »V knjigi je na 
preprost način napisano, kar 
je bistvo sedanjega proble
ma celotnega zahoda,« je po
vedal Cukjati in dodal, da v 

njen lahko preberemo, kako 
levica uveljavlja svoje nazo
re, ki slonijo na strategiji, 
zasnovani po Frankfurtski 
marksistični šoli. »Načrtova
li so drugačen pristop, kjer 
je bilo predvideno, da zav
zamejo kulturne institucije, 
zlasti šolstvo, medije, zgodo
vinopisje in podobno.«

Maša Likosar

Prva jugoslovanska pank skupina Paraf, ki so jo ustanovili 
takrat najstniki, je nastala leta 1976 na Reki in je bila vedno 
tesno povezana z ljubljansko pank sceno. V petek, 7. aprila, 
bo skupina Paraf v sklopu Orto Festa nastopila v originalni 
postavi – nastopili bodo tudi Vim Cola, Valter Kocijančič in Iva 
Močibob. Predstavili bodo aktualni album Delta live. 

Naročnik Gorenjskega glasa si bo koncert v paru lahko ogledal 
brezplačno, če do četrtka, 6. aprila, odgovori na nagradno 
vprašanje: Koliko je stara skupina Paraf? Odgovore pošljite 
na koticek@g-glas.si.

Pankerji Paraf v Ljubljani

Ljubljana – V petek, 7. aprila, bo možna le izvedba internih pla-
čil v okviru posamezne poslovne banke ali hranilnice. Evropski 
plačilni sistem TARGET namreč zaradi prazničnega dneva v 
večini držav Evropske unije ne bo posloval, zato se v evroob-
močju ne bo izvajal medbančni plačilni promet. Ob tem so v 
Združenju bank Slovenije še pojasnili, da bosta izvrševanje 
takojšnjih plačil in storitev Flik med velikonočnimi prazniki 
nemotena.

Mirovanje medbančnih plačil

Ljubljana – Tisti, ki ne uve
ljavljajo olajšave za vzdrže
vane družinske člane in ni
majo dohodkov od opravlja
nja dejavnosti ali katastr
skega dohodka, lahko v teh 
dneh pričakujejo informa
tivne izračune dohodnine za 
leto 2022. V primeru nepra
vilnih ali nepopolnih podat
kov morajo do 3. maja podati 

ugovor, razen če razlika zna
ša le nekaj centov, prav tako 
pa lahko v ugovoru uveljav
ljajo omenjeno olajšavo. 
Preveč plačano dohodnino 
bo Finančna uprava naka
zala do 31. maja, rok za do
plačilo pa je 2. junij, pri če
mer se zavezanci lahko od
ločijo za direktno obremeni
tev SEPA (SDD). Drugi sve
ženj izračunov bodo poslali 
konec maja.

Ana Jagodic Dolžan

Dr. Žiga Turk, France Cukjati in Janez Remškar / Foto: Maša Likosar
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Knjigo prejme ANA CUDERMAN z Golnika.

KO TI ČEK ZA NA ROČ NI KE

Letos mineva osemsto let, kar je sveti Frančišek Asiški v Grecciu pri Rietiju v Italiji postavil prve jaslice. 
V praznovanje bo vpeto tudi Marijino romarsko središče na Brezjah z Muzejem jaslic.

Jubilej postavljanja jaslic

Slovenija v zrcalu Foruma Sã o Paulo

Prvi informativni izračuni 
dohodnine že na poti

Letošnje leto je za jaslice 
in za tradicijo njihovega 
postavljanja posebno, saj 
mineva osemsto let, kar 
je sveti Frančišek Asiški 
za praznik Jezusovega 
rojstva v Grecciu pri 
Rietiju v Italiji postavil 
prve jaslice.

Ljubljana – Mladim, starim med 18 in 27 let, bodo v okviru 
projekta Yoalin razdelili 150 vozovnic za potovanje po Alpah 
z vlakom in avtobusom. Rok za prijavo je 26. maj. Mladi, ki 
želijo odkrivati Alpe na podnebju prijazen način, lahko prijave 
oddajo na spletni strani www.yoalin.org, žirija, sestavljena 
iz nekdanjih popotnikov, pa bo izbrala 150 novih ljubiteljev 
potovanj. Kot so sporočili iz organizacije Cipra, bodo imeli 
mladi z vozovnico interrail v poletnih mesecih dostop do vseh 
vlakov in večine avtobusov na območju Alp. Udeležence bodo 
konec junija povabili na predstavitveni dogodek v Bohinju, 
kjer bodo lahko spoznali druge potnike ter skupaj načrtovali 
potovanja. Udeleženci projekta lahko svoja doživetja delijo na 
družbenih omrežjih ter svoje najboljše fotografije in zgodbe 
prijavijo na natečaj. Projekt finančno podpirajo pogodbenice 
Alpske konvencije Avstrija, Lihtenštajn, Švica in Slovenija.

Mladim za odkrivanje Alp sto petdeset vozovnic
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»Za te načrte smo izve-
deli pred nekaj dnevi in re-
čem lahko, da smo vsi šoki-
rani, krajani norijo. Najprej 
so se smejali, češ da gre za 
tako nor projekt, da ga ni 
mogoče izvesti, ampak za-
daj je ministrstvo in DRI, 
zato očitno je nekaj na tem. 
To je treba ustaviti,« je dejal 
predsednik Sveta Krajevne 
skupnosti Orehek - Drulov-
ka Anže Tršan.

Proga pod šolskim 
dvoriščem

»Po načrtih, ki smo jih pri-
dobili, bi šlo za vkopano dvo-
tirno progo z dvema predo-
roma, med drugim bi pro-
ga pod zemljo prečkala tudi 
šolsko dvorišče, nadaljeva-
la pa bi se skozi stari center 
Orehka. Kakšno bo vplivno 
območje oziroma koridor, 
ne vemo, ampak že samo na 
predvideni trasi je dvajset ali 
še več objektov, ki jih bo tre-
ba odstraniti,« je povedal Tr-
šan. Kot je pojasnil, je Me-
stna občina Kranj (MOK) de-
cembra 2021 podala smer-
nice na pobudo Slovenskih 
železnic, s katerimi se je na-
čelno strinjala z nadgradnjo 
gorenjske proge, vendar v 
koridorju obstoječe proge z 
odstopanjem največ sto me-
trov na vsako stran. »Šolsko 
dvorišče pa je na primer od-
daljeno skoraj tristo metrov 
od tega koridorja. Smernice 
so dodatno bile, da se mora 
v čim manjši meri posegati 
v cestno in komunalno in-
frastrukturo, v javne in dru-
ge površine. Potem pa kar 
naenkrat šok – zradiranje 
polovice vasi! Gre za nor 
projekt, za degradacijo, uni-
čenje vasi. Do tega ne sme 
priti in srčno upam, da nas 
bo MOK pri tem podprla,« 
poziva.

Vlaki bi vozili hitreje
Z MOK so nam odgovori-

li, da trenutno težko poda-
jo stališče do predlaganega 
koridorja trase železniške 

proge na Orehku, ker še ni 
v fazi uradnega osnutka. 
»Predhodno je bilo predvi-
deno, da drugi tir železnice 
poteka po koridorju obsto-
ječe trase železnice. Ven-
dar pa so projektanti ugo-
tovili, da radij zavijanja v 
naselju Orehek ne omogo-
ča hitrosti 160 km/h, zato 
so iskali druge rešitve. Po 
nam znanih podatkih gre 
med Jesenicami in Ljublja-
no za edini odsek na evrop-
skem železniškem kori-
dorju Hamburg–Istanbul, 

ki ni dvotiren in ki ne omo-
goča hitrosti 160 km/h,« so 
pojasnili.

Tršan odgovarja, da bi po 
po njegovih informacijah na 
obstoječi trasi vlak s primer-
no tehniko lahko dosegel 
hitrost 140 km/h. »Tukaj pa 
sledijo evropskim smerni-
cam, sploh ne direktivi, da 
bi dosegli hitrost 160 km/h. 

A pomislite: imamo posta-
jo v Kranju, imeli bi jo še na 
Orehku – vlak bo torej tukaj 
vozil 40 km/h, ne more sko-
zi podzemno postajo voziti 
160 km/h.«

Projekt izjemnega 
pomena za Kranj

Na MOK pravijo, da je nji-
hovo stališče, da morajo mo-
rebitne spremenjene tra-
se imeti čim manjše nega-
tivne vplive na občane Kra-
nja. Predlog nove rešitve je, 
da se pod zemljo spelje ce-

lotna nova trasa skozi Ore-
hek, kjer nastane tudi do-
datno podzemno železni-
ško postajališče. Zaradi na-
čina gradnje bi na trasi z naj-
manjšim možnim posegom 
v prostor predvidoma morali 
prestaviti nekaj več kot deset 
objektov, pojasnjujejo. »Po 
izgradnji bi bilo na površ-
ju mogoče kmetovati, ne pa 

graditi stanovanjskih objek-
tov. Stara trasa bi se ukini-
la, izravnala, izravnal bi se 
tudi sedanji most čez žele-
znico. Na opuščeni trasi bi 
bilo nato mogoče postavi-
ti nadomestne objekte, lah-
ko bi se naredila nova ce-
stna navezava na regional-
no cesto Kranj–Ljubljana 
s kolesarsko stezo do obči-
ne Škofja Loka. Poleg tega 
bi bila zaradi podzemne že-
leznice na Orehku bistveno 
manjša obremenitev s hru-
pom kot zdaj,« so poveda-
li na MOK in poudarili, da 
gre za širši državni projekt, 
ki je izjemnega pomena za 
Kranj, »saj bo med Ljublja-
no in Kranjem vzpostavil 
moderno dvotirno progo, ki 
bo omogočala hitri potniški 
prevoz do Ljubljane v dvaj-
setih minutah, del projekta 
pa je tudi celostna prenova 
železniške postaje v central-
ni potniški terminal z novo 
avtobusno postajo, s predvi-
deno pešbrvjo med Stražiš-
čem in starim mestnim je-
drom ter popolnoma novim 
cestnim podvozom iz Kra-
nja proti Besnici«.

Sprva je bilo predvideno, da bo drugi tir železnice potekal po koridorju obstoječe trase 
železnice. / Foto: Gorazd Kavčič

I zolani so pred kratkim do-
segli pomembno zmago. 
Odslej se lahko tudi pravop-

isno pravilno imenujejo Izola-
ni, tako kot se že ves čas poime-
nujejo sami. Niso ne Izoljani 
ne Izolčani, kot je bilo doslej v 
slovenskem Pravopisu določe-
no za edino slovnično pravilno.

Pobudo za uporabo imena 
Izolani je leta 2020 na Facebo-
oku sprožil eden od domačinov. 
»Odkar so leta 2001 v Sloven-
skem pravopisu zapisali, da se 
prebivalcem Izole reče Izoljani 
ali Izolčani, domačini na vsa-
kem koraku popravljajo širno 
Slovenijo. In to kljub temu da 
je osnovna usmeritev pri ime-
nih krajev in njihovih prebival-
cev že zdaj ta, da se upošteva 
poimenovanje, ki ga uporablja-
jo domačini ...« je pobudnik za-
pisal takrat in pozval vse, ki jih 
poimenovanje Izoljan moti, 
naj na elektronski naslov pra-
vopisna.komisija@sazu.si poš-
ljejo pobudo, da se Izoljan in 
Izolčan izbrišeta iz Pravopisa. 
Pobudi so se kmalu zatem prid-
ružili na Občini Izola. »Tudi 
starša imenujeta otroka. Zato 
je primerno, da tudi ime pre-
bivalcev mesta poenotimo, saj 
predvidoma velja, da se ti sami 
odločijo, kako se poimenujejo,« 
so zapisali in z argumenti prep-
ričali pravopisno komisijo, ki je 
pred kratkim v predlog novega 
pravopisa, ki ga imenujejo Pra-
vopis 8.0., poleg poimenovanja 
Izolčan vendarle vključila tudi 
poimenovanje Izolan.

Tudi na Gorenjskem imamo 
nekaj podobnih poimenovalnih 

zagat. Veste, kako se pravopi-
sno pravilno imenuje prebival-
ka Bohinjske Bele? Bohinjsko-
beljanka. Prebivalec Nakla? 
Nakljanec. In Koroške Bele? 
Beljan. »Domačini me bodo 
odnesli iz vasi, če boš v član-
ku napisala Beljan in bodo to 
prebrali,« mi je ob neki prilož-
nosti osuplo dejal sogovornik, 
trden B'lan oziroma Belan, in 
nikakor ne Beljan, kot bi bilo v 
skladu s pravopisom.

Jezik je živ in se spreminja, 
tako kot se spreminjata druž-
ba in svet, v katerem živimo. 
Temu mora slediti tudi jezik. 
Tudi zato je bila leta 2013 us-
tanovljena Pravopisna komisi-
ja ZRC SAZU, katere naloga 
je posodobitev oziroma pripra-
va novih pravopisnih pravil. 
Na spletni strani tako že zbi-
rajo pobude in predloge glede 
pravopisnih pravil; tista, ki so 
v komisiji že usklajena, sproti 
objavljajo na portalu Pravop-
is 8.0.

Ta bo prinesel več novosti, 
zbrane so v osmih poglavjih, ki 
naj bi jih v dveh letih dali tudi 
v javno razpravo.

Ob tem pa se seveda takoj 
najdejo duhoviteži, ki jih jezijo 
umetne knjižne besede. Eden 
takšnih ustvarja spletno stran 
Razvezani prosti slovar žive 
slovenščine. Ko je pred časom 
prebral članek, v katerem je bil 
uporabljen izraz Izoljan, je pi-
kro zapisal: »'Si slišal, kaj se je 
zgodilo v Izolji?' 'Ne, razsvet-
li me.' – 'Točovalo je. Izoljčani 
so v šoku.'«

Beljani, na potezi ste.

Bohinjskobeljanka

Vlaki bi vozili skozi Orehek

Ljubljana – Po navodilu mi-
nistrstva za zdravje, ki ga 
na svojih spletnih straneh 
povzemajo tudi gorenjski 
zdravstveni domovi, se od 
prvega aprila dalje covid-19 
obravnava enako kot druge 
okužbe dihal, kar pomeni, 
da izolacija ni več nujna in 
se skladno s tem za obolelost 

s covidom-19 izda enak bol-
niški list kot za druga obole-
nja. Zdravstvenemu domu 
ni treba več vzdrževati vsto-
pne točke za brise v 24 urah 

od naročil, prav tako ni več 
potreben ločen prostor za 
klinični pregled bolnika s su-
mom na covid-19. Še vedno 
pa pozivajo k odgovornosti, 

ob naročanju povejte, da 
imate respiratorno obole-
nje. Maske sicer niso več ob-
vezne, so pa ob obisku am-
bulante priporočljive. Glede 
na trenutno epidemiološko 
sliko v Evropi in ukinjanje 
uporabe aplikacije v drža-
vah članicah Evropske unije 
je s koncem marca aplikacija 
#OstaniZdrav prenehala de-
lovati tudi v Sloveniji.

Od prvega aprila dalje se covid-19 obravnava enako kot druge okužbe dihal, kar pomeni, da izolacija ni 
več nujna in se izda enak bolniški list kot za druga obolenja.

Suzana P. Kovačič

Covid-19 ni več izolacijska bolezen
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KO MEN TAR
Urška Peternel

Na Mestni občini Kranj so napovedali, da bodo aprila 
(datum še usklajujejo) krajanom Orehka skupaj z 
ministrstvom podrobno predstavili predvideno traso 
železnice.

1. stran

Zdravstvenemu domu ni treba več vzdrževati vstopne 
točke za brise v 24 urah od naročil, prav tako ni več 
potreben ločen prostor za klinični pregled bolnika s 
sumom na covid-19.



4 Gorenjski glas
torek, 4. aprila 2023

info@g-glas.si

Bohinj, Kranjska Gora – 
Tudi gorenjska smučarska 
središča se srečujejo z izzi
vi, ki jih prinašajo podneb
ne spremembe. Zime so mi
lejše, zasneževalni sistemi 
pa ekonomsko in ekološko 
potratni. Mnoga srednje ve
lika in mala smučišča na niž
jih in srednjih nadmorskih 
višinah v Alpah se ubadajo z 
eksistenčnimi vprašanji, saj 
se zaradi dviganja tempera
tur zimska sezona skrajšuje.

Napovedi kažejo, da se 
bo stanje še poslabševalo in 
negativno vplivalo ne le na 
ekonomski položaj podje
tij, temveč tudi na družbe
no in ekonomsko sliko ce
lotnih skupnosti, ugotavlja
jo na Razvojni agenciji Zgor
nje Gorenjske (Ragor), kjer 
so se prav z namenom po
magati skupnostim, ki so 
orientirane na zimski turi
zem, vključili v dva medna
rodna projekta. V sodelova
nju s tujimi partnerji iz ne
katerih alpskih držav bodo 
iskali rešitve za usmeritve v 
razvoju smučarskih centrov 
in manjših smučišč, ki leži
jo na nižjih nadmorskih vi
šinah in na katere zato pod
nebne spremembe najprej 
in najbolj vplivajo. Oba pro
jekta sofinancira Evropska 
unija v okviru instrumenta 
Interreg.

Prehod v trajnostni 
smučarski turizem

Projekt TranStat se osre
dotoča na iskanje reši
tev za smučarska središ
ča. Vsaka sodelujoča drža
va bo vzpostavila tako ime
novane »žive laboratori
je« (living labs) – v Sloveni
ji bosta to smučišči Kranj
ska Gora in Rogla, v kate
rih bodo najprej pridobiva
li podatke za pripravo meto
dologije in iskali rešitve ter 
slednje nato tudi preverjali 

in preizkušali. »Oblikovali 
bomo nova orodja in meto
dologije za prehod, ki sledi 
celostni viziji Alp. Predlaga
ne rešitve bodo primerne za 
prenos na druga smučišča v 
Alpah,« so pojasnili na Ra
gorju.

V okviru projekta Beyond 
Snow pa bodo projektni par
tnerji iz šestih alpskih držav 
iskali možnosti za trajnostni 
prehod malih in srednje ve
likih smučarskih centrov na 
okolju prijaznejše progra
me, ob upoštevanju vseh 
kulturnih in naravnih dano
sti in s poudarkom na širit
vi turistične sezone na celo 
leto. Ugotovitve bodo preiz
kušali na pilotnih območjih; 
Ragor bo v okviru tega pro
jekta aktivnosti osredotočil 
na območje Bohinja.

Prihodnost za manjša 
smučišča

»Očitno je, da bomo mo
rali tudi za zimsko sezono 
najti neko novo ponudbo,« 
ugotavlja Klemen Langus, 
direktor Turizma Bohinj. 
»Bohinj ima srečo, da ima 
Vogel, kjer bo, kot kažejo 

raziskave, smučišče lahko 
vztrajalo še kar nekaj časa, in 
Pokljuko z Rudnim poljem; 
obe središči sta sorazmerno 
lepo obdarjeni z naravnim 
snegom. Po drugi strani pa 
imamo manjša smučišča, 
na katerih so potrebna pre
cejšna vlaganja v infrastruk
turo pa tudi v zagotavljanje 
umetnega snega, da bi lahko 
zadostil trenutnim željam in 
potrebam gostov in obisko
valcev,« pojasnjuje. »Glede 
na trende, kakor jih trenu
tno vidimo, se bo tudi to se
veda spremenilo, in prav je, 
da smo na to pripravljeni.«

Zima ni le za smučanje
Kot pravi, je vključitve v 

projekt Beyond Snow vesel, 
saj bodo v njegovem sklopu 
tudi za Bohinj pridobili zani
mive podatke – na primer o 
debelini snežne odeje v do
ločenem obdobju in o tem, 
kaj si gostje poleg smučanja 
pozimi v destinaciji še želi
jo. »Zanimivo je, da smo v le
tošnjem januarju v Bohinju 
beležili večje število nočitev 
kot januarja lani, in to ob dej
stvu, da je bila lanska zima 

bistveno bolj bogata s sne
gom kot letošnja in da so bili 
lani slovenskim gostom še 
na voljo tako imenovani tu
ristični boni. Podatke bomo 
zagotovo analizirali in sku
šali ugotoviti, ali morda celo 
že zdaj obstaja interes po 
obisku zimskega Bohinja z 
zmanjšano ponudbo smu
čanja,« ugotavlja Langus.

»Po drugi strani pa upam, 
da bo projekt odgovoril na 
vprašanje, ki je zelo po
membno za lokalne skup
nosti, in sicer v katero smer 
naj bi šel razvoj manjših 
smučišč. Tipični primer 
takšnega je pri nas Kozji 
hrbet, ki je po 15 letih od za
prtja Koble nastal kot popol
noma novo smučišče in kjer 
so dokazali, da je do neke 
mere tudi takšno smučišče 
mogoče dobro upravljati. Pa 
tudi to, da za smučanje na 
njem obstaja interes, poseb
no med otroki in družinami. 
Razmisliti bo torej treba, ko
liko vložiti v takšna smu
čišča, ki otrokom, družinam 
in šolarjem dajejo možnost 
gibanja v zimski naravi,« 
meni Langus.

Kozji hrbet nad Bohinjsko Bistrico, ki je po petnajstih letih od zaprtja Koble nastal kot 
popolnoma novo smučišče in za katerega so v Bohinju prepričani, da ima prihodnost

Ljubljana – Državni zbor je 
sprejel novelo zakona o ma
krobonitetnem nadzoru fi
nančnega sistema, ki omogo
ča sprostitev kreditiranja pre
bivalstva, vendar ne sama po 
sebi. Nadaljnje odločitve so v 
pristojnosti Banke Slovenije, 

so pojasnili na ministrstvu 
za finance. Dopolnitve za
kona Banki Slovenije dajejo 
možnost, da makrobonite
tne ukrepe na področju kre
ditiranja prebivalstva sprej
me neodvisno od zakona o 
izvršbi in zavarovanju in ne
odvisno od sprememb viši
ne (bruto) minimalne plače. 

Kot osnovo za presojo zne
ska, ki mora na mesečni rav
ni ostati potrošniku (kredito
jemalcu), bo lahko vzela dru
go merilo, na primer oceno 
nujnih življenjskih stroškov 
(in ne več bruto minimalne 
plače), so navedli na ministr
stvu. Zakon o izvršbi in zava
rovanju kot nujne življenjske 

stroške določa 76 odstotkov 
bruto minimalne plače. Z 
njenim vsakokratnim dvi
gom se je povečal tudi zne
sek, ki mora kreditojemalcu 
ostati na računu po plačilu 
obroka kredita, s tem pa se je 
znižala kreditna sposobnost, 
še posebej ob zadnjem dvigu 
minimalne plače.

Ana Jagodic Dolžan

Kranj – Z aprilom je začela 
veljati novela zakona o star
ševskem varstvu in družin
skih prejemkih, ki ureja oče
tovski in starševski dopust, 
krajši delovni čas zaradi star
ševstva in delno plačilo za 
izgubljeni dohodek. Nove
la med drugim tako materi 
kot očetu prinaša po šestde
set dni neprenosljivega star
ševskega dopusta; doslej je 
imela le mama trideset dni 
neprenosljivega dopusta.

Po novem bo starševski do
pust za oba znašal 160 dni. 
Očetovski dopust se bo s tri
deset dni skrajšal na petnajst, 
starševski dopust pa podalj
šal na 160 dni, pri čemer bo 
sto dni še vedno lahko prene
sel na mater, ki bo lahko kot 
doslej izrabila 260 dni star
ševskega dopusta. In obratno 
– kadar mati prenese vseh sto 
dni na očeta, lahko ta izra
bi 260 dni starševskega do
pusta, mati pa ima šestdeset 
dni neprenosljivih.

Najvišja višina staršev
skega nadomestila, ki je že 
doslej znašalo 2,5kratnik 
povprečne mesečne pla
če, ni več nominalno dolo
čena v zakonu o usklajeva
nju transferjev posamezni
kom in gospodinjstvom v RS 
(4.239,92 evra bruto), am
pak bo podatke pridobival 
Statistični urad za preteklo 
leto (5.059,80 evra bruto). 
Staršem, ki imajo omejitev, 
ni treba vložiti nove vloge, 

višje izplačilo bo avtomatič
no v maju.

Obdobje koriščenja (pre
nesenega) starševskega do
pusta se podaljšuje do os
mega leta otrokove staros
ti (doslej do zaključka prve
ga razreda), enako tudi ob
dobje dela s krajšim delov
nim časom zaradi nege in 
varstva otroka. Krajši delov
ni čas zaradi varstva otroka 
bosta lahko po novem kori
stila oba starša hkrati, a pri 
tem ne smeta preseči dvaj
set ur tedensko. Enoletne 
neprenosljivosti ni več.

Delno plačilo za izgublje
ni dohodek (DPID) za starša, 
ki prekine delovno razmerje 
ali začne delati krajši delov
ni čas zaradi nege in varstva 
otroka s težko motnjo v du
ševnem razvoju ali težko gi
balno oviranega otroka ali 
otroka z boleznijo iz sezna
ma hudih bolezni, lahko 
zdaj v večjem obsegu (dvaj
set ali trideset ur tedensko) 
prejemajo tudi starši otrok, 
ki so nameščeni v institucio
nalnem varstvu, vendar ne
kaj časa preživijo tudi doma. 
Celotni znesek DPID se dvi
guje na 1,2kratnik minimal
ne plače.

Nova ureditev očetovske
ga in starševskega dopusta 
velja za starše otrok, rojenih 
od 1. aprila naprej, ostale 
spremembe pa tudi za star
še otrok, rojenih pred tem 
datumom. Prvo višje izpla
čilo bo v maju, zanj pa ni tre
ba vložiti nove vloge.

Ana Šubic

Lancovo, Podnart – Pretekli konec tedna so na Lancovem in v 
Podnartu izvedli prvi dve letošnji spomladanski čistilni akciji v 
občini Radovljica. Kot je v imenu organizatorjev povedal Igor 
Dornik, se jih je skupaj udeležilo 129 krajanov. »Ponovno smo 
očistili nekaj stalnih žarišč ter vse sprehajalne in druge lokalne 
ceste, pa tudi skupne javne lokacije, kot sta športni park in 
mesto za piknik. Veseli nas, da količina zbranih odpadkov 
ni več tolikšna kot pred leti, žal pa še vedno ostaja kar nekaj 
žarišč in nepravilno odloženih nevarnih odpadkov – salonitk.« 
Večina krajevnih skupnosti v radovljiški občini bo sicer čistilne 
akcije organizirala v soboto, 15. aprila. Seznam zbirnih mest 
sproti posodabljajo na občinski spletni strani.

Čistilni akciji na Lancovem in v Podnartu

Marjana Ahačič

V okviru dveh evropskih projektov bodo v Bohinju in Kranjski Gori ugotavljali, v kakšno smer je ob 
dejstvu, da so zime vse bolj mile, zasneževanje pa energetsko potratno, najbolj smotrno razvijati 
ponudbo zimskih smučarskih središč v Alpah.

Zima ne more biti več 
zgolj smučanje

Odločitve v rokah Banke Slovenije

Po novem imata oba starša po šestdeset 
dni neprenosljivega starševskega dopusta. 
Spremembe tudi pri višini starševskega 
nadomestila in delnega plačila za izgubljeni 
dohodek.

V veljavi novosti 
za starše

Na Lancovem in v Podnartu in okolici se je spomladanske 
čistilne akcije udeležilo 129 krajanov.
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Kamna Gorica, Radovljica – 
Naložba obsega prvo od na-
črtovanih dveh faz izgradnje 
komunalne infrastrukture 
v Kamni Gorici, in sicer iz-
gradnjo primarnega vodo-
vodnega omrežja v dolži-
ni 1366 metrov in slab kilo-
meter dolgega kanalizacij-
skega omrežja, ki bo omo-
gočalo priklop 240 popula-
cijskih enot na javni sistem 
odvajanja in čiščenja odpad-
ni voda.

Tako primarni vodovod 
kot kanalizacija bosta zgra-
jena še letos, prav tako črpa-
lišče za fekalno kanalizaci-
jo ter sekundarno vodovod-
no in kanalizacijsko omrež-
je. Na trasah vseh vodov 
bodo urejene tudi ceste ozi-
roma javne površine, mete-
orna kanalizacija in cestna 
razsvetljava. Telekom Slo-
venije in Elektro Gorenjska 
bosta obstoječe nadzemne 
vode nadomestila z novimi 
kabliranimi vodi.

Kot je pojasnil vodja Od-
delka za infrastrukturo, oko-
lje, prostor in investicije na 
radovljiški občini Borut Bez-
jak, je bila pred leti zgrajena 
čistilna naprava, na katero je 
že priključeno naselje Kropa 
in del lipniške dolina, dimen-
zionirana tako, da je zadošča 

tudi za povezavo s kanaliza-
cijskim sistemom Kamne 
Gorice. »Čistilna naprava op-
timalno deluje prav z določe-
nim številom priključkov, 
zato si prizadevamo za čim-

prejšnji priklop Kamne Go-
rice, najprej s prvim in nato z 
drugim delom naselja.«

Gradnja v strnjenem sta-
rem naselju, ki je tudi spo-
meniško zaščiteno, sicer 
predstavlja izredno velik 

izziv, še pravi Bezjak. Kra-
jevna skupnost je zato ob za-
četku projekta organizirala 
javno razpravo, na kateri so 
se dogovorili o poteku pro-
jekta ter tudi o tem, da Zavod 

za varstvo kulturne dedišči-
ne vsakemu od lastnikov za-
gotovi predhodne smernice 
za obnovo objektov, ki so se 
je številni lastniki lotili soča-
sno z gradnjo kanalizacije in 
vodovoda.

Direktorica občinske 
uprave Alenka Langus ob 
tem dodaja, da občina la-
stnike spodbuja k obnovi 
tudi z razpisom za sofinan-
ciranje obnove objektov, ki 
so pod kulturnovarstveno 
zaščito; letošnji bo objav-
ljen še ta teden.

Občina je za izvedbo pro-
jekta, vrednega več kot 1,9 
milijona evrov, pridobila ne-
povratna sredstva; iz naslo-
va mehanizma za okrevanje 
in odpornost bosta Evrop-
ska unija in država skupaj 
prispevali dobrih 586 tisoč 
evrov.

Gradnja v strnjenem starem naselju, ki je tudi spomeniško zaščiteno, predstavlja velik izziv. 
/ Foto: Gorazd Kavčič

Zgornje Gorje – Proračun-
ski primanjkljaj so pokrili s 
sredstvi splošnega sklada, ki 
je na 31. decembra 2022 zna-
šal slabih 638.600 evrov, 
tako je proračun uravnote-
žen. Pri prihodkih so med 
drugim načrtovana sredstva 
iz državnega proračuna po 
11. členu zakona o TNP, in 
sicer dobrih 661 tisoč evrov, 
sredstva za uravnoteženje 
razvitosti občin v višini dob-
rih 484 tisoč evrov, poleg 
tega tudi dobrih 544 tisoč 
evrov iz Kohezijskega skla-
da za projekt odvajanja in či-
ščenja odpadne vode v pore-
čju Zgornje Save.

Glavnino odhodkov name-
njajo za dokončanje naložb, 
ki so v izvajanju, in zagon 
novih investicij, pri čemer si 
bodo prizadevali za pridobi-
tev evropskih sredstev. »Pro-
račun je razvojno naravnan, 
ključne investicije obsegajo 

obnovo cestne in komunal-
ne infrastrukture ter vodo-
vodnih sistemov, poleg tega 
tudi projektiranje novega 
Gorjanskega doma,« je pred 
sejo povedal gorjanski žu-
pan Peter Torkar.

Za Razvojno središče 
kulture in športa občine v 
TNP so zagotovili 250.000 
evrov, pri čemer letos načr-

tujejo pripravo projektne in 
investicijske dokumentaci-
je, pridobitev gradbenega 
dovoljenja in izvedbo rušit-
venih del sedanjega objek-
ta. Poleg tega občina Gor-
je načrtuje izgradnjo nove-
ga vrtca, za pripravo doku-
mentacije pa so v tem pro-
računu zagotovili dobrih 
102.000 evrov.

V postopku javne obravna-
ve so prejeli več predlogov in 

pripomb, med katerimi so 
določene upoštevali pri do-
polnjenem predlogu prora-
čuna 2023. Med drugim so 
vključili participativni pro-
račun in zagotovili sredstva 
za projekt Prostofer v višini 
24.000 evrov, ob tem načr-
tujejo tudi nakup vozila za 
potrebe izvajanja storitev 
Prostoferja.

V predlogu so največ-
je povišanje sredstev zabe-
ležili na postavki Investi-
cijsko vzdrževanje in grad-
nja občinskih cest, in sicer 
za 103.380 evrov. »Zagoto-
vili smo dodatna sredstva 
za rekonstrukcijo ceste od 
mostu v vasi Krnica do Spo-
dnjih Laz – zaradi pridoblje-
nega popisa del na tej trasi. 
Prvotna ocena je temeljila 
na primerjavi izvedenih del 

na podobni trasi, a je bila za 
povečan znesek nižja,« je 
na seji pojasnil župan.

Največje zmanjšanje je 
na proračunski postavki 
Oskrba naselij z vodo, in si-
cer za 133.324,71. »V prvem 
predlogu niso bila načrtova-
na sredstva za tekoče vzdrže-
vanje vodovoda na Zatrni-
ku, za kar v drugem predlo-
gu planiramo sredstva v vi-
šini 20.000 evrov. Za obno-
vo zajetja Ovčje jame in ma-
gistralni vodovod Radovna 
smo zmanjšali sredstva za 
dobrih 153.000 evrov. Obči-
na namreč za vložitev vloge 
za gradbeno dovoljenje pot-
rebuje še služnost na vod-
nih zemljiščih. Ker je pred 
začetkom del treba pridobiti 
pravnomočno gradbeno do-
voljenje, se predvideva, da 
bodo zmanjšana sredstva 
zadostovala za pokritje vseh 
obveznosti, ki bi lahko na-
stale v letu 2023,« je pove-
dal župan.

Gorjanski svetniki so na tretji redni seji v drugi obravnavi sprejeli predlog proračuna za leto 2023, ki 
predvideva dobrega 5,5 milijona evrov prihodkov in nekaj več kot 6,2 milijona evrov odhodkov.

Maša Likosar

Jesenice – Na Jesenicah so 
gostili delegacijo iz nemške-
ga mesta Nagold, ki je z Je-
senicami uradno pobrate-
no že od leta 1994. Petčlan-
sko delegacijo na čelu z župa-
nom Jürgenom Großman-
nom je na Trgu Toneta Ču-
farja ob koračnici Pihalnega 
orkestra Jesenice - Kranjska 
Gora sprejel župan Občine 

Jesenice Peter Bohinec s so-
delavci. Gostje so si minuli 
konec tedna ogledali tekme 
v Planici ter nekaj okoliških 
znamenitosti, beseda pa je 
tekla tudi o pripravah na pra-
znovanje 30-letnice pobrate-
nja, ki jo bodo zaznamovali 
prihodnje leto na Jesenicah. 
V posebno čast gostov so sko-
zi mesto od železniške posta-
je do občinske stavbe izobesi-
li tudi nemške zastave.

Urška Peternel

Bled – V sredo, 5 aprila, bodo v Infocentru Triglavska roža 
na Bledu večer posvetili Juliusu Kugyju. Dogodek, ki se bo 
začel ob 19. uri, v soorganizaciji pripravljajo Triglavski naro-
dni park, KD Sotočje Radovljica in Društvo LIK Naklo. Odprli 
bodo razstavo Julis Kugy avtorja Zvoneta Paplerja in si ogledali 
projekcijo igranega filma Kugy iz leta 1982, ki je nastal v kopro-
dukciji ORF in TV Ljubljana. Razstava bo na ogled do 7. maja.

Radovljica – Občinska volilna komisija Občine Radovljica 
je prejšnji teden sprejela sklep o razpisu naknadnih volitev 
za sedem članov v svet Krajevne skupnosti Kamna Gorica 
in šest članov v svet Krajevne skupnosti Srednja Dobrava. 
Volitve bodo v nedeljo, 4. junija, za dan razpisa naknadnih 
volitev, s katerim začnejo teči vsi roki za volilna opravila, 
pa velja 19. april. Naknadne volitve v dveh od dvanajstih 
krajevnih skupnosti v občini bodo izvedli, ker na rednih vo-
litvah novembra za mesta v svetu krajevnih skupnosti ni bilo 
prijavljenih kandidatov.

Večer, posvečen Juliusu Kugyju

Naknadne volitve v sveta krajevnih skupnosti

Jesenice – Lani je izšla pla-
ninska knjižica Po jeseniških 
hribih, v kateri navdušeni po-
hodniki zbirajo žige za osvo-
jene vrhove. Knjižico je mo-
goče dobiti v TIC Jesenice, 
pred novo pohodniško sezo-
no pa so že začeli akcijo zbira-
nja žigov; kdor zbere vse žige 
v knjižici, prejme nagrado v 
TIC Jesenice. Vključenih je 
17 pohodniških točk: vrhov, 
razgledišč, koč in znameni-
tosti v občini. Žigi so na loka-
cijah, ki so zapisane v knjiži-
ci nad posameznim mestom 

za žig. Vključeni vrhovi so 
Hruščanski vrh, Klek, Go-
lica, Koča na Golici, Belska 
planina oz. Svečica, Veli-
ki vrh, Vajnež, Španov vrh, 
Dom Pristava, Jelenkamen, 
Mali Jelenkamen, Kozjak in 
Malnež ter znamenitosti na 
Mežakli: partizanska bolni-
šnica, Špica, Planski vrh, Po-
ljanska baba.

Knjižico sta pripravi-
la Razvojna agencija Zgor-
nje Gorenjske in TIC Jese-
nice v sklopu projekta Po-
hodništvo v občini Jeseni-
ce (projekt v celoti financira 
Občina Jesenice).

Urška Peternel

Marjana Ahačič

Delegacijo iz Nagolda na čelu z županom Jürgenom 
Großmannom je na Trgu Toneta Čufarja sprejel jeseniški 
župan Peter Bohinec. / Foto: Gregor Vidmar

Zahtevna gradnja komunalne infrastrukture v starem delu Kamne Gorice je v polnem teku, skoraj dva 
milijona evrov vreden projekt naj bi bil zaključen jeseni. Sočasno so se lastniki odločali tudi za obnove 
svojih hiš, občina jih spodbuja z objavo razpisa za sofinanciranje obnove spomeniško zaščitenih objektov.

Obnova starega dela vasi Na obisku prijatelji 
iz Nagolda

Zbiranje žigov z vrhov

Razvojno naravnani proračun

Med drugim so vključili participativni proračun in 
zagotovili sredstva za projekt Prostofer.

Številni lastniki vzporedno obnavljajo temelje in 
fasade svojih hiš.
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Kranj – Skoraj 180 kvadra-
tnih metrov dela kletnih pro-
storov je v treh mesecih, ko-
likor je trajala prenova, za-
sijalo v novi podobi. »To je 
bil še zadnji del starih, še 
nič obnovljenih, prostorov v 
kleti iz leta 1958, ki je čakal 
na osvežitev,« je še dodala 
direktorica Lilijana Gantar 
Žura. Vesela je, da so nove 
prostore dobili sodelavci v 
tehnični službi in za pomoč 
bolnikom in da se bodo z 
ureditvijo dodatnega prosto-
ra vsi informatiki združili in 
bodo v istih prostorih. Preu-
redili so tudi prostor za čis-
tilke, ki so po prenovi ločene 
od tehnične službe. Od zdaj 
bodo imeli tudi prostor za 
arhiv zobozdravstva, ločena 
skladišča za računalniški ter 
čistilni material. »S preno-
vo smo poskrbeli, da je stav-
ba ZD zdaj prenovljena po 

vseh nadstropjih. Zaposleni 
v podpornih službah bodo 
v novih prostorih še bolj 

motivirani za delo, da bo ZD 
deloval še naprej tako dob-
ro,« se nadeja Gantar Žura. 
S prostori so zelo zadovoljni 
tudi tisti, ki so jim prenovlje-
ni prostori namenjeni. »V 
tehnični službi smo izred-
no zadovoljni, da so prosto-
ri povsem prenovljeni, v no-
vih prostorih bomo lažje de-
lali,« je dejal vodja tehnične 
službe Lojze Pokorn. Vred-
nost celotne investicije je si-
cer nekaj več kot 200.000 
evrov.

Zdravstveni dom v Kranju 
je sodoben

Odprtja prenovljenih klet-
nih prostorov v ZD Kranj 
se je udeležil tudi kranj-
ski župan Matjaž Rakovec 
s podžupanjo Manjo Zorko 
in podžupanom Janezom 
Černetom. »Veseli nas, da 

Zdravstveni dom Kranj do-
biva čedalje lepšo podobo – 
tako zunaj kot znotraj. Zdaj 
je urejena še klet in s tem se 
dejansko zaključuje celostna 
prenova ZD Kranj, ki smo ga 
pred štirimi leti energetsko 
prenovili. Mirno se lahko 
pohvalimo, da imamo v Kra-
nju zdaj res sodoben zdra-
vstveni dom,« je povedal na 
odprtju, ob tem pa že gleda 
v prihodnost: »Najprej bo 
na vrsti gradnja Satelitske-
ga urgentnega centra, ki bo 
ena letošnjih večjih naložb 
na Gorenjskem. Intenzivno 
delamo tudi pri projektu iz-
gradnje kompleksa Severna 
vrata, s čimer želimo prido-
biti prostore za zdravstveno 
dejavnost, urediti parkirna 
mesta v podzemni garaži in 
izboljšati prometno pretoč-
nost območja.«

Matjaž Rakovec, Lilijana Gantar Žura in Lojze Pokorn / Foto: Gorazd Kavčič

Kranj – Na Osnovni šoli Sta-
neta Žagarja so prostorsko 
stisko, ki jih je pestila več 
desetletij, že konec lanskega 
leta rešili z izgradnjo prizid-
ka z novo telovadnico, šesti-
mi učilnicami in večnamen-
skim prostorom. A tudi po 
več mesecih novega prizid-
ka še ne smejo uporabljati, 
saj zanj še vedno ni izdano 
uporabno dovoljenje. Zakaj 
ne, je na zadnji seji mestne-
ga sveta spraševala Saša Kri-
stan (SDS).

»Oddali smo vso do-
kumentacijo, a še vedno 

čakamo na tehnični pre-
gled,« je odgovoril župan 
Matjaž Rakovec in dejal, 
da so jim tehnični pregled 
obljubili že večkrat, a še ved-
no čakajo. »Ovir, da ne bi do-
bili uporabnega dovoljenja, 
ni več. Problem, ki je tukaj 
nastal, je, da gre za dodaten 
objekt ob glavni šolski stav-
bi, ki pa kot še devetdeset od-
stotkov šol v Sloveniji nima 
uporabnega dovoljenja, ker 
je bila zgrajena pred toliko in 
toliko leti. Tu je nastal zelo 
velik problem in je ekipa, ki 
se s tem ukvarja, skupaj z 
upravno enoto dobila s stra-
ni ministrstva soglasje, da se 

lahko vseeno izda uporabno 
dovoljenje za telovadnico in 
vseh šest učilnic. To točko 
imamo stalno na kolegiju in 
samo čakamo tehnični pre-
gled,« je povedal župan.

Županove besede je po-
trdil tudi Tomaž Lanišek, 
vodja sektorja za razvoj in 
pametno mesto na Mestni 
občini Kranj: »Telovadnica 
je v redu, kar je župan pra-
vilno povedal, postopek pa 
je tak, da dokler ni tehnič-
nega pregleda, ne moreš do-
biti uporabnega dovoljenja. 
Zakonodaja na tem podro-
čju se je lani sredi leta za-
menjala in moramo zdaj za 

stari del šole pridobiti upo-
rabno dovoljenje, kar je iz-
vedljivo na podlagi listin, 
da je šola stala pred letom 
1964. Ne bom komentiral, 
kaj je bilo treba vse naredi-
ti za to. Vsi vemo, da je šola 
takrat tam že stala, ampak 
je bilo treba vseeno poda-
ti dokumentacijo. Zdaj je 
treba samo urediti formal-
nosti. Telovadnica sama po 
sebi ni problematična, se pa 
uporabno dovoljenje prido-
biva v paketu. Kar bo dobro, 
ker bo za to šolo urejeno tis-
to, kar bo treba urediti še za 
kakšno drugo šolo v prihod-
nje,« je dodatno pojasnil.

Na Osnovni šoli Staneta Žagarja v Kranju še vedno čakajo na uporabno dovoljenje za novi prizidek. 
Problem je nastal, ker glavna šolska stavba nima uporabnega dovoljenja.

Simon Šubic

Kranj – Predstavniki Civil-
ne iniciative Varuhi okolja 
Besnica so prejšnji teden 
na Mestni občini Kranj od-
dali podpisane izjave veči-
ne lastnikov zemljišč pod 
Joštom, ki nasprotujejo po-
budi za gradnjo snežne dvo-
rane. Proti načrtovanemu 
projektu in tudi proti spre-
membi namembnosti nji-

hovih zemljišč se je s pod-
pisom izreklo okoli 95 od-
stotkov lastnikov, prispe-
vali ga niso le trije lastniki 
s Prebačevega, je pojasnila 
predstavnica iniciative Živa 
Slavec.

»Gre za neposreden po-
ziv županu, ki je tisti, ki 
lahko predčasno izvzame 
to območje iz predlaganih 
sprememb občinskega pro-
storskega načrta (OPN), saj 
pogoji za to pobudo niso 

izpolnjeni. Kot so dejali, če 
so lastniki proti, ni pogojev 
za uvrstitev pobude v OPN. 
Ne želimo pa čakati do jav-
ne razgrnitve OPN, ker 
se potem pobud ne da več 
spreminjati in se vse potr-
jujejo v paketu. Imamo na-
mreč občutek, da želijo ce-
loten OPN vzeti za neka-
kšnega talca in nam očitati, 
da z nasprotovanjem spor-
ni pobudi ogrožamo celo-

ten dokument,« je povedala 
Živa Slavec. V dopisu so na-
vedli, da bi radi prejeli odgo-
vor v razumnem roku, to je 
do 7. aprila, je dodala.

Kot smo izvedeli, je po-
džupan Janez Černe v odgo-
vor na poziv iniciative pred-
lagal sestanek z lastniki, na 
katerem bi jim razložili po-
stopek sprejemanja OPN in 
zagotovili, da pobude brez 
njihovega soglasja ne bodo 
uvrstili v osnutek OPN.

Simon Šubic

Tržič – V sredo, 5. aprila, ob 18. uri bodo v dvorani Kulturnega 
centra Tržič v organizaciji Športne zveze Tržič razglasili naj-
boljšega in najobetavnejšega športnika Tržiča za leto 2022. 
Podelili bodo tudi priznanja za izjemno strokovno delo na 
področju športa. Prireditev bo vodil standup komik Rok Bo-
hinc, vstop bo prost. Pokrovitelj prireditve je Občina Tržič.

Razglasili bodo najboljšega športnika Tržiča

Klara Mrak

V kletnih prostorih Zdravstvenega doma Kranj je v petek zavel vonj po novem. »Prostori so ne le lepi, 
ampak predvsem uporabni,« je ob odprtju prenovljenih prostorov tehnične službe poudarila direktorica 
Zdravstvenega doma (ZD) Kranj Lilijana Gantar Žura.

Novi prostori tehnične službeProti dvorani 
večina lastnikov

Čakajo zaradi šole, ne telovadnice
Nove prostore so dobile tudi čistilke. / Foto: Gorazd Kavčič

Proti načrtovanemu projektu se je s podpisom izreklo 
okoli 95 odstotkov lastnikov zemljišč.

Cerklje – Gasilci z območja občine Cerklje, ki so vključeni v 
osem društev, so lani sodelovali v 68 intervencijah in na raz-
ličnih tekmovanjih, so med drugim slišali zbrani na skupščini 
gasilske zveze, ki je bila tokrat volilna. Dosedanji poveljnik Me-
tod Kropar bo na tem položaju tudi v prihodnjem petletnem 
obdobju, za predsednika pa je bil izvoljen Marjan Luskovec. 
Nasledil bo Blaža Kaplenika, ki je poleg uspešnega delovanja 
komisij poudaril dobro sodelovanje z občino.

Skupščina Gasilske zveze Cerklje

Šentjur – Za štiriletno Karo-
lino, ki se bori s smrtonosno 
redko boleznijo, ta teden do 
vključno velikonočne nedelje, 
ki bo 9. aprila, poteka poseb-
na praznična zbiralna akcija 
Pisanka za Karolino, s katero 
želijo zbrati čim več sredstev 
za razvoj zdravila zanjo. Zato 
njeni starši srčno prosijo, da 
v tem tednu za Karolinino da-
rilo pošljete SMS-donacijo ali 
donacijo nakažete na TRR 
Društva Viljem Julijan. V dru-
štvu so za Karolino v samo 
dobrem mesecu dni zbrali 
že izjemnih 600.000 evrov, 
za razvoj genskega zdravlje-
nja pa morajo zbrati dva mili-
jona evrov. Sredstva, ki so jih 
do sedaj zbrali, so že omogo-
čila, da so znanstveniki, ki raz-
vijajo gensko terapijo za Coc-
kayne sindrom – tip B, pospe-
šili svoje raziskave. Za razvoj 

zdravila – genskega zdravlje-
nja – za Karolino lahko pri-
spevate SMS s ključno bese-
do KAROLINA5 ali KAROLI-
NA10 na 1919 ali z nakazilom 
donacije na TRR Društva Vi-
ljem Julijan SI56 0400 0027 
7357 570, sklic SI00 111888, 
namen »Za Karolino«.

Pisanka za Karolino
Suzana P. Kovačič

Podprimo Pisanko za 
Karolino, čim več donacij za 
razvoj zdravila zanjo. 
/ Foto: arhiv društva
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Škofja Loka – Minulo sredo so 
v Dolenjskem muzeju v No-
vem mestu podelili priznanja 
za uspešno prenovo objektov 
kulturne dediščine ter kultur-
nih spomenikov, hiš, doma-
čij, kmetij in cerkva za minulo 
leto, ki jih podeljuje program 
Šole prenove.

Na prireditvi je prejemnike 
priznaj pozdravil direktor Za-
voda za varstvo kulturne de-
diščine Slovenije Jernej Hu-
dolin ter se lastnikom zahva-
lil za njihovo skrb za kulturno 
dediščino ter poudaril pomen 
in vlogo Šole prenove kot obli-
ke organiziranja civilne druž-
be z namenom povezovanja 
vseh, ki si prizadevajo ohra-
njati in prenavljati kulturno 
dediščino.

Aleksander Ostan s Fakul-
tete za arhitekturo Univerze v 
Ljubljani je spregovoril v ime-
nu ocenjevalne komisije, ki 
so jo poleg njega sestavljali še 
Živa Deu, Mateja Kavčič, Ka-
tarina Odlazek in Robert Pe-
skar. V nagovoru je opozoril 
na energetski, ekološki, eko-
nomski in estetski pomen 
kulturne dediščine, kar po-
meni za družbo velik poten-
cial, ki se ga še premalo zave-
damo.

Špela Spanžel, v. d. direkto-
rice Direktorata za kulturno 
dediščino Ministrstva za kul-
turo RS, je poudarila več po-
membnih vidikov prenove, 
od skrbno načrtovanega pre-
navljanja do tega, ko se prav-
zaprav ne prenavlja, ampak le 
vzdržuje in ohranja original-
na substanca.

Za uspešno prenovo je 
nato 13 lastnikov prejelo pri-
znanja za prenovo kultur-
ne dediščine za minulo leto. 
Prejeli so jih Ruska dača v 
Zgornjih Gameljnah, kašča 

pri Brecu na Jesenicah, go-
spodarsko poslopje pri žu-
pnišču v Šentjoštu nad Hor-
julom, domačija Kapl v nase-
lju Dražen Vrh, hiša na Cesti 
talcev 5 in hiša na Spodnjem 
trgu 11 v Škofji Loki, Smre-
karjeva domačija v Grobišču, 

domačija Šturmajce v Go-
renji Kanomlji, vila na Lju-
bljanski 28 na Bledu, hiša na 
Trubarjevi 28 v Ljubljani, do-
mačija v Stari Loki 150 ter do-
mačija v Kobjeglavi 57.

Komisija pa je še posebej 
poudarila in s posebnimi pri-
znanji za prenovo nagradi-
la t. i. presežnike, ki prida-
jo največ h kakovosti preno-
ve. V minulem letu so bili to 
domačija Buje 1, hiša Sv. Vid 
12 v Sv. Vidu pri Cerknici, 

župnijska cerkev Marijine-
ga rojstva v Tišini ter Šenko-
va hiša na Zgornjem Jezer-
skem 40, ki je bila nagraje-
na za ohranjanje ravnovesja 
med starim in novim.

Vseh 17 uspešno preno-
vljenih objektov kulturne de-
diščine je predstavljenih v 
monografiji Prenove, zgod-
be o hišah.

Kot je v imenu Združenja 
zgodovinskih mest Sloveni-
je tudi sporočila Mateja Haf-
ner Dolenc, bodo priznanja 
ponovno podeljena v prihod-
njem letu, zato iz Šole preno-
ve vabijo k prijavi primerov 
uspešno prenovljenih objek-
tov kulturne dediščine, ki 
bodo s prenovami dodali svoj 
prispevek k ohranjanju slo-
venske arhitekturne dedišči-
ne in trajnostnemu prostor-
skemu razvoju.

Med nagrajenimi stavbami je tudi hiša na Cesti talcev 5 v Škofji Loki. / Foto: Vilma Stanovnik

Škofja Loka – Spomladan-
ska čistilna akcija Očistimo 
Loko je minulo soboto pote-
kala po Škofji Loki in njeni 
okolici. Organizatorka, Ob-
čina Škofja Loka, je akci-
jo pripravila v sodelovanju 
s krajevnimi skupnostmi, 
društvi, zavodi, izobraževal-
nimi ustanovami, seveda pa 
ni manjkalo prostovoljk in 
prostovoljcev, ki so poskr-
beli za to, da so kotički Ško-
fje Loke in okolice zdaj očiš-
čeni, osveženi in pripravlje-
ni na pomladansko brstenje 
in uživanje.

Udeleženke in udeležen-
ci čistilne akcije, med nji-
mi je bila tudi močna ekipa 

Občine Škofja Loka, so skup-
no zbrali več kot dve toni 
smeti, od tega 2080 kilogra-
mov mešanih komunalnih 

odpadkov in 260 kilogra-
mov embalaže. Po različnih 
lokacijah po vsej občini Ško-
fja Loka je skupno čistilo 

kar 580 udeleženk in udele-
žencev. »Pobrala sem nekaj 
polnih vreč pločevink, našla 
sem tudi eno staro žogo in 
kose železa,« nam je pove-
dala Katja Dolinar iz Zmin-
ca, ki je v sobotnem dopol-
dnevu čistila ob glavni ces-
ti v Zmincu.

Eden od namenov akcije 
je tudi druženje. Tri upoko-
jene Škofjeločanke so bile 
na akciji izjemno dobro raz-
položene, čistile pa so okrog 
igrišč pri nekdanji vojašni-
ci. Presenečene so bile, ko-
liko je po tleh cigaretnih 
ogorkov. »Če kadiš, poskr-
bi za to, da ko pokadiš in ci-
gareto ugasneš, ogorek daš 
v koš, ne pa da jih mečeš po 
tleh.«

Čistilna akcija Očistimo Loko, ki je bila zaradi slabega vremena z običajnega termina prestavljena na 
prvo aprilsko soboto, je bila uspešna, čistilo je skoraj šeststo občank in občanov.

Klara Mrak

Ljubljana – Skupščina Skup-
nosti občin Slovenije (SOS), 
ki je potekala preteklo sre-
do v Ljubljani, je bila volil-
na. Predsedovanje Skup-
nosti občin Slovenije si 

bodo po rotacijskem siste-
mu v enakem časovnem de-
ležu štiriletnega mandata 

delili župani Občine Med-
vode Nejc Smole (za sekci-
jo drugih občin), Mestne ob-
čine Novo mesto mag. Gre-
gor Macedoni (za sekcijo 
mestnih občin) in Občine 
Kočevje dr. Vladimir Prebi-
lič (za sekcijo občin s sede-

žem upravnih enot). Smole 
bo za predsedovanje na vrsti 
zadnji.

Maja Bertoncelj

V Gorenjskem glasu ste v 
torek, 21. marca 2023, v rub-
riki Gorenjska objavili infor-
macijo Oddelka za gospodar-
ske javne službe in prometno 
infrastrukturo Občine Škofja 
Loka, da bo zaradi poškodo-
vanja lesene ograje na mostu 
Lipica čez reko Soro slednja 
obnovljena v mesecu maju le-
tos, ker, kot navajate v vašem 
članku, »naj bi se porajalo 
vprašanje« o obnovi. Zaradi 
verodostojnosti in točnosti in-
formacije navajamo, da je ob-
nova lesene ograje na mostu 
Lipica nujna, ne le zaradi po-
škodb, ki so nastale ob prome-
tni nesreči 27. februarja 2023, 
kjer je samo sreča botrovala 
izidu, da ni prišlo do prevr-
nitve osebnega avta s potniko-
ma v reko Soro. Po prometni 
nesreči je bi kraj nesreče in 
poškodba lesene ograje mo-
stu neprimerno zavarovan, 

na kar je že 1. marca 2023 
(dva dni po prometni nesreči) 
pisno opozoril občinski sve-
tnik Gibanja Svoboda Simon 
Krajšek v svojem e-pismu, na-
slovljenem na podžupana in 
predsednika Odbora za ce-
stno infrastrukturo in prome-
tno varnost, ter predlagal nuj-
ni sklic seja odbora, in sicer 6. 
marca 2023, vendar do sklica 
odbora ni prišlo. Omenjeno 
pobudo za takojšnje saniranje 
poškodb lesene ograje na mo-
stu čez reko Soro je svetnik ob-
činskega sveta ponovil tudi na 
4. redni seji občinskega sveta 
9. marca 2023. Še vedno trdi-
mo, da je treba navedene po-
škodbe mostu sanirati takoj, 
in ne šele v mesecu maju 2023 
(tri mesece po poškodbi mo-
stu), ker zavarovanje poškodb 
mostu ne zagotavlja varnosti 
udeležencev v prometu, saj je 
cesta pri mostu ob poslabša-
nju vremenskih razmer spolz-
ka in nevarna.

Rudi Panjtar

Ograjo bodo 
zamenjali maja

Železniki – Danes, v torek, 
se bo ob 19.30 v Športni dvo-
rani Železniki začela pri-
reditev Športnik leta obči-
ne Železniki za leto 2022. 

Na prireditvi, ki poteka pod 
okriljem občine, izvaja pa jo 
Javni zavod Ratitovec, bodo 
podelili dvanajst priznanj, 
in sicer najboljšim športni-
kom, športnim delavcem in 
društvom.

Ana Šubic

Vilma Stanovnik

Čistilna ekipa Občine Škofja Loka s podmladkom / Foto: Primož 

Pičulin

Nejc Smole, župan Občine Medvode, in eden izmed treh, ki 
bodo v novem mandatu vodili Skupnost občin Slovenije 
 / Foto: Tina Dokl

Kar sedemnajst lastnic in lastnikov je dobilo priznanja za uspešno prenovo objektov kulturne dediščine 
ter kulturnih spomenikov, hiš, domačij, kmetij in cerkva, med njimi kar trije v Škofji Loki.

Skrbijo za kulturno dediščino Smole predsednik 
skupnosti občin

Podelili bodo priznanja 
najboljšim športnikom

Akcija Očistimo Loko dobro uspela
PREJELI SMO

Program Šola prenove je nastal v partnerstvu s 
Fakulteto za arhitekturo Univerze v Ljubljani, 
Zavodom za varstvo kulturne dediščine Slovenije, 
Združenjem zgodovinskih mest Slovenije, Srednjo 
gradbeno, geodetsko in okoljevarstveno šolo Ljubljana 
in Šolskim centrom Škofja Loka, tokrat pa so 
priznanja podelili drugič.
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Kamnik – Marca se Kamni-
čani na številnih prireditvah 
in drugih dogodkih spomi-
njajo dediščine svojega ro-
jaka, generala Rudolfa Ma-
istra, še posebno slovesno 
pa je bilo na dan prazni-
ka njihove občine. Na Glav-
nem trgu so sprva zadoneli 
zvoki promenadnega nasto-
pa Mestne godbe Kamnik. 
Sledila je proslava s položi-
tvijo cvetja k spomeniku Ru-
dolfa Maistra, kjer je bil slav-
nostni govornik minister za 
obrambo Republike Slove-
nije Marjan Šarec.

Na osrednji slovesnosti 
s podelitvijo občinskih pri-
znanj v Domu kulture Ka-
mnik so posebno pozornost 
namenili posameznikom in 
društvom, ki so v njihovo lo-
kalno skupnost s svojim de-
lovanjem in angažiranostjo 
vtisnili neizbrisen pečat. 
Slavnostni govornik je bil 
župan Občine Kamnik Ma-
tej Slapar. »S ponosom da-
nes lahko rečemo, da je Ka-
mnik mesto po meri člove-
ka, da smo ohranili občutek 
za prepoznavanje priložnos-
ti,« je poudaril župan. Spom-
nil je na pretekle dosežke, 
med katerimi je omenil tudi 

gradnjo Osnovne šole Frana 
Albrehta, energetsko sana-
cijo Doma kulture Kamnik 
in stavbo Policijske posta-
je Kamnik, prenovo kultur-
nih domov po krajevnih sku-
pnostih, izgradnjo centra za 
ravnanje z odpadki v Suha-
dolah in nogometnega igri-
šča z umetno travo.

V prihodnjih letih bodo 
razvojne moči usmerili v 
zavarovanje vodnega zajet-
ja na Iverju in ureditev sis-
tema odpadnih voda na Ve-
liki planini. »Ker se zaveda-
mo, da na nekaterih lokaci-
jah v Kamniku primanjku-
je parkirišč, je občina že pri-
dobila gradbeno dokumen-
tacijo za umestitev garažnih 
hiš pri zdravstvenem domu 
in srednji šoli v prostor,« je 
dejal Slapar in napovedal 
tudi gradnjo nove športne 
površine med šolama Fra-
na Albrehta in Toma Brejca 
ter modernizacijo osrednje 
športne dvorane.

Osem občinskih 
nagrajencev

Občina Kamnik je letos 
podelila naziv častnega ob-
čana, dve zlati, tri srebrna 
in dve bronasti priznanji. 
Z nazivom častni občan so 

nagradili Matevža Kirna za 
desetletja sponzorstva kam-
niškemu športu, velikoduš-
no pomoč skupnosti in za po-
vezovanje ter vodenje kamni-
škega gospodarstva v smeri 
vsakokratnega razvoja.

Zlato priznanje sta si pri-
služila Ivan Resnik za us-
pešno izpeljane obnove 
kamniških planinskih koč 
ter promocijo planinstva ter 
Kulturno društvo Simfonič-
ni orkester Domžale - Ka-
mnik za vrhunski 50-letni 
ustvarjalni nivo delovanja 

z raznovrstnimi in kakovo-
stno izvedenimi projekti kot 
tudi tradicionalnimi klasič-
nimi glasbenimi koncerti.

Srebrno priznanje so po-
delili Mariji Mošnik za dol-
goletno delo na področju kul-
ture, turizma, dobrodelnosti 
in odkrivanja lokalne zgo-
dovine, Srečku Podbevšku 
za dolgoletno udejstvova-
nje na področju alpinizma 
in gorskega reševanja, nad-
povprečno angažiranost pri 
vodenju Društva Gorska re-
ševalna služba Kamnik in 

odločilen prispevek pri pri-
dobivanju društvenih pro-
storov ter Kulturnemu dru-
štvu Tuhinj za več kot 70-le-
tno uspešno in prizadev-
no delo na področju ljubi-
teljske kulture, ohranjanja 
etnološke dediščine in širje-
nja kulture med ljudmi.

Dobitnici bronastega pri-
znanja sta Marjana Cvirn za 
prispevek pri širjenju reje in 
prepoznavnosti drobnice in 
Marija Juteršek za dolgole-
tno neutrudno delovanje na 
humanitarnem področju.

Maša Likosar

Župan Občine Kamnik Matej Slapar z letošnjimi občinskimi nagrajenci. V imenu častnega 
občana je priznanje prevzel njegov sin Miha Kirn. / Foto: Gorazd Kavčič

Škofja Loka – Dnevi Škofje-
loškega pasijona so se v za-
četku marca začeli s križe-
vim potom po podružničnih 
cerkvah Župnije Poljane ter 
nadaljevali z odprtjem pasi-
jonskih ali postnih jaslic, ki 
so še do 8. aprila razstavlje-
ne v Nunski cerkvi v Ško-
fji Loki. Prav tako v Nunski 
cerkvi je bil Pasijonski kon-
cert, v Sokolskem domu pa 
so predstavili filme o Kris-
tusovem pasijonu v obdob-
ju nemega filma pa vse do 
prvega zvočnega filma. V 
cerkvi v Crngrobu si je do 
maja moč ogledati likovne 
upodobitve prizorov pasi-
jonskega cikla s crngrobske 
fasade iz druge polovice 14. 
stoletja, razstavo pa so odpr-
li prejšnjo soboto.

Še posebno slovesno je 
bilo minuli četrtek, ko je v 
Sokolskem domu potekal 
Pasijonski dan s predsta-
vitvijo že 18. številke Pasi-
jonskih doneskov, števil-
ni obiskovalci pa so si lahko 

ogledali razstavo obnovlje-
ne kostumografije in sce-
nografije Škofjeloškega pa-
sijona. Kot je ob tem pove-
dal Jakob Vrhovec, števil-
ni prostovoljci v času med 
eno in drugo uprizoritvijo 
Škofjeloškega pasijona, še 
zdaleč ne počivajo. »Kljub 
temu da je bil leta 2021 Ško-
fjeloški pasijon odpovedan, 
smo danes na naslednji pa-
sijon bolje pripravljeni in 
ga nestrpno pričakujemo,« 

je povedal Jakob Vrhovec in 
pojasnil, da so s finančnimi 
sredstvi, ki so jih pridobili na 
razpisih ministrstva za kul-
turo, v zadnjih dveh letih ob-
novili kostume in kostum-
ske elemente, od novih san-
dal do podsedelnic za konje, 
naročili pa so tudi blago, iz 
katerega so pod rokami Mi-
lene Dolenec nastale pasi-
jonske kute, krila angelov ter 
kostumi vojakov in cehov, ki 
bodo zamenjali dotrajane. 

Izdelali so tudi dodatna sto-
jala za obleke. Prav tako so 
obnovili scenske elemente, 
od kulis, bakel, lesenih ko-
les vozov do ograj.

Zbrane sta v Sokolskem 
domu pozdravili Špela Span-
žel, v. d. direktorja Direktora-
ta za kulturno dediščino Mi-
nistrstva za kulturo RS, in do-
mača podžupanja Tina Ter-
žan. »V Škofji Loki se zave-
damo, da je Škofjeloški pasi-
jon dragulj dediščine, in tudi 
vsi dogodki v času, ko ni upri-
zoritve, kažejo, da se ne le ob-
čina, ampak tudi Ločani in 
okoliški prebivalci zavedajo 
te zgodovinske vrednosti,« je 
poudarila podžupanja Tina 
Tržan in se zahvalila števil-
nim prostovoljcem, ki skrbi-
jo, da se dragocena dediščina 
ne izgubi.

Da je pasijonska dediščina 
živa, je bil nato v petek dokaz 
Pasijonski večer v Stari Loki, 
kjer so v pričakovanju Ško-
fjeloškega pasijona doma-
či igralci, pevci in glasbeniki 
skupaj z gostujočimi pasijon-
ci iz Poljan in Železnikov pod 

režijskim vodstvom Marjana 
Kokalja oživili izbrane prizo-
re iz Škofjeloškega pasijona.

V soboto dopoldne so na 
Mestnem trgu potekale Pa-
sijonske delavnice z izdela-
vo butaric za cvetno nede-
ljo, pihanjem jajc in ročnim 
barvanjem pirhov, pa tudi 
pokušino postnih jedi. Pri 
vhodu v cerkev sv. Jakoba so 
loški skavti izdelali butaro 
velikanko.

V Selcih so minulo sobo-
to pripravili Štepanjski pa-
sijon, na veliki četrtek pa bo 
v cerkvi sv. Martina v Polja-
nah ob 17. uri obred velikega 

četrtka. Na veliki petek bo po 
mestnem središču Škofje 
Loke od 15. ure naprej pote-
kal križev pot, prav tako kri-
žev pot pripravljajo v Polja-
nah. Velikonočni koncert 
bo na velikonočni ponede-
ljek potekal v cerkvi sv. Petra 
v Selcih. Dogodke letošnjih 
Dnevov Škofjeloškega pasi-
jona pa bosta zaokrožila pre-
davanje Pasijonsko sporoči-
lo prizora križevega pota z 
režiserjem Marjanom Ko-
kaljem 14. aprila v kapucin-
ski cerkvi ter Romualdov 
dan, ki bo 22. aprila v kapu-
cinskem samostanu.

Pasijonski dan s predstavitvijo Pasijonskih doneskov, Pasijonski večer v stari Loki in Pasijonske 
delavnice na Mestnem trgu so minuli konec tedna pomenili vrhunec letošnjih Dnevov Škofjeloškega 
pasijona, s katerimi v Škofji Loki ohranjajo pasijonsko kondicijo.

Vilma Stanovnik

Pasijonski večer v Stari Loki je v petek zvečer potekal v 
pričakovanju Škofjeloškega pasijona. / Foto: Gorazd Kavčič

Ohranjajo pasijonsko kondicijo

Proslava s položitvijo cvetja k spomeniku Rudolfa Maistra 
na Glavnem trgu v središču Kamnika / Foto: Gorazd Kavčič

Občina Kamnik je v sredo, 29. marca, na rojstni dan kulturnika in generala Rudolfa Maistra, z osrednjo proslavo zaznamovala občinski praznik. 
Ob tej priložnosti so podelili priznanja osmim občinskim nagrajencem.

Kamnik mesto po meri človeka

V Sokolskem domu bo do 7. maja odprta razstava 
obnovljene kostumografije in scenografije Škofjeloškega 
pasijona. / Foto: Gorazd Kavčič
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Naklo – Biti pogrebnik je 
delo, ki se ga ne loti vsak. 
»V prvi vrsti moraš ime-
ti urejena glavo in želodec. 
Ko zakleneš kombi, ko kon-
čaš delo, ne smeš pomisliti 
na to, kaj si tisti dan počel, 
koga si prevažal, koga si po-
kopal, zapreš vrata za sabo 
in greš k družini. Služba je 
služba, družba je družba,« 
odločno pove lastnik podje-
tja Akris Gašper Mikolič. Z 
njim in dvema delavcema 
v podjetju, Klemnom Mo-
horičem in Maticem Papo, 
se dobimo v Naklem. Kot 
rečeno, sta Klemen in Ma-
tic člana dežurne ekipe tis-
tega dne. Se vsak dan, ko si 
dežuren, zgodi nujen klic? 
»Skoraj vsak dan; no, danes 
se še ni, ampak smo pa bli-
zu,« pravijo v šali. V tednu, 
ko so dežurni, se je treba 
marsičemu odreči. »Če si 
dežuren, moraš biti največ 
eno uro oddaljen od podje-
tja, ne moreš si recimo pri-

voščiti skoka na morje. Ve-
čino časa se tako kopamo 
kar v Savi,« se pošali 31-le-
tni Matic Papa, ki v podje-
tju Akris dela pol leta, in v 
resnejšem tonu nadaljuje: 
»Smrt vsakogar spremlja 

od mladega, prej ali slej 
vsak gre na pogreb svojca, 
nekatere 'sesuje' bolj, dru-
ge manj. Jaz se spomnim, 
da me ni tako zelo, in mor-
da sem tudi zato pomislil, 
da bi lahko opravljal poklic 
pogrebnika.« Vsi trije sogo-
vorniki se strinjajo, da delo 
pogrebnika lahko opravlja-
jo le redki. »Večkrat ob ka-
kšnih gostilniških debatah 
slišimo: Daj še meni 'zrih-
taj', bi tudi rad to delal. Po 
nekaj pivih so vsi generali, 
ko je treba ponoči iti na kako 
smrtno prometno nesrečo, 
pa je to že druga pesem, tak-
rat se vidi, ali si ali nisi za 
to,« doda Klemen Mohorič.

Dobra volja jih drži 
pokonci

Gašper, Klemen in Ma-
tic so duhoviti, med pogo-
vorom večkrat stvari obr-
nejo na šalo. »Tudi med 
delom je dostikrat tako, je 
treba dati malo iz sebe, da 
ni ves dan samo žalost. Na 
neki način smo sami sebi 

terapevti. V kombiju govo-
rimo druge stvari, ko pride-
mo po pokojnico ali pokoj-
nika, pa je seveda zgodba 
čisto drugačna,« se strinja-
ta Matic in Klemen. Njun 
šef Gašper je odločen: »Ko 

pridemo k svojcem, želim, 
da pokažemo spoštovanje 
in dostojanstvo.« Zanima 
me, ali kdaj jokajo. Vsi od-
kimajo. »Ne smeš se vzne-
mirjati. Če bi se za vsakega 
umrlega 'sekiral', bi bili že 
v 'gorenjskih toplicah'.« Pa 
vendar se kasneje v pogovo-
ru izkaže, da včasih težko 
zadržijo solze. »Ko je umr-
la mlada mamica, smo priš-
li, da bi jo položili v krsto, 
pa so se otroci začeli vzpe-
njati po njej, da je ne dajo … 
Takrat sem dobil solzne oči. 
Ko vidiš žalujočega otroka, 
se postaviš v njegovo kožo. 

Tudi mi imamo vsi otro-
ke ...« »Čeprav so naši bolj 
'zmaji',« sogovorniki hitro 
spet skušajo pogovor obrni-
ti na šalo.

Včasih so za »hec« tudi 
svojci. »Velikokrat je to ne-
kakšna samoobramba pred 
žalostjo, tako to mi začuti-
mo, ampak če se želijo po-
šaliti, se z njimi pošalimo 

tudi mi, sicer pa zagotovo 
ne. V vsakem primeru je 
smrt smrt in iz tega dejstva 
se pretirano šaliti ne sme.« 
Ko prideš po starejšega po-

kojnika, ki je umrl narav-
ne smrti, ni tako grozno, 
tega se človek navadi, pravi-
jo. »Če je pa nesreča z vla-
kom, umor, samomor, uto-
pitev  ... – takrat veš, ali si 

za to ali nisi, ko je mnogo-
krat truplo raztreščeno na 
stotine delov. Vsak del mo-
ramo poiskati, dati v vrečo 
in v krsto ...« Najhuje je, ko 
umre otrok. »Za vse, ki sem 
jih pokopal, se spomnim, 
kaj se jim je zgodilo, tega 
preprosto ne moreš pozabi-
ti,« se zamisli Gašper.

Pa se sicer večkrat spo-
minjajo pokojnikov, se jim 
kdaj njihove podobe vrača-
jo v sanje? Sogovorniki še 
enkrat poudarijo, da moraš 
za to delo biti psihično trden. 
»Če nisi trden, si pa alkoho-
lik,« se spet pošalijo – in ta-
koj spet zresnijo: »Ne, ne, tu 
gre za poseben odnos, no-
benega alkohola, nobenih 
napak ne sme biti, ko dela-
mo, delamo z vsem spošto-
vanjem do pokojnikov in nji-
hovih svojcev.« Pa so v nji-
hovih vrstah tudi ženske? 
»Pred leti je bila pogrebnica 
v Tržiču. Vse je delala, tudi 
jame kopala ...«

V enem dnevu so opravi-
li največ dvanajst prevozov 
pokojnikov. »Pred kratkim 
devet,« pove Matic. Pogre-
be imajo skoraj vsakodnev-
no. Za konec jih vprašam, 
ali je res, kot pravijo, da naj-
več smrti nastopi v obdobju 
polne lune. »Ne, nimamo ta-
kega občutka, smrt ne izbira 
ne časa ne dneva. Nekoč mi 
je rekel prijatelj pogrebnik: 
'Glej, Gašper, ljudje umira-
jo, ko listje gre gor in ko listje 
gre dol.' S čim je povezano, 
ne vem, ni ključa …«

Klara Mrak

Matic Papa, Gašper Mikolič in Klemen Mohorič / Foto: Gorazd Kavčič

Kranj – V Centru za socialno 
delo Gorenjska, enota Kranj, 
ugotavljajo, da v dnevnem 
centru za pomoč, terapijo 
in socialno rehabilitacijo za-
svojenih Labirint v Kranju 
upada število uporabnikov, 
starih nad štirideset let, na 
obravnavo pa prihajajo če-
dalje mlajši, ki posegajo po 
psihoaktivnih substancah. 
»Srečujemo se že z osnov-
nošolci, ki razvijajo zasvo-
jen način življenja. Opaža-
mo, da smo v obdobju, ko se 
zelo aktivno oblikuje scena 
uporabnikov in preprodajal-
cev drog med zelo mlado po-
pulacijo. Gre za mladostni-
ke v starosti med 14 in 18 let. 
Med njimi prevladuje dobro 

poznavanje trga 'spletnih 
substanc', se pravi substanc, 
ki so dostopne na spletu in 
njihova legalnost še ni pov-
sem ustrezno regulirana. 
Nekatere se lahko brez težav 
naročajo iz spletnih trgovin, 
ki ponujajo substance za la-
boratorijsko uporabo, spet 
druge, že nelegalne, pa na 
dark netu. Tako se prepove-
danim drogam, kot sta ma-
rihuana in heroin, dodajajo 
različne primesi, ki povzro-
čajo nenavadne učinke tako 
na psihološki kot tudi tele-
sni ravni posameznika,« so 
zapisali v poročilo o delu Lo-
kalne akcijske skupine za 
preprečevanje zlorabe drog 
za leto 2022.

Med mladimi, ki so vklju-
čeni v obravnavo v center 

Labirint, so trenutno najbolj 
razširjene substance koka-
in, MDMA in amfetamini, 
pridružen je tudi ketamin 
in 3 MMC, piše v poročilu. 
Med srednješolsko in tudi že 
osnovnošolsko populacijo 
zaznavajo veliko preprodaje 

substanc, predvsem kokaina 
in marihuane. Kot opažajo, 
marihuana med mladostni-
ki trenutno niti ni problema-
tizirana, uporaba je zelo po-
gosta, občasna uporaba ma-
rihuane pa je po večini že 

povsem normalizirana, za 
večino uporabnikov. Med 
mladimi uporabniki centra 
Labirint marihuana sicer ni 
glavna substanca.

Med mladostniki, ki se 
vključujejo v program La-
birint, prepoznavajo veli-

ko apatije v odnosu do obi-
čajnega družbenega življe-
nja in nezaupanje v druž-
bene ureditve in institucije, 
kar pripisujejo tudi postco-
vidnemu efektu. Mladi na-
mreč pogosto navajajo, da 

jih je odrasla družba v času 
epidemije pustila na cedilu. 
»Mnogi mladi, ki ne prihaja-
jo iz spodbudnih okolij (za-
svojen način življenja, priso-
ten v družini, slabše socialne 
družinske razmere, nepove-
zanost med družinskimi čla-
ni, občutek nesprejetosti pri 
mladostnikih, pomanjkanje 
občutka varnosti, da se na 
odrasle lahko zanesejo), so 
bili namreč v tem obdobju 
izključeni iz običajnega rit-
ma življenja in potisnjeni v 
situacijo, kjer so bili po veči-
ni prepuščeni samim sebi. 
Ta izključenost se kaže tudi 
v postcovidnem obdobju, 
saj ostajajo zaprti v svoje vr-
stniške skupine, kjer je pri-
sotno nezaupanje v avtorite-
to, v odrasle in njihov način 

življenja. Pri obravnavi mla-
dostnikov, ki spadajo v popu-
lacijo tveganega poseganja 
po substancah, prepozna-
vamo potrebo po nastanit-
venih programih za mlade, 
ki bi omogočali kontinuira-
no, poglobljeno obravnavo 
stisk mladostnikov ter var-
no okolje, ki jim v okviru nji-
hove družinske dinamike ni 
zagotovljeno,« pojasnjuje-
jo v CSD Gorenjska, enota 
Kranj. Kot ob tem poudarja-
jo, njihove ugotovitve teme-
ljijo na izkušnji sodelova-
nja z rizičnimi mladostniki, 
ki so že posegli po psihoak-
tivnih substancah, z zdravo 
populacijo mladih pa ima-
jo manj stikov, zato težko 
posplošujejo ugotovitve na 
celotno populacijo mladih.

V dnevnem centru za pomoč, terapijo in socialno rehabilitacijo zasvojenih Labirint v Kranju se srečujejo že z osnovnošolci, ki razvijajo zasvojen način 
življenja. Na obravnavo prihajajo čedalje mlajši, ki posegajo po psihoaktivnih substancah.

Simon Šubic

Zasvojenost že pri osnovnošolcih

Dobim se s tako imenovano dežurno ekipo pogrebne službe. Njeni člani so stari 40, 34 in 31 let. »Morda se bomo v miru pogovorili, mogoče pa bomo vmes 
dobili klic,« mi porečejo. Ekipa širi dobro energijo. Pravijo, da se radi pošalijo in da je tudi to del tega, da lahko opravljajo poklic pogrebnika. »Ni vsak za to 
delo, zelo dobro moraš imeti urejeno v glavi, trden moraš biti. Ko greš domov, moraš pozabiti, kaj si tisti dan počel.«

Sami sebi smo terapevti

Kot opažajo, marihuana med mladostniki trenutno 
niti ni problematizirana, uporaba je zelo pogosta, 
občasna uporaba marihuane pa je po večini že povsem 
normalizirana, za večino uporabnikov.

»Če je pa nesreča z vlakom, umor, samomor, 
utopitev ... – takrat veš, ali si za to delo ali ne, saj je 
truplo mnogokrat raztreščeno na stotine delov. Vsak 
del moramo poiskati, dati v vrečo in v krsto ...«

»Smrt ne izbira ne časa ne dneva. Nekoč mi je rekel 
prijatelj pogrebnik: 'Glej, Gašper, ljudje umirajo, ko 
listje gre gor in ko listje gre dol.' S čim je povezano, ne 
vem, ni ključa …«
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Šenčur – Nekateri Tino Žar-
ki poznajo kot tekačico, dru-
gi kot kolesarko, uživa na ro-
lerjih, v hribih … »Tisti, ki 
me dobro poznajo, vedo, da 
mi je vseeno, kaj delam zu-
naj – pomembno je le, da 
sem zunaj.« Športno rojstvo 
se je zgodilo pri tridesetih le-
tih, ko ji je sestra predlaga-
la, da bi skupaj tekli. »Kupi-
la sem superge, čeprav mi 
tek ni bil blizu.« A ji je zle-
zel pod kožo in nekajkilome-
trske razdalje so se podaljša-
le do ultramaratonske (75 ki-
lometrov).

Pred šestimi leti je prvič 
prevozila kolesarski mara-
ton Velika Franja, s sposo-
jenim kolesom in »allstar-
kami« na nogah. »Saj nisem 
vedela, v kaj se podajam. V 
kolesarstvo se nisem nikoli 
poglabljala. Škoda se mi je 
zdelo tekaških superg, 'all-
starke' pa so bile edina pri-
merna obutev, ki sem jo še 
imela. Mogoče mi je ravno 
ta naivnost dala moč, da se 

nisem obremenjevala.« Za-
čudenih pogledov na startu 
namreč ni manjkalo. V cilj je 
prispela zadnja, občutek po 
premagani razdalji pa je bil 
vrhunski, se spominja Tina. 
Legendarni športni copati so 
še vedno del njene kolesar-
ske oprave, postali so njen 
zaščitni znak. »Z njimi ču-
tim pedala. Dajejo mi ob-
čutek svobode – spominja-
jo me na obdobje uporništva 
… (smeh) Z njimi ohranjam 
občutek, da sem rekreativ-
ka. Tega občutka nočem iz-
gubiti.«

Najtežji preizkušnji
Poškodba gležnja (troj-

ni zlom z izpahom) pri teku 
pred štirimi leti je njeno živ-
ljenje obrnila na glavo. »Iz 
super aktivnega življenja 
sem padla v super pasivne-
ga. Ravno ko sem namera-
vala stopnjevati gibanje. Po-
leg tega sem ugotovila, da 
sistem ne deluje tako, kot 
sem si želela. Rehabilitacijo 
sem dobila šele čez en me-
sec in pol, jaz pa sem svoje 

življenje želela čim prej na-
zaj.« Razgibavanje je vze-
la v svoje roke, z berglami 
in športno trmo se je podala 
tudi na Sveti Primož nad Ka-
mnikom. »Z rehabilitacije v 
Strunjanu sem se potem že 
lahko odpeljala s kolesom.«

Na zlom jo spominja-
jo tudi vijaki in ploščici v 
gležnju, zaradi katerih se iz-
ogiba daljšim tekaškim raz-
daljam, pri kolesarjenju pa 
ne predstavljajo ovire. Lani 
je na dirki Bikepacking race 
v 77 urah prevozila dobrih ti-
soč kilometrov okoli Sloveni-
je in premagala 14.500 višin-
skih metrov. »Bila sem noro 
utrujena, ampak neizmerno 
srečna.« Uresničila je željo, 
s katero se je na pot podala 
že leto prej, zaradi poškodbe 
roke pa je vzdržljivostni iz-
ziv morala zaključiti pred ci-
ljem. »V resnici si nikoli ni-
sem mislila, da zmorem kaj 
takega. Na tej dirki sem vide-
la, kako pomembna je glava. 
Ta poganja vse. Če pa razmi-
šljaš, kako te boli koleno, te 
bo bolelo še bolj.«

Vse je v glavi
Z letošnjim letom je na-

redila nov korak na poklic-
ni poti. »Pri tem nisem bila 
tako odločna kot pri športu. 
Vedno se je oglašal dvom 
'kaj pa, če …'« Odločila se je, 
da zapusti »cono redne za-
poslitve« v marketingu ter 
se posveti rehabilitaciji in 
masažam po poškodbah, s 
čimer se je sicer ukvarjala 
že dotlej. »Delati z ljudmi, 
jim pomagati, jih motivira-
ti, nasmejati, sočasno razgi-
bati in jim vliti voljo za nas-
lednji dan, teden, mesec in 
jim polepšati kakovost živ-
ljenja, je najlepše, kar lahko 
dam.« Na samostojni poti, 

imenovani Športina, načr-
tuje tudi organizacijo aktiv-
nih dnevnih izletov – poho-
dniških in kolesarskih, rola-
nje, supanje …, prav tako za 
gibanje želi navdušiti s svoji-
mi doživetji, o katerih pripo-
veduje na športno-motiva-
cijskih predavanjih. »Saj ni 
treba, da greš do ekstrema. 
Pri meni je pač tako, da to 
počnem 'na polno'. Od nek-
daj sem bila pozitivna stra-
stna divjakinja, ki je izsto-
pala iz povprečja. V športu 
uživam, ne obremenjujem 
se s številkami. To ljubezen 
in pozitivo želim približati 
tudi drugim. Za spremem-
be ni treba, da je prvi januar. 

Tudi ni treba imeti vrhun-
ske opreme. Nobene dob-
re superge ti ne bodo poma-
gale hitro teči, nobeno dob-
ro kolo hitro odpeljati razda-
lje, če ne boš imel volje. Če 
je volja, je tudi pot – in šele 
ko greš iz svoje cone udobja, 
lahko ugotoviš, česa si spo-
soben. Vse je v glavi … Tudi 
sama sem potrebovala sko-
raj deset let, da sem doume-
la pomen teh besed.«

O svojih prihodnjih podvi-
gih se v pogovoru med Šen-
čurjem in Visokim ni razgo-
vorila. »Načrte raje zadržim 
zase, ker so sicer pričakova-
nja in pritiski okolice … Raje 
presenetim.« (smeh)

Ana Jagodic Dolžan

Tina Žarki obožuje naravo, svež zrak, gibanje. Na nove podvige se pripravlja z mavcem na 
roki, ki ga je dobila zaradi padca pri rolanju. / Foto: Ana Jagodic Dolžan

Spodnje Duplje – Tradicio-
nalno spomladansko razsta-
vo v Graščini Duplje so od-
prli v četrtek v sodelovanju 
s KTD Pod Krivo jelko in 
Srednjo šolo Biotehniške-
ga centra (BC) Naklo. Dija-
ki cvetličarske smeri so pod 
mentorstvom Polone Te-
ran, Metke Celar in Sonje 
Jerič Štefe v okviru praktič-
nega izpita pokazali veliko 
pozitivne energije in ustvar-
jalnosti. Cvetje so oblikova-
li v zanimive cvetlične izdel-
ke, ki so jih povezali z znani-
mi osebnostmi iz sveta alpi-
nizma, slikarstva, glasbe ..., 
ki so s svojim delom pustile 

trajen pečat v naši družbi, 
kot so Andrej Šifrer, Andrej 
Štremfelj, Ivana Kobilca, 

Maja Šubic. Zbrane sta na-
govorila pomočnica ravna-
teljice Srednje šole BC Nak-
lo Tadeja Fričovsky in na-
kelski župan Ivan Meglič, 

ki je spomladansko razsta-
vo že tradicionalno povezal 
tudi s prihajajočim prazno-
vanjem velike noči, dijakom 
in mentoricam pa čestital za 
odlično opravljeno delo. Za 
sladko pogostitev so poskr-
beli dijaki programov pek 
in slaščičar. Razstavo si lah-
ko ogledate še do 12. aprila 
(med tednom po dogovoru 
z lastnikom Graščine Matja-
žem Mauserjem, v soboto od 
16. do 18. ure in nedeljo od 
10. do 12. ure).

Suzana P. Kovačič

V Graščino se je naselila pomlad

»Če želim biti fit pri sedemdesetih letih, moram danes nekaj narediti za to,« 
pravi Tina Žarki, 47-letna ultramaratonka, ekstremna rekreativna kolesarka, 
mama … Zaljubljena v šport. Svoje navdušenje nad gibanjem želi prenesti 
tudi na druge.

Če je volja, je tudi pot

Železniki – Plezalci iz Selške 
doline, ki so zaradi gradnje 
vodnega zadrževalnika izgu-
bili naravno plezališče pod 
Sušo, so konec lanskega leta 
začeli opozarjati na pomanj-
kanje plezalnih poligonov. V 
nastali situaciji želijo dogra-
diti obstoječo plezalno steno 
v Osnovni šoli (OŠ) Železni-
ki, za kar jim je v začetku le-
tošnjega leta uspelo pridobi-
ti 15 tisoč evrov iz participa-
tivnega proračuna Občine 
Železniki, vendar ugotavlja-
jo, da jim za kakovostno nad-
gradnjo manjka še približno 
enkrat tolikšen znesek. Od-
ločili so se, da ga bodo zbrali 
s pomočjo dobrodelnih pri-
spevkov.

V sredo, 5. aprila, bo do-
nacije možno oddati na do-
godku, na katerem bodo 
predstavili »plezalsko sce-
no« v občini Železniki. Do-
godek, na katerega iniciativa 
plezalcev na čelu z Alešem 
Jensterlom vabi ob podpori 

in v imenu OŠ Železniki, se 
bo začel ob 17. uri v šolski 
telovadnici, kjer bodo otro-
ci na plezalni steni pokaza-
li svoje spretnosti staršem in 
ostalim obiskovalcem, vad-
bo pa bo s komentarji spre-
mljala nekdanja športna ple-
zalka Natalija Gros, ki je pod 
vodstvom trenerja in nekda-
njega selektorja članske re-
prezentance Aleša Jenster-
la dosegala vrhunske uspe-
he. Ob 19. uri se bo sreča-
nje nadaljevalo v Kulturnem 
domu Železniki z ogledom 
filma o plezanju Grosove z 
naslovom Magnezij in čoko-
lada, soustvarjalec lokalne 
plezalne scene Jernej Hudo-
lin pa bo predstavil bogato 
tradicijo pionirjev športne-
ga plezanja.

Denarne prispevke je si-
cer že možno nakazati TRR 
Osnovne šole Železniki 
(Otoki 13, 4228 Železniki): 
SI56 0134 6603 0688 178, 
sklic: SI00 2-0006040, 
namen: Donacija plezalna 
stena.

Po izgubi plezališča pod Sušo plezalci Selške 
doline zbirajo denar za dograditev plezalne 
stene v Osnovni šoli Železniki. V sredo, 5. aprila, 
prirejajo dobrodelni dogodek z Natalijo Gros.

Zbirajo za 
plezalno steno

Ana Šubic

Razstava je postavljena v Graščini Duplje.

Na odprtju so nastopile dijakinja Jerca Silak (na sliki s 
kitaro), Manca Stanonik s harmoniko in povezovalka Ema 
Golob.

Dijaki Srednje šole BC Naklo, smer cvetličar, so na ogled postavili razstavo Prišla je pomlad.

Cvetje so oblikovali 
v zanimive cvetlične 
izdelke, ki so jih povezali 
z znanimi osebnostmi.
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V bolnišnici na Bledu, 41. del

Bal se je, da ne bi kakšna 
vojna enota sicer enega 
skušala vzeti. Vojni in po-
litični funkcionarji so temu 
ugovarjali, končno pa so 
le ustregli zdravnikove-
mu nasvetu. Prav kmalu 
so se lahko prepričali, kako 
prav je imel zdravnik. Spet 
sem bil zraven, ko je na 
Bled prišla neka, če se prav 
spomnim Hercegovska bri-
gada. Oficirji so prišli tudi 
v bolnišnico in si jo ogleda-
li. Enemu od višjih oficirjev 
je bil takoj všeč rentgenski 
aparat. Da ga nujno potre-
bujejo in da ga bodo vzeli, 
je dejal zbranim. Naši, od 

katerih je bil najvišji neki 
kapetan, so temu ugovarja-
li. Saj vendar sami ne mo-
rejo ostati brez tega aparata. 
»Šuti, mi smo vas oslobodi-
li!« je oni na kratko končal 
in ekipi, ki je bila z njim, 
ukazal razstaviti in odpe-
ljati edini rentgenski apa-
rat. Vsi, ki smo bili temu 
priče, smo ob tem prvič do-
živeli grenko spoznanje, 
kako prihajajo »osvobodi-
telji«. Dnevi so minevali in 
jaz sem se že naveličal po-
stopanja in poležavanja. Že-
lel sem si samo domov. Ko 
sem to povedal zdravniku 
in mu zagotovil, da se dob-
ro počutim, je moji prošnji 
ustregel. Dne 30. maja 1945 

sem bil iz bolnišnice odpu-
ščen. To je bil tudi odpust iz 
vojske. Slekel sem vojaško 
uniformo in nikoli več mi je 
ni bilo treba obleči. Za to se 
imam zahvaliti dejstvu, da 
sem bil vedno samo nava-
den vojak, ker tisti z razni-
mi čini so se v vojsko vedno 
znova vračali.

Več srčne kulture!
Preživeli smo petle-

tno krvavo borbo, bor-
bo, kakršne ne pomni člo-
veštvo. Bila so doživetja, ki 
so segla do poslednjega člo-
veka in pri slednjem prav 
v dno njegove duševnosti. 
Doživetja, ki so pustila 
mnoge neizbrisne sledove. 

Kakšni pa so ti sledovi? Bor-
ba, ki se je vodila, je bila 
trda, neizprosna, surova. 
Šlo je za biti ali ne biti. Brez 
ozira na levo ali desno. Brez 
ozira na najosnovnejše pra-
vice življenja, tako posame-
znikov kot celih narodov. 
Surovost in brezobzirnost 
sta dosegli vrhunec, tako 
da se nehote vprašamo, ali 
je danes kaj takega sploh 
mogoče. Danes, ko je olika 
in civilizacija na taki višini! 
Ko so padle v letu 1941 prve 
žrtve, smo osupnili. Brez 
besed smo stali ob prvih 
žrtvah – talcih. Nismo naš-
li niti besede sožalja do bra-
tov, sester in staršev, ki so 
se onesveščali, objemajoč 

svoje najdražje, privezane 
na kole, vse v krvi in brez 
življenja. Srečevali smo se 
na cesti brez pozdravov in 
besed, ki so v navadi. Res, 
bil je to pravi veliki petek, 
ko se je zdelo, da še sonce 
ne more gledati tega sveta, 
grdega in surovega. Ko se 
nam je zdelo, da so celo cve-
tovi povesili svoje glavice, 
ko nismo slišali niti ptičje-
ga petja. Zdelo se je, da vsa 
narava žaluje ob strašnih 
doživetjih človeka – svoje-
ga gospodarja. Čas pa je šel 
svojo pot. Minevali so dne-
vi, tedni, meseci. Padali so 
vedno novi, vedno številnej-
ši. Mi pa smo samo še rekli, 
ko smo brali kričeče lepake: 

»Spet so jih trideset.« Krva-
vela so nam srca, z grozo 
smo gledali vse to. Pa smo 
sklenili, da se maščujemo, 
da napravimo temu konec. 
In smo se postavili v bran s 
puško v roki, kdaj celo brez 
nje. Zato je bila pač potreb-
na jeklena volja in trda srca. 
Tam smo se naučili gleda-
ti smrti v obraz. Spoznali 
smo do dna vso resnico sov-
raštva. Še posebej bridko 
resnico in bridke posledi-
ce sovraštva med brati. Ob 
smrti tovariša smo se pok-
lonili njegovi žrtvi s spošto-
vanjem. Potem pa smo šli 
dalje svojo pot.

Janez Kunšič 

U t r i n k i  i z  m o j i h  d n i

Izlet v Benedikt smo začeli 
malo drugače kot po navadi. 
Že na avtobusni postaji sva 
z voznikom v pnevmatiki 
avtobusa opazila žebelj. To 
moramo rešiti, sva sklenila, 
saj je varnost na prvem mes-
tu. V podjetju Habjan tran-
sport iz Škofje Loke so nam 
takoj priskočili na pomoč in 
zamenjali gumo, medtem 
ko so gostje spili kavo. Res 
hvala za prijaznost. Brez od-
lašanja smo se nato odpelja-
li v Benedikt, kjer nas je pred 
občino sprejel Rok Šijanec, 
ki je med drugim na občini 
zadolžen tudi za razvoj tu-
rizma. Povedal nam je, da 
je občina med mlajšimi v 

Sloveniji, saj je nastala šele 
leta 1998, mlada pa je tudi 
zato, ker je povprečna sta-
rosti prebivalcev manj kot 
štirideset let. Vsako leto ima-
jo težave, ker je vpis v vrtec in 
osnovno šolo prevelik.

Najprej smo se odpeljali do 
slatinskih vrelcev, kjer je iz-
vir mineralne vode. O vrel-
cih, pticah in rastlinju, ki so 
značilni za te kraje, nam je 
povedal naravovarstvenik 
Robert Šiško. Medtem ko 
smo okušali vodo s poseb-
nim okusom, ki je tekla iz 
103 metre globoke vrtine, pa 
nam je na harmoniko zaigral 
Lan Ledrek. Priznati moram, 
da fant dobro igra, saj se uči 
že sedmo leto. Da nam je ig-
ral, mu je izostanek od pouka 

opravičil sam ravnatelj šole. 
Med prevozom do bližnjega 
griča, kjer stoji lepa gotska 
cerkev Svetih treh kraljev, 
nam je naš vodnik razložil, 
da so v središču mesta zvrta-
li 1854 metrov globoko vrtino 
in našli zdravilno vodo, ki so 
jo želeli uporabiti za ogreva-
nja toplic. Žal je podjetje, ki 
se je ukvarjalo z vrtanjem, 
propadlo in tudi vrtina zdaj 
propada. S toplicami tako še 
nekaj časa ne bo nič.

Več se je dogajalo v in ob 
cerkvi. V cerkvi smo si ogle-
dali lepe gotske oltarje in ob-
čudovali notranjost stavbe, 
katere začetki segajo v leto 
1521. Istega leta so zgradili 

tudi mežnarijo, ki je danes 
protokolarni objekt občine. 
Ima tudi staro črno kuhinjo.

Za dobro voljo so poskr-
beli člani vinogradniškega 
društva Benedikt. V vinski 
kleti smo namreč pokusili 
vino, ki so ga pridelali njiho-
vi člani. Predstavili so nam 
tudi vino z imenom Zvrst, 
ki je sestavljeno iz najmanj 
dveh sort vina. Pokusili smo 
tudi lokalno dobroto kruh 
»klecnprot«.

Lahko bi še pokušali, saj je 
bilo vreme lepo in volja dob-
ra, a čakali so nas na kmetiji 
Kaučič, kjer so nam pripra-
vili okusno kosilo. Po kosilu 
smo tudi zapeli in zaplesali.

Lan Ledrek je zaigral na harmoniko, Robert Šiško pa nam je 
povedal o pticah in cvetlicah v okolici.

Grega Flajnik

Naši gostje pred cerkvijo, v ozadju se vidi Benedikt. / Vse fotografije: Grega Flajnik

Benedikt v Slovenskih goricah

(Se nadaljuje)

Člani vinogradniškega društva Ovtar Janez Žižek, Albina 
Janžekovič in Marjan Farašin  

Naš vodnik Rok Šijanec z zakoncema Tanjo in Damjanom 
Kaučičem, ki sta pripravila okusno kosilo

Izviri slatinske vode

Olga Hrovat pred starim gotskim oltarjem z božičnim 
motivom in Jezusom. Iz njega se vije vinska trta z 
Jezusovim rodovnikom.

Andrej Krč in Mimi Jelovčan se sladkata s kruhom 
»klecnprot«.
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Kamnik – Osrednje kam-
niško razstavišče za aktual-
no umetnost Galerijo Pog-
led bodo do sredine maja iz-
polnjevala Urbana korita. 
Tak je namreč naslov razsta-
ve likovnih del slikarja Jur-
ja Samca, diplomanta Viso-
ke strokovne šole za risanje 
in slikanje, člana Likovne-
ga društva Kranj, ki živi in 
ustvarja v Ljubljani. Tokrat v 
svojih slikah – lahko bi rekli 
– ozelenjuje urbano krajino. 
Ob njegovih slikah začuti-
mo, da to počne skrbno v ma-
niri likovnega, v nekakšnem 
sožitju kompozicije s široko 
barvno paleto, hkrati pa naše 
pogledovanje v svoja urbana 
korita vedno znova nagraju-
je z neko človeško toplino in 
pridihom estetskega. Ko gle-
damo, se počutimo res dob-
ro. Na ogled je postavil 14 del 
različnih formatov, od veli-
kih do miniatur.

Urbano in narava. Kar je 
zgradil človek in kar je bilo 
pred njim. Oboje skupaj v 
21. stoletju. Ali kot ob dej-
stvu, da stalni napredek člo-
veštva hkrati terja tudi da-
vek v naravi in okolju, zapi-
še vodja galerije, umetno-
stna zgodovinarka Saša Bu-
čan: »Še nikdar prej se ni 
človek toliko ukvarjal z eko-
logijo, ščitenjem vse nara-
ve, vseh živih vrst, začel se 

je širiti strah zaradi neu-
mornega uničevanja plane-
ta, strah pred samim sabo, 
strah pred tem, da bo človek 
izgubil vse niti, ki ga pove-
zujejo s samim seboj.« In v 
nadaljevanju: »Prav urbana 
naravna scenografija je vo-
dilo v zadnjem ciklu del sli-
karja Jurja Samca, ki skuša z 
Urbanimi koriti spregovori-
ti o lastnem razmisleku o na-
ravi, s katero skuša vse bolj 
vzpostaviti stik.«

Jur Samec pove, da je že 
takoj po študiju začel ci-
kel Vertikalni zapisi in Ur-
bana korita so eno izmed 

njegovih nadaljevanj. Slike 
drugače gledamo z razdalje 
kot od blizu. Prvič v ospred-
je stopajo visoke pokončne 
stavbe v temnih tonih, ko se 
približamo, pa te skoraj izgi-
nejo in v prvi plan stopijo ze-
lenje, trave, grmi, žuželke, 
kopica drobnih detajlov, ki v 
nasprotju s prvimi dajejo ob-
čutek življenja … »Od daleč 
vidite izstopajoče elemen-
te, pokončne forme, velike 
barvne ploskve, ki z razda-
lje močno vibrirajo. Ko sto-
pite blizu, pa vsi ti detajli plo-
skve nekoliko umirijo, hkra-
ti pa gledalcu ponudijo, da z 

njimi vstopi v zgodbo,« pove 
slikar in doda, da v prvi fazi 
razmišlja predvsem likov-
no, o sestavljanju različnih 
elementov, o barvah, ne to-
liko o vsebini slike. »Načelo-
ma izhajam iz čiste abstrak-
cije, ob ustvarjanju slike pa 
potem razmišljam o zele-
nem rastlinskem svetu in 
vseh oblikah, ki jih ta prina-
ša. Narava je največji ume-
tnik.« Avtor naravo posne-
ma, dodaja, odvzema, stili-
zira, ponekod naredi risbo, 
drugje le piko ali točko, ki je 
lahko cvet, morda se razvije 
v čebelico ...

Jur Samec: »Morda bo narava prerasla urbano – kot nekoč starodavna mesta.« / Foto: Igor Kavčič

Kranj – V prvi polovici prej-
šnjega tedna sta v glavnem 
mestu Slovaške dva pevska 
zbora Gimnazije Kranj, De-
kliški, ki ga vodi Erik Šmid, 
in Fantovski pod vodstvom 
Ane Bec, sodelovala na po-
mladnem zborovskem fe-
stivalu Bratislava Spring 
Music Festival. Na njem se 
je predstavilo osem zborov 
iz petih držav, Madžarske, 
Turčije, Ukrajine, Slovenije 
in Slovaške.

Mlade pevke in pevci z 
gimnazije so prepevali na 
kar štirih koncertih, v veli-
ki zrcalni dvorani Primaci-
alne palače ter v dvorani Kla-
risky, ki je nastala v nekda-
nji cerkvi starega samosta-
na. Dekliški pevski zbor je 
uspešno nastopil tudi v tek-
movalnem delu, saj je pos-
tal eden od dveh sodelujočih 
zborov z zlato plaketo, dekle-
ta so si za nastop prislužila 
zavidljivih 95 odstotnih točk. 

»Prav vsak njihov festivalski 
nastop je bil pospremljen z 
gromkimi aplavzi in vzkli-
ki odobravanja,« poudarja 
vodja zbora Barbara Kušar 
in dodaja, da je tudi fanto-
vski zbor požel pozitivne od-
zive s svojimi nastopi. »Nav-
dušujoče je bilo spremljati, 
kako so se pevci z malo iz-
kušnjami iz sramežljivih 

fantičev iz nastopa v nastop 
bolj preobražali v samozave-
stne pevce, ki na odru uživa-
jo.« Kot edini od netekmujo-
čih zborov so prejeli poseb-
no priznanje za odličen na-
stop.

Dekleta bomo v Kranju 
lahko slišali že 20. aprila 
ob 19.30, ko bodo v dvorani 
Gimnazije Kranj nastopila 

skupaj z Akademskim pev-
skim zborom France Pre-
šeren Kranj in gosti iz Stoc-
kholma, vrhunskim moš-
kim zborom Zero8. Švedski 
pevci se bodo udeležili tek-
movanja Gallus v Maribo-
ru in so se prijazno odzva-
li vabilu za nastop v Kranju. 
Vstopnice so že na voljo na 
portalu mojekarte.si.

Dekliški in Fantovski pevski zbor Gimnazije Kranj sta z uspehom nastopila na festivalu v Bratislavi.

Igor Kavčič

Kranj – Polutizem je aktualni 
projekt umetnika The Miha 
Artnaka, ki tokrat predsta-
vlja dve ločeni razstavni eno-
ti, tako v Galeriji Layerjeve 
hiše kot v sodelovanju z In-
štitutom TAM-TAM v Mer-
gentalerjevi ulični galeriji. 

»Gre za umetnost, ki pre-
rašča meje. Mejo dojema-
nja, mejo sprejemljivega, 
mejo sprenevedanja, tudi 
mejo samokritike. Umetni-
ška dela do nekega trenut-
ka nosijo funkcijo uporab-
nih predmetov, z vsebino 
in namenom. Nato posta-
nejo smeti, odpadki, neupo-
rabni predmeti,« so zapisa-
li v Layerjevi hiši. Ko ume-
tnik smeti z rokavicami na 
rokah postavlja v galerijski 
prostor, v polje umetnosti, 

se postavi vprašanje, ali s 
tem postanejo umetniška 
dela ali so še vedno zgolj 
samo smeti. Je na primer 
zobna ščetka, ki jo po dolo-
čenem obdobju zaradi higi-
ene zamenjamo, tokrat pa 
uokvirjena na steni galerij-
skega prostora, odpadek ali 
umetniško delo?

Razstava se iz Layerjeve 
hiše premika čez mejo no-
tranjega z zunanjim, Ar-
tnak je svoj umetniški iz-
raz predstavil še v Mergen-
talerjevi ulični galeriji s t. i. 
on-site postavitvijo umetni-
ških artefaktov na panoje ve-
likega formata na Tomšiče-
vi ulici v Kranju. Kot doda-
jajo v Layerjevi hiši, v ulični 
galeriji v letu 2023 predsta-
vljajo umetniška dela avto-
ric in avtorjev, ki se posveča-
jo osrednji temi Skupnost.

Igor Kavčič

Kranj – V sredo, 5. aprila, ob 18. uri bo v Galeriji Likovnega 
društva Kranj odprtje razstave slik in instalacij akademske 
slikarke Irene Gayatri Horvat z naslovom Nežni dotik ledu. 
Projekt spremlja glasba skladatelja Simona Skalarja.

Razstava Nežni dotik ledu

Škofja Loka – V Galeriji Fran-
ceta Miheliča v Kašči bo da-
nes, v torek, 4. aprila, pote-
kalo tradicionalno Srečanje 
mladih literatov Gorenjske, 
ki ga pripravlja Območna iz-
postava JSKD Škofja Loka in 
je vključeno v Festival mla-
de literature Urška. Najprej 
bo od 15.30 do 18. ure pote-
kala literarna delavnica za 
udeležence, ob 18. uri pa bo 
na sporedu še javno branje 
besedil in glasbeni nastop 
šansonjerja, skladatelja in 
večkratnega udeleženca Ur-
ške Tomaža Hostnika. Festi-
val mlade literature Urška 

združuje mlade avtorice in 
avtorje od 15. do 30. leta sta-
rosti, ki pišejo v slovenskem 
jeziku. JSKD skozi strokov-
no selekcijo na šestih regij-
skih srečanjih izbere pet fi-
nalistov in najboljšemu v 
naslednjem letu izda knji-
žni prvenec. Letos sodeluje-
jo: Dominik Lenarčič, Anže 
Brodnik, Ana Štular, Zala 
Benedik, Iza Lota Kovač, Eva 
Ručigaj, Kaja Magovac, Iza 
Dolenec, Ožbej Pirih, Ajda 
Holy Perčič, Lara Stare - Kni-
fic, Brina Mohar, Zala Bene-
dičič, Ana Resnik, Anama-
rija Zorč in Šejla Silić. Stro-
kovna spremljevalka festiva-
la pa je Stanka Hrastelj.

Igor Kavčič

Igor Kavčič

Zlati Dekliški pevski zbor Gimnazije Kranj pod vodstvom Erika Šmida / Foto: Vladimir Kuric

The Miha Artnak v Layerjevi hiši in pred njo / Foto: Maša Pirc

Slikar Jur Samec se v kamniški Galeriji Pogled predstavlja z najnovejšimi deli iz cikla Urbana korita.

Osmišlja urbano naravo

Uspeh gimnazijskih zborov
Danes bo v Škofji Loki potekalo Srečanje mladih 
literatov Gorenjske.

Mladi literati Urške

V Galeriji Layerjeve hiše in Mergentalerjevi ulični 
galeriji je na ogled razstava Polutizem umetnika 
The Miha Artnaka.

Polutizem  
v Layerjevi hiši
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Planiški konec tedna je uspel. Za konec tudi Zdravljica. Organizatorji so si želeli daljših poletov.

Planica – Slovenski smu-
čarski skakalci so v velikem 
slogu zaključili sezono sve-
tovnega pokala. Na Letalni-
ci bratov Gorišek so bili prav 
na vseh treh tekmah na sto-
pničkah.

Ni Planice brez Zdravljice
Dve tekmi sta bili v soboto, 

saj je bila petkova posamična 
zaradi neugodnih vetrovnih 
razmer prestavljena. Izpelja-
na je bila ena serija, Anže La-
nišek pa je zaostal le za Av-
strijcem Stefanom Kraftom. 
Slovenska četverica – Lo-
vro Kos, Domen Prevc, Timi 
Zajc in Anže Lanišek – je še 
isto dopoldne drugo mesto 
osvojila tudi na ekipni tekmi, 
potem ko je dolgo kazalo na 
zmago, na koncu pa so bili 
malenkost boljši Avstrijci. 
Nedeljsko zadnjo tekmo se-
zone je dobil Timi Zajc, ki je 
Laniška prehitel vsega za de-
setinko točke. Ekipni uspeh 
sta dopolnila Domen Prevc 
na četrtem in oboleli Žiga Je-
lar na šestem mestu. Zma-
govalec posebnega seštevka 
Planica7 je Kraft. V nedeljo 
so podelili tudi pokale in me-
dalje najboljšim skakalcem 
v celotni sezoni. Veliki kri-
stalni globus je drugič osvojil 
Norvežan Halvor Egner Gra-
nerud, drugi je Kraft, tretji pa 
Lanišek, kar je njegova prva 
uvrstitev med najboljše tri v 
tem seštevku. Isti trije ska-
kalci so bili na stopničkah 
tudi v točkovanju poletov, le 

da je mali kristalni globus šel 
v roke Kraftu, Granerud je bil 
drugi, Lanišek pa tretji. Pokal 
narodov so osvojili Avstrijci, 
Slovenija je tretja.

Lanišek želi narediti še 
korak naprej

Za slovenskimi skakalci je 
nova uspešna sezona. Prvo 
ime je Anže Lanišek. »Za 
mano je izjemna sezona, 
pred katero sem si za cilj za-
dal uvrstitev med najboljših 
pet v skupnem seštevku, kar 

je bilo že kar nekaj časa potr-
jeno. Želel sem si tudi posa-
mične in ekipne medalje na 
svetovnem prvenstvu. Med 
najboljšimi tremi sem bil na 
novoletni in norveški turne-
ji. Razen posamične medalje 
s svetovnega prvenstva sem 
izpolnil vse cilje že pred zak-
ljučkom v Planici. Tukaj sem 
le še užival. Res je iz boja za-
radi ženine bolezni izpadel 
Dawid Kubacki, sem pa za 
tretje mesto moral pokazati 
veliko. Tudi jaz sem imel ne-
kaj težkih trenutkov, ko ni šlo 
vse v pravo smer, a smo vztra-
jali in delali, kot je treba. Po 
novoletni turneji je bil dovolj 
velik rezultatski padec, da 
me je oddaljil od boja za veli-
ki kristalni globus. Ta sezona 
je bila znova prehodna, v ka-
teri sem rastel, se učil. Vsi ti 

fantje, ki so se borili z mano, 
imajo že veliki kristalni glo-
bus. Imajo kilometrino, ki je 
jaz morda še nisem imel. Vse 
to je lepa popotnica za naprej. 
Na sezono imam veliko lepih 
spominov. Bilo je lepo, užival 
sem in sem pomirjen tudi za-
radi načina, kako sem jo od-
delal. V prihodnji želim na-
rediti še korak naprej. Veliko 
je še stvari, ki se jih da izbolj-
šati. Motivacije in zagona mi 
ne bo zmanjkalo,« je povedal 
Lanišek. Z družino ga sedaj 

čaka dopust v toplih krajih, 
že včeraj pa so njemu in Niki 
Križnar pripravili sprejem 
na Kokrici pri Kranju, kjer 
oba živita.

Znova skupaj po 
prvomajskih praznikih

Za oceno sezone smo pro-
sili tudi glavnega trenerja slo-
venske skakalne reprezen-
tance Roberta Hrgoto, ki se je 
najprej dotaknil poteze Lani-
ška na podelitvi za skupni se-
števek svetovnega pokala, ko 
je s seboj »prinesel« Dawida 
Kubackega. »Pokazal je, da 
je ne samo vrhunski špor-

tnik, ampak človek z veliko 
začetnico, primer za učbeni-
ke za mlajše generacije. Po-
leg vseh rezultatov so to stva-
ri, ki na koncu največ štejejo. 
Med rezultati te sezone bi po-
udaril zlato z ekipne tekme 
na svetovnem prvenstvu, na-
slov svetovnega prvaka Timi-
ja Zajca, bron z mešane eki-
pne tekme, tretja mesta An-
žeta Laniška na novoletni in 
norveški turneji, v skupnem 
seštevku svetovnega pokala 
in v seštevku poletov. Anže 
je letos na vseh vrhuncih stal 
na zmagovalnem odru. Red-
ki so, ki jim je to uspelo. Fan-
tje so bili odlični tudi na pole-
tih v Planici in na koncu smo 
vendarle poslušali slovensko 
himno.« Hrgota seveda osta-
ja glavni trener in bo skakalce 
na prvem treningu v pripra-
vah na novo sezono zbral po 
prvomajskih praznikih.

Želeli so si daljših 
poletov

S preteklim koncem tedna 
so zadovoljni tudi planiški 
organizatorji. »Glede na to, 
kakšna je bila situacija pre-
teklo soboto, lahko samo re-
čem hvala celotni ekipi, da 

je letalnico pripravila na ta-
kšnem nivoju. Za nami je 
vrhunski konec tedna. Na 
koncu se ni povsem izšlo le z 
daljavami. Za moj pogled so 
bili poleti za malenkost prek-
ratki, a tako je. Še vedno me-
nim, da bi se v idealnih raz-
merah dalo postaviti tudi 
svetovni rekord. Z žirijo smo 
imeli kar nekaj pogovorov na 
temo omogočanja daljših po-
letov, a se ni dalo prav veliko 
spremeniti. Zaključili smo 
bolje, nam pa ostane še kar 
nekaj prostora za naslednje 
leto. Sedajle imamo sestanek 
tekmovalnega odbora, da se 

pogovorimo, se vsem zahva-
limo ... In potem naprej,« je 
oceno v nedeljo podal Aljo-
ša Dolhar, ki je bil vodja tek-
movanja. Tehnični delegat je 
bil Čeh Ivo Greger. Najdaljši 
polet letošnje Planice je v ne-
deljo uspel Anžetu Lanišku z 
242 metri. Svetovni rekorder 
je Avstrijec Stefan Kraft, ki je 
leta 2017 v Vikersundu pole-
tel 253,5 metra. V Planici pa 
je Japonec Rjoju Kobajaši leta 
2019 pristal pri 252 metrih.

Spomin na Goriška, 
zadnji skok treh skakalcev

V Planici so se spomnili 
tudi pokojnega Janeza Gori-
ška. Pred začetkom sobotne-
ga tekmovanja je bila minu-
ta molka, po naletu Letalni-
ce bratov Gorišek se je z zas-
tavo z njegovo podobo spus-
til njegov nečak Dušan Go-
rišek, v Kranjski Gori je bila 
odprta žalna knjiga.

Letošnja Planica bo v po-
sebnem spominu ostal tudi 
trem slovenskim skakal-
cem, ki so zaključili tekmo-
valno kariero. V petek se je 
poslovil Bor Pavlovčič, v so-
boto pa še Tilen Bartol in 
Cene Prevc.

Maja Bertoncelj

Timi Zajc, Domen Prevc, Anže Lanišek in Lovro Kos so na ekipni tekmi osvojili drugo 
mesto. / Foto: Gorazd Kavčič

Na zaključku v Planici so v skakalni pokoj odšli kar trije 
slovenski skakalci, tudi Cene Prevc (na sliki), ki je skorajda 
brez treninga v zadnjem poletu pristal pri 218,5 metra.  
/ Foto: Gorazd Kavčič

Kranj – Slovenski cestni kole-
sar Tadej Pogačar, član UAE 
Team Emirates, je znova po-
trdil, da je z razlogom prvi 
kolesar na svetovni lestvici. 
V nedeljo je bil najmočnejši 
na Dirki po Flandriji.

V zaključku je strl tudi od-
por Nizozemca Mathieuja 
van der Poela. Napadel je na 
vzponu Kwaremont dobrih 
dvajset kilometrov pred kon-
cem dirke. »Nimam besed, s 
katerimi bi opisal današnjo 
dirko, na kateri je bilo delo 
ekipe neverjetno. To je dan, 

ki ga ne bom nikoli pozabil, 
sploh po lanskem razočara-
nju. Vedel sem, da je Oude 
Kwaremont pravo mesto za 
napad, zato sem dal vse od 
sebe in se uspel sam odpe-
ljati proti cilju,« je po zmagi 
za klubsko spletno stran po-
vedal Gorenjec.

Za kolesarja s Klanca pri 
Komendi je to tretji kole-
sarski spomenik, po zma-
gah na dirkah Liege–Ba-
stogne–Liege leta 2021 in 
Il Lombardia, kjer je bil 
najboljši v letih 2021 in 
2022. V zbirki mu sedaj 
manjkata le še spomeni-
ka Pariz–Roubaix in Mila-
no–Sanremo. Pogačar je 
samo letos zmagal že de-
setkrat. V aprilu ima v ko-
ledarju nastope na dirkah 
Amstel Gold (16. aprila.), 
Valonska puščica (19. apri-
la) in Liege–Bastogne–Lie-
ge (23. aprila).

Znova pa ni imel sreče 
Matej Mohorič (Bahrain Vi-
ctorius). Dirke po padcu v 
glavnini dobrih sedemde-
set kilometrov pred ciljem 
ni končal. Konec tedna ima 
v načrtu pomembno dirko, 
in sicer Pariz–Roubaix, ki 
bo v nedeljo.

Maja Bertoncelj

Jesenice – Hokejisti HDD 
SIJ Acroni Jesenice so se 
po štirih odigranih polfi-
nalnih tekmah z ekipo Ri-
ttner Baum uvrstili v veliki 
finale Alpske hokejske lige 
(AHL). V četrtek zvečer so 
na gostovanju zmagali s 6 : 
1, kar trikrat pa je zadel Jaša 
Jenko. Kot vse kaže, so jese-
niški hokejisti v fantastični 
formi, saj se v finale Alpske 
lige še nobena ekipa ni uvr-
stila brez poraza v izločil-
nih bojih. Jeseničani bodo 

tekmeca v finalu dobili v 
naslednjih dneh.

V soboto zvečer je bila od-
igrana tudi tretja tekma fi-
nala Mednarodne hokej-
ske lige (IHL). V Kranju je 
okrepljena ekipa SIJ Acro-
ni Jesenice premagala Tri-
glav z 1 : 4 in v zmagah po-
vedla z 2 : 1. »Kljub porazu 
so naši fantje prikazali odli-
čen hokej,« je po tekmi po-
vedal trener Triglava Go-
razd Drinovec. Ekipi igrata 
na tri zmage, četrta tekma 
pa bo jutri, v sredo, ob 19. 
uri v Podmežakli.

Jeseniški hokejisti v 
velikem finalu Alpske lige
Vilma Stanovnik

Kranj – Nogometaši so v Prvi ligi Telemach odigrali tekme 
29. kroga. Domžale so igrale doma z Muro, srečanje pa se je 
končalo brez zadetkov. Remizirali so tudi nogometaši Kalcerja 
Radomlje. Na gostovanju v Celju je bil rezultat 1 : 1. Na lestvici 
še naprej vodi Olimpija Ljubljana, Domžale so pete, Kalcer 
Radomlje pa je osmi. Za drugoligaši so tekme 23. kroga. Rol-
tek Dob je gostoval pri Krki in igral neodločeno 2 : 2, kranjski 
Triglav pa je pri ekipi Brinje Grosuplje izgubil z 2 : 0. Vodilna 
na lestvici je Rogaška, Triglav Kranj je med 16 ekipami 14., 
Roltek Dob še mesto za njim.

Točka Domžalam in Radomljam

Planica veselja in slovesov
Tadej Pogačar je zmagal na Dirki po Flandriji.

Osvojil nov spomenik

Anže Lanišek je v sezoni kar šestnajstkrat stal na 
zmagovalnem odru, od tega štirikrat na najvišji 
stopnički. Več kot zaslužil si je tretje mesto v skupnem 
seštevku svetovnega pokala.

Tadej Pogačar je zmagal tudi na Dirki po Flandriji. 
/ Foto: Alen Milavec
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Druženje Glasovih kolesarjev ob morju

Tako kot že 11 let smo se 
tudi letos Glasovi kolesarji 
zadnji konec tedna v marcu 
družili ob morju. Prijetnih 
15 stopinj Celzija je že do-
volj, da je kolesarjenje prijet-
no in da se lahko usedemo 
ob kavi in rogljičku. Namen 
priprav je prav to, da imamo 
čas in lahko ves dan posve-
timo kolesarjenju. Zimo 

smo različno aktivno preži-
veli. Najbolj zagnani so bili 
na kolesu tudi, ko je sneži-
lo, drugi smo bili aktivni v 
nekaterih drugih športih, 
nekateri so samo počivali. 
Na pripravah skušamo najti 
skupni imenovalec priprav-
ljenosti vseh članov, obno-
vimo veščine vožnje v sku-
pini, se spet navadimo drže 
na kolesu, obnovimo vešči-
ne spremljanja kolesarja, ki 

vozi pred nami. Miro nas je 
pred kolesarjenjem opozo-
ril na nekaj pravil opozar-
janja na spremembo giba-
nja na kolesu ali spremem-
bo smeri vožnje.

Tudi druženja ne manjka, 
saj ob obveznem postanku 
razdremo kakšno šalo, koga, 
ki ima med vožnjo »precej 
dela sam s sabo«, podučimo, 
kako je treba. Skratka – čla-
ni skupne se zopet začutijo 

med sabo. To je pomembno 
tudi za nadaljevanje sezone, 
torej za naša torkova in so-
botna srečanja.

Letos nam je Irena pove-
dala, kako je bilo na odpra-
vi v pokrajino Altaj, ki jo je 
obiskala lani poleti. Altaj leži 
med Mongolijo, Rusijo, Ka-
zahstanom in Kitajsko. Po-
vedala je, da so celih dva-
najst dni živeli z naravo in 
konji, ki so jih jezdili. Jedli 

so hrano, ki so jo ves čas no-
sili s sabo ali nabirali ob poti. 
Živeti v naravi, brez zuna-
njih dražljajev, mobitelov in 
podobne opreme, je danes 
res privilegij, ki ga marsikdo 
sploh ne bi zmogel. Povpre-
čen prebivalec našega pla-
neta je namreč že kar pre-
več odvisen od elektronskih 
naprav in povezav. Po pre-
davanju smo ob pivu razmi-
šljali prav o tem.

S skupnimi pripravami 
smo začeli tudi letošnjo se-
zono. Želim si, da bi tudi le-
tos skupaj prekolesarili veli-
ko kilometrov brez padcev in 
nesreč. Za to pa lahko največ 
storimo sami.

Grega Flajnik

G l a s o v a  K o l e s a r j e n j a

Danes se bomo zapelja-
li v Poljansko dolino in obi-
skali Mrzli vrh, ki mu pravi-
jo tudi Loncmanova sivka. 
Zapeljemo se v Žiri in pelje-
mo mimo cerkve sv. Marti-
na, kjer na levi strani ceste 
zagledamo picerijo, naspro-
ti pa večje parkirišče. Hojo 
začnemo ob glavni cesti, ko 
dosežemo kapelico, pri ka-
teri zavijemo v desno in na 
stebru električne napeljave 
zagledamo smerokaz Brez-
nica/Mrzli vrh. Zavijemo 
levo, strmo mimo hiš. Viš-
je dosežemo manjšo izrav-
navo, s katere se nam odpre 
lep razgled na Žiri. Nadalju-
jemo po lepi planinski poti, 

čez dvorišče ene od hiš. Do-
sežemo cesto, kjer je klop za 
počitek. Gremo mimo raz-
pela in zavijemo v gozd, kjer 
se pot strmeje povzpne. Pri-
jetna steza poteka po nekda-
nji rapalski meji in nas po 
širšem kolovozu pripelje v 
vas Breznica pri Žireh. Po 
asfaltirani cesti gremo skozi 
vas in se spustimo pod vas, 
kjer je ličen smerokaz. Na-
daljujemo po cesti naravnost 
v smeri Mrzlega vrha. As-
faltirana cesta se prehodno 
povzpne, nato pa se začne 
spuščati proti naslednjemu 
križišču. Uradna, markira-
na pot na Mrzli vrh gre des-
no, jaz pa predlagam, da gre-
mo kar naravnost čez trav-
nik (če je pokošen, seveda!, 

sicer pa ob robu travnika) do 
kolovoza, ki je nad njim. Ko-
lovozu sledimo v desno. V 
tem delu pot ni označena. 
Na nekaj razpotjih predla-
gam, da se držimo bolj uho-
jene poti oz. širšega kolovo-
za. Ves čas se vzpenjamo in 
višje dosežemo makadam-
sko cesto, po kateri pote-
ka Loška kolesarska pot. Na 
cesti zavijemo desno in kaj 
hitro smo pri kmetiji, kjer 
so pred leti snemali resnič-
nostni šov Kmetija. Gremo 
čez dvorišče kmetije in se po 
kolovozu povzpnemo do ši-
roke planinske poti, kjer se 
nam z desne strani priklju-
či markirana pot, ki smo jo 
prej na križišču zapustili. Po 
tej poti bomo sestopili.

Široko pot po nekaj me-
trih zapustimo in se usme-
rimo desno, čez travnik. 
Zložen vzpon, kjer bo, če 
bomo imeli srečo, v pomla-
dnih mesecih rasel žafran, 
nas pripelje na Mrzli vrh, 
ki ga označuje lesena tabla. 
Pri tabli zavijemo levo in 
se po travniku povzpnemo 
na vrh. V pomladnih mese-
cih ima Mrzli vrh ogromno 

obiska, saj vsi hodijo gle-
dat nasade žafrana. Ven-
dar, žafran je vremensko 
občutljiv. Močno deževje 
ga uničil, tako da danes lah-
ko je, jutri pa ga ni več. Z 
vrha se nam odpre lep pog-
led na Blegoš, Koprivnik, 
Mladi in Stari vrh, sicer pa 
se pred nami odpre raz-
gled na Golake, Škofjeloško 
in Cerkljansko hribovje, 

Spodnje Bohinjske gore, 
Triglav, Karavanke, Kam-
niško-Savinjske Alpe, Pol-
hograjsko hribovje.

Z vrha sestopimo po mar-
kirani poti. Tam, kjer smo 
prej ponovno dosegli mar-
kirano pot, gremo kar narav-
nost. Markirana pot se po-
nekod precej strmo spušča. 
Ko dosežemo širši kolovoz, 
zavijemo desno in kolovoz 
nas pripelje na asfaltno ces-
to, kjer smo šli ob vzponu 
čez travnik. Po cesti nada-
ljujemo nazaj v vas Brezni-
ca. Rapalska meja je Brezni-
co ločila od domovine, saj se 
je znašla na italijanski stra-
ni. Otroci so se učili italijan-
sko, fantje pa so služili v ita-
lijanski vojski.

Z Breznice se po poti vzpo-
na vrnemo nazaj v Žiri, kjer 
nas čaka jekleni konjiček.

Nadmorska višina: 987 m
Višinska razlika: 550 m
Trajanje: 3 ure
Zahtevnost: 

Pogled na Žiri / Foto: Jelena Justin

Jelena Justin

Udobne planinske poti / Foto: Jelena Justin Razgleden in neporaščen Mrzli vrh / Foto: Jelena Justin

Miro nas je pred 
kolesarjenjem opozoril na 
kakšno pomanjkljivost. / Foto: 

Grega Flajnik

Letos se je na Glasovih pripravah v Poreču zbralo 34 kolesarjev in spremljevalk. / Foto: Grega Flajnik

Rečejo mu tudi Loncmanova sivka. V pomladnih mesecih vrh, kjer rastejo 
plantaže žafrana, ki pa danes lahko so, jutri pa jih ni več. Razglednik na 
Škofjeloško hribovje.

Občutljive rože
Planinski izlet: Mrzli vrh (987 m n. m.)
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Komenda – Konjeniški klub 
Komenda je minuli konec 
tedna pripravil že 27. Spo-
mladanski kmetijsko-obr-
tni sejem, na katerem je so-
delovalo okoli šeststo raz-
stavljavcev, še približno sto 
so jih zaradi pomanjkanja 
prostora zavrnili. V sejem-
ski ponudbi je bilo tudi tok-
rat največ kmetijske in goz-
darske mehanizacije ter obr-
tnih izdelkov. Slavnostni go-
vornik ob petkovem odpr-
tju sejma, minister za go-
spodarstvo, turizem in šport 
Matjaž Han, je dejal, da je 
vlada s sprejetjem zakona 
o ohranjanju in razvoju ro-
kodelstva ujela zadnji vlak 
za ohranitev rokodelstva, ki 
počasi izginja. Ob vseh re-
formah, ki jih napoveduje 
vlada, je spomnil na »refor-
mo«, ki jo lahko naredi vsak 
sam in nič ne stane: spoštuj-
mo drug drugega – delav-
ce, kmete, upravne delavce, 
vsaj malo tudi politike. Ko-
mendski župan Jurij Kern je 
ugotavljal, da je sejem eden 
največjih ambasadorjev Ko-
mende v Sloveniji in širše. 
»S sejmom zaznamujemo 
pridnost razstavljavcev in 
kmetov, inovativnost obrtni-
kov in drznost podjetnikov,« 

je dejal dr. Marjan Sedej in 
dodal, da je pridnost treba 
bogatiti še z ustvarjalnostjo, 
poštenostjo, odgovornostjo 
in sodelovanjem. Konjeni-
ški klub je ob odprtju sejma 
podaril petsto evrov učbeni-
škemu skladu Osnovne šole 
Komenda Moste in enak 
znesek Mravljišču – Mladin-
skemu centru Komenda.

V okviru sejma je bilo 
tudi več spremljajočih pri-
reditev. Osemenjevalni cen-
ter Preska je že dan pred 
odprtjem sejma pripravil 
dan odprtih vrat, na katerem 

so predstavili 28 bikov črno-
-bele, rjave in mesnih pasem 
ter letošnji katalog bikov s 
ponudbo semena domačih 
bikov. O tem, kako uporabiti 
podatke iz kataloga za odbi-
ro najprimernejšega bika, je 
vodja centra Janez Kunc pre-
daval tudi v soboto na sejmu. 
Na dnevu odprtih vrat so na-
črtovali tudi avkcijo, v po-
nudbi je bilo sedemnajst ple-
menskih bikov, ki so primer-
ni za naravni pripust, vendar 
avkcije zaradi premajhnega 
števila prijavljenih kupcev 
niso izvedli. 

Za uvod v sejem je bilo 
v petek na sejmu predava-
nje Damjane Iljaš iz KGZ 
Ljubljana in Marije Kalan 
iz KGZ Kranj o živinorej-
sko-poljedelskem kolobar-
ju v kmetijski politiki za ob-
dobje 2023–2027. Kmetje 
so na predavanju med dru-
gim zvedeli, da nova kme-
tijska politika zahteva na 
osemdesetih odstotkih or-
nih površin in trajnih na-
sadov od 15. novembra do 
15. februarja talno odejo 
(rastline, zastirke, nepreo-
rano zemljišče) in da mo-
rajo kmetije z več kot dese-
timi hektarji ornih površin 
vsako leto menjati posevke 
na najmanj šestdesetih od-
stotkih površin.

V petek je bila na sejmu 
tudi ustanovna skupščina 
Združenja hribovskih in 
gorskih kmetov, na kateri so 
za predsednika izvolili mla-
dega kmeta Gašperja Kos-
mača iz Mrzlega vrha v ob-
čini Idrija. Združenje se bo 
med drugim zavzemalo za 
izboljšanje pogojev kmeto-
vanja na hribovskih in gor-
skih kmetijah, za višje pod-
pore pridelavi hrane na teh 
območjih, za zmanjšanje 
populacije divjadi in zveri in 
za izvzem subvencij iz ob-
davčitve.

Sejem so družno odprli (od leve) predsednik domačega 
konjeniškega kluba dr. Marjan Sedej, minister Matjaž Han 
in komendski župan Jurij Kern. / Foto: Cveto Zaplotnik

Kranj – V petek, 31. marca, 
se je začela letošnja subven-
cijska kampanja, to je elek-
tronsko izpolnjevanje in od-
dajanje zbirnih vlog z zah-
tevki za neposredna in dru-
ga kmetijska plačila. Kme-
tje morajo vloge oddati do 
10. julija, izjema so zahtev-
ki za ukrep Dobrobit živali 
– drobnica, za katere je rok 
5. maj, in za posebne kultu-
re, za katere je rok 30. junij. 
Zamudnega roka za oddaja-
nje vlog ni več, uvedba siste-
ma za satelitsko spremljanje 
površin pa bo kmetom omo-
gočila, da bodo pod določe-
nimi pogoji zahtevke za uk-
repe, povezane s površina-
mi zemljišč, lahko spreme-
nili, dopolnili ali umaknili 
tudi po 10. juliju.

Kmetom bo tudi letos pi 
izpolnjevanju in oddajanju 

vlog pomagala kmetijska 
svetovalna služba. Kot je po-
vedal Robert Golc, vodja od-
delka za kmetijsko svetova-
nje pri KGZ Kranj, bo kme-
tom pomagalo šestnajst 
kmetijskih svetovalcev v 

svojih pisarnah na enajstih 
lokacijah – na Jesenicah, v 
Bohinju, Lescah, Tržiču, 
Naklem, Cerkljah, na Prim-
skovem, v Škofji Loki, Žireh 
in na sedežu zavoda v Kra-
nju, vsak ponedeljek pa tudi 

v Spodnjih Gorjah. Pomoč 
jim bodo zaračunali v skladu 
s cenikom resornega mini-
strstva, za vsakih začetih tri-
deset minut dela 15,70 evra.

»Kmetje naj se na izpol-
njevanje vloge čim prej na-
ročijo pri izbranem kmetij-
skem svetovalcu. Tisti, ki 
imajo možnost, naj vlogo 
tudi čim prej izpolnijo in od-

dajo,« svetuje Robert Golc in 
poudarja, da naj bodo kme-
tje še posebej pozorni na no-
vosti, ki jih prinaša strate-
ški načrt. Enote javne službe 
kmetijskega svetovanja so 
v petek od kmetijskega mi-
nistrstva prejele tiskana na-
vodila za uveljavljanje inter-
vencij, vsaki kmetiji pripada 
en izvod, kmetje pa ga lah-
ko prevzamejo pri izbranem 
kmetijskem svetovalcu.

V Kmetijsko-gozdarskem zavodu (KGZ) Kranj bo šestnajst kmetijskih 
svetovalcev pomagalo kmetom pri izpolnjevanju zbirnih vlog.

Cveto Zaplotnik

Predoslje – V sredo je bila na 
Brdu ustanovna seja odbora 
za izvajanje strateškega na-
črta skupne kmetijske poli-
tike za obdobje 2023–2027, 
na kateri so obravnavali tudi 
že predlog za spremembo 
načrta. Ker so kmetje prepri-
čani, da jim načrt prinaša 
nove (okoljske) omejitve pri 
kmetovanju in administra-
tivno preveč zahtevne in za-
pletene ukrepe, so se ponov-
no zbrali na protestu, tokrat 
ob cesti mimo protokolar-
nega objekta Brdo. Po oceni 
kmeta in koordinatorja sin-
dikata kmetov Janeza Kerta 
jih je bilo okoli sto petdeset, 
torej še več kot v petek v Kra-
nju, ko so sicer potekali opo-
zorilni protesti po vsej Slo-
veniji. Večina protestnikov 
je bila s traktorjem, za raz-
liko od petkovih protestov 
so jih opremili še s transpa-
renti, na katerih so bili napi-

si v angleščini. Na seji odbo-
ra za spremljanje izvajanja 
skupne kmetijske politike 
je bila namreč kot predstav-
nica Evropske komisije tudi 
Christine Borchmann, sicer 
direktorica Agri.C.

Naj tudi v Bruslju vidijo
»Naj tudi v Bruslju vidijo, 

da smo slovenski kmetje na 
nogah in da se z evropsko in 
s slovensko kmetijsko politi-
ko ne strinjamo,« je v nago-
voru zbranim kmetom dejal 
predsednik sindikata Anton 
Medved in dodal, da bodo od 
rezultatov pogovora pred-
stavnikov kmetov s predse-
dnikom vlade Robertom Go-
lobom, ministrico za kmetij-
stvo, gozdarstvo in prehra-
no Ireno Šinko in še neka-
terimi drugimi ministri od-
visne nadaljnje protestne 
aktivnosti sindikata kme-
tov. Janez Porenta, kmet iz 
Kranja, sicer pa predsednik 
Kmetijsko-gozdarske zadru-
ge Sloga Kranj, je ugotavljal, 

da je strateški načrt prine-
sel veliko novih ukrepov, ki 
niso smiselni za umno kme-
tovanje in samooskrbo pre-
bivalstva s hrano. »S takimi 
ukrepi bomo kmete odvrni-
li od dela na zemlji, ne pa jih 
spodbudili,« je dejal.

Predlagajo spremembe 
strateškega načrta

Člani odbora za spremlja-
nje izvajanja skupne kmetij-
ske politike so se strinjali s 
predlaganimi sprememba-
mi strateškega načrta, ki jih 
bo morala potrditi še Evrop-
ska komisija. Tako naj bi 
plačila za naravne in druge 
omejitve ( plačila OMD) za-
čeli izvajati po strateškem 
načrtu 2023–2027 na pod-
lagi zahtevkov iz zbirnih 
vlog za leto 2024, letos pa 
naj bi jih izvajali in financi-
rali še iz programa razvoja 
podeželja 2014–2020, ven-
dar bi pri tem že upošteva-
li novi model točkovanja. V 

varovalnem pasu ob vodoto-
kih bi po uveljavitvi predla-
gane spremembe strateške-
ga načrta lahko sejali tudi 
mešanice trav, detelje, trav-
no-deteljne in deteljno-trav-
ne mešanice. Še vedno bi za 
ta pas veljala prepoved upo-
rabe gnojil in fitofarmacevt-
skih sredstev, prepovedano 
naj bi bilo tudi oranje oziro-
ma bi bila dovoljena obdela-
va tal le kot priprava za se-
tev. Pri podpori za vzposta-
vitev gospodarstev mladih 
kmetov naj bi zgornji vsto-
pni prag zvišali s 165 na 330 
tisoč evrov standardnega 
prihodka in podporo v pri-
meru ekološkega kmetova-
nja zvišali za dvajset odstot-
kov. Za ta ukrep naj bi do-
datno namenili 6,2 milijona 
evrov. Ker je pri vzpostavitvi 
centralnega registra drobni-
ce prišlo do zamude, naj bi 
pri dohodkovno vezani pod-
pori za rejo drobnice upošte-
vali kot pogoj 15. marec, in 
ne 1. februar.

Cveto Zaplotnik

Cveto Zaplotnik

Pisarna kmetijske svetovalne službe na Primskovem: 
pomoč svetovalke Andreje Teran pri izpolnjevanju vloge  
/ Foto: Gorazd Kavčič

Krava, ki hoče preživeti, kot simbol protestnikov, ki tudi 
hočejo preživeti / Foto: Cveto Zaplotnik

Dr. Marjan Sedej: »S komendskim sejmom zaznamujemo pridnost razstavljavcev in kmetov, 
inovativnost obrtnikov in drznost podjetnikov.«

Sejem pridnih in ustvarjalnih

Pomoč svetovalcev pri 
izpolnjevanju vlog

V KGZ Kranj ugotavljajo, 
da se je v zadnjih letih 
upadanje števila zbirnih 
vlog nekoliko upočasnilo, 
vendar pa za zdaj še ne 
morejo oceniti, kako 
bodo letos na to vplivali 
ukrepi nove kmetijske 
politike. Pričakujejo od 
3600 do 3700 vlog.

Kmetje so z opozorilnim protestom ob cesti 
na Brdo pospremili ustanovno sejo odbora za 
izvajanje strateškega načrta skupne kmetijske 
politike za obdobje 2023–2027.

Z novim protestom 
pospremili sejo
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Poleg 119 registriranih traktorjev je v Sloveniji še mnogo neregistriranih, zlasti starejših, ki so brez 
kabine ali varnostnega loka. Ti so bistveno nevarnejši ob morebitnem prevračanju in tudi na cesti.

Kranj, Maribor – V Sloveni-
ji je bilo konec lanskega leta 
registriranih več kot 119 ti-
soč traktorjev. Po številu 
traktorjev na prebivalca smo 
tako prava velesila, saj ima 
povprečno vsak sedemnaj-
sti prebivalec doma traktor. 
Poleg registriranih traktor-
jev je po nekaterih ocenah 
še mnogo neregistriranih, 
njihova povprečna starost 
pa narašča. To so predvsem 
starejši stroji, ki so najpogo-
steje brez kabine ali varno-
stnega loka in se kot taki ne 
morejo registrirati. Za upo-
rabnike so tudi bistveno ne-
varnejši ob morebitnem 
prevračanju in predstavlja-
jo veliko tveganje v prome-
tu, ugotavljajo v Agenciji za 
varnost prometa, ki je ob za-
četku sezone dela na kmetij-
skih zemljiščih v Mariboru 
organizirala dogodek za več-
jo varnost voznikov traktor-
jev. Konec marca je bilo si-
cer imetnikov veljavnega vo-
zniškega dovoljenja katego-
rije F nekaj več kot 299 tisoč.

Traktor mora imeti vgra-
jen homologiran varnostni 
lok ali kabino ter drugo obve-
zno opremo, ki voznika va-
ruje ob morebitnem nastan-
ku prometne nesreče. Vsako 
leto je sicer zabeleženih ok-
rog 150 prometnih nesreč z 
udeležbo traktorja, največ v 
naselju, v zadnjih petih letih 
pa je bilo 757 takšnih prome-
tnih nesreč. Devet voznikov 
traktorjev je umrlo, devet-
najst se jih je hudo poškodo-
valo, 85 pa lažje.

Franc Kancler z Biotehni-
ške šole Maribor je povedal, 
da je v sedemdesetih odstot-
kih nesreč odgovornost za-
nje pri voznikih. Med vzro-
ki prometnih in delovnih ne-
sreč traktorjev so slaba ocena 
terena (zdrs, prevrnitev), vo-
žnja čez rob cestišča (prevr-
nitev), neprilagojena hitrost 
ter vstop na traktor ali na pri-
ključek, ko se ta že premika. 
Voznik traktorja nikdar ne 
sme biti bos, v natikačih ali 
drugi neustrezni obutvi ali 
opremi, opozarja Kancler. 
Obvezna je uporaba smerni-
ka pri spremembi smeri vo-
žnje, česar se morajo vozni-
ki traktorjev zavedati ves čas, 
prav tako je potrebna največ-
ja možna mera previdnosti 
pri vključevanju s stranskih 
na glavne ceste. Če traktorski 
priključek nima sedeža, na 
njem nikakor ni dovoljeno 

prevažati ljudi, prav tako ni 
dovoljen prevoz otrok v ka-
bini do starosti leta in pol, 
od starosti leta in pol do vi-
šine 140 cm pa je prevoz ot-
rok mogoč z obvezno upora-
bo otroškega sedeža.

Boštjan Koletnik, samos-
tojni policijski inšpektor s 
Policijske uprave Maribor, 
je povedal, da so na njiho-
vem območju lani zabeležili 
35 prometnih nesreč z ude-
ležbo voznikov traktorjev, 
kar dve tretjini so jih povzro-
čili vozniki traktorjev sami. 
Ker je traktor počasi voze-
če vozilo, mora imeti name-
ščeno označevalno tablo za 
takšna vozila. Voznik vozila, 
ki vozi na čelu kolone z niž-
jo hitrostjo od največje dovo-
ljene hitrosti, se mora, če ga 
kolona ne more varno prehi-
teti, na prvem primernem 
kraju umakniti z vozišča in 

pustiti kolono vozil mimo. 
Koletnik je poudaril, da je 
tudi za delo na njivi ali polju 
nujna uporaba varnostnega 
pasu, za neuporabo je pred-
pisana tudi globa.

Med delom na njivi se na 
traktor in priklopnik nabe-
reta zemlja in blato, ki ga 
marsikdo nato nanese na 
cesto, kjer takšna onesna-
ženost lahko predstavlja 
nevarnost v prometu. Za-
kon zato veleva, da je vozilo 
treba očistiti ob vsaki vklju-
čitvi v cestni promet. Trak-
tor mora biti registriran, 
tehnično brezhiben s priž-
ganimi in čistimi lučmi ter 
odsevniki in ustrezno opre-
mljen z utripajočo rumeno 
lučjo, če ima pripet priklju-
ček, ki je širši od traktorja. 
Pomembno je tudi pravilno 
pritrjevanje tovora na vozi-
lu, je še dejal Koletnik.

Simon Šubic

Policisti vsako leto obravnavajo okrog 150 prometnih nesreč z udeležbo traktorja, največ 
v naselju. / Foto: Gorazd Kavčič

Kranj – Kot so napovedali v 
Javni agenciji RS za varnost 
prometa (AVP), ki koordi-
nira tokratno akcijo Varno 
z e-skiroji, bodo policisti do 
nedelje tudi ob svojem re-
dnem delu preverjali, ali vo-
zniki e-skirojev izpolnjuje-
jo pogoje za udeležbo v pro-
metu, uporabljajo dovoljene 
prometne površine in nosi-
jo zaščitno čelado, ki je ob-
vezna za vse voznike do do-
polnjenega 18. leta staros-
ti. Pozorni bodo tudi na 

prepovedano uporabo slu-
šalk ali mobilnega telefona 
med vožnjo.

Električnih skirojev je na 
naših ulicah vedno več, saj 
so hitri in priročni za pre-
magovanje krajših razdalj. 
Toda vožnja z njimi je lah-
ko nevarna, saj se pri večji hi-
trosti težko pravočasno usta-
vijo, so bolj nestabilni, zara-
di majhnih koles pa obsta-
ja večja verjetnost padcev na 
neravnih površinah, opozar-
ja AVP. Hitro lahko pome-
nijo nevarnost tudi za druge 
udeležence v prometu, ker 

jih ti zaradi njihove hitrosti, 
tihe vožnje in ozke silhuete 
težje zaznajo. Dodatna ne-
varnost se pojavi, če vozni-
ki e-skirojev ne upoštevajo 
predpisov.

Hkrati z rastjo uporabe 
e-skirojev se povečuje tudi 
število prometnih nesreč 
z njimi. Voznikov e-skiro-
jev, ki so bili udeleženi v ne-
srečah, je bilo v letu 2022 
kar za 112 odstotkov več kot 
leto prej. Lani sta dva vozni-
ka e-skiroja v nesrečah tudi 
umrla, za več kot sto od-
stotkov se je povečalo tudi 

število ponesrečencev s tele-
snimi poškodbami.

»Letos je bilo v prome-
tnih nesrečah udeleženih že 
dvajset voznikov e-skirojev, 
kar je skrb vzbujajoče, saj 
se obdobje ugodnejšega vre-
mena šele začenja. Več kot 
polovica voznikov e-skirojev 
je tudi povzročiteljev prome-
tnih nesreč,« so še pojasnili 
na AVP.

Vozniki lahkih motornih 
vozil (LMV) morajo v pro-
metu voziti po površinah, 
namenjenim kolesarjem, 
kjer jih ni, pa ob desnem 

robu smernega vozišča ces-
te v naselju, kjer je najviš-
ja dovoljena hitrost vožnje 
do 50 km/h. Izven naselja 
ob robu ceste LMV niso do-
voljena. Za njihove vozni-
ke se smiselno uporabljajo 

pravila, ki veljajo za kole-
sarje. LMV smejo voziti 
starejši od 14 let, po zako-
nu pa sme tako vozilo vozi-
ti tudi otrok, starejši od 12 
let, ki ima pri sebi kolesar-
sko izkaznico.

Ta teden po vsej državi poteka akcija Varno z e-skirojem, ki jo spremljajo poostreni nadzori policije nad 
uporabo lahkih motornih vozil, kot so e-skiro, » segway«  in električno dvokolo.

Kranj – Kranjski policisti obravnavajo prijavo prometne nesreče, 
ki se je zgodila v soboto okoli 17. ure v Kranju. V nesreči sta bila 
udeležena kolesarja, ki sta kolesarila po kolesarski stezi in v se-
maforiziranem križišču Ceste Boštjana Hladnika in Ceste Rudija 
Šeliga trčila med seboj. Šestindvajsetletni kolesar je kolesaril iz 
smeri Delavskega mostu proti Primskovemu, neznani kolesar 
s sivim treking kolesom, star okoli petdeset let, pa v nasprotni 
smeri. Oba sta se na kraju ustavila, vendar si med seboj nista 
izmenjala podatkov. Ker se je pozneje izkazalo, da se je 26-letni 
kolesar telesno poškodoval, gre za nesrečo, ki jo policisti morajo 
obravnavati. Zato pozivajo neznanega kolesarja, ki je bil udele-
žen v prometni nesreči, da se oglasi na Policijski postaji Kranj 
ali pokliče na interventno številko 113. Prav tako prosijo vse, ki 
bi karkoli vedeli o nesreči, da prav tako pokličejo na interventno 
številko 113 ali anonimni telefon policije 080 1200.

Poziv kolesarju, udeleženemu v nesrečo

Kranj – Skoraj milijon zave-
zancev bo v teh dneh preje-
lo informativen izračun do-
hodnine za leto 2023, je spo-
ročila Finančna uprava RS, 
ki tudi opozarja, da nekate-
ri zavezanci ponovno preje-
majo prevarantska elektron-
ska sporočila. V elektron-
skem sporočilu je zapisa-
no, da je Davčna uprava Re-
publike Slovenije izračunala 
vaš davčni obračun in da ste 
upravičeni do vračila davka 
v višini 734,14 evra. Ob tem 
prejemnika pozivajo, da kli-
kne na dodano povezavo in 
potrdi svoje podatke, pre-
den bodo obdelali davčni ob-
račun, saj morajo zagotovi-
ti, da bo vračilo nakazano na 
pravi račun. Šele ko bodo od 
zavezanca prejeli potrebne 

informacije, bodo začeli ob-
delovati vračilo. »Upoštevaj-
te, da lahko traja do 2 dni, 
preden se denar pojavi na 
vašem računu,« tudi piše v 
prevarantskem sporočilu, 
kjer na koncu še zagotavlja-
jo, da bodo posredovani po-
datki ostali zaupni in upora-
bljeni le za obdelavo vračila 
davka.

S finančne uprave opozar-
jajo, da zavezancev na tak-
šen način ne obveščajo, zato 
bodite previdni in ne nase-
dajte ter nikamor ne sporo-
čajte ali vpisujte svojih po-
datkov. »Finančna uprava 
od zavezancev nikoli ne zah-
teva, da vnašajo svoje osebne 
podatke ali podatke o tran-
sakcijskih računih v spletne 
povezave ali SMS-sporočila. 
To je vsekakor znak, da gre 
za prevaro,« poudarjajo.

Finančna uprava svari pred prevarantskimi 
elektronskimi sporočili o vračilu davka.

Finančna uprava: 
To je prevara

Simon Šubic

Simon Šubic

Električnih skirojev je na naših ulicah vedno več, s tem pa 
se povečuje tudi število nesreč z njimi. / Foto: Tina Dokl

Ta teden nadzor voznikov e-skirojev

Zlasti nevarni so starejši 
neregistrirani traktorji

Železniki – Pred dnevi je v Rovtarjevem grabnu v bližini naselja 
Podporezen na 59-letnega moškega med nalaganjem lesa na 
tovornjak padel hlod. Poškodovanega moškega so oskrbeli 
gasilci iz Sorice in ekipa prve pomoči Podbrdo in ga prenesli 
do reševalnega vozila Nujne medicinske pomoči Škofja Loka.

Nesreča med spravilom lesa
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TOKRAT SE JE OMOŽILA

Go vor imo o 
Anni Paynich, 
ki sicer izku-
šnjo s kame-
rami iz prete-

klosti že ima, spominjamo 
pa se je tudi kot udeleženke 
nekaterih resničnostih šo-
vov. Pred nekaj leti smo jo 
na primer lahko spremlja-
li v slovenskem MasterChe-
fu, obula pa je tudi škornje 
in sodelovala v Kmetiji slav-
nih. Pravzaprav se v medi-
jih pojavlja že več kot dvaj-
set let.

Tokrat se je vrnila na male 
zaslone kot nova nevesta 
Aleša, ki ni imel sreče s prvo 
izbranko v televizijskem ek-
sperimentu Poroka na prvi 
pogled. Zakon 45-letnika iz 
Ljubljane z Jasmino se na-
mreč ni obnesel.

Aleš je bil sicer pred pr-
vim srečanjem z novo neve-
sto precej živčen, a takoj ko 
jo je zagledal, se mu je od-
valil kamen od srca in se je 
sprostil. Anna pa je njuno 
prvo srečanje komentirala 
takole: »Začutila sem njego-
vo toplino in umirjeno ener-
gijo, tako da sem zelo pozi-
tivno presenečena.«

Anna Paynich je postavna 
42-letnica iz Logatca, čeprav 
je v osnovi Gorenjka, na-
tančneje Kranjčanka. Ima 
11-letno hčerko Anayo, sicer 
pa je certificirana coachinja 
osebne rasti in poslanstva, 
tantra mojstrica, učiteljica 
plesa in avtorica več knjig. 
Pravi, da je Pariz njen dru-
gi dom, saj je tam živela in 
ustvarjala 15 let. V svetu 
mode se je kar dobro znašla.

Zase pravi, da je energična, 

kreativna in srčna oseba. Pri 
partnerju bi jo najbolj moti-
lo, da bi bil kadilec, arogan-
ten in nespoštljiv. Pred vsto-
pom v eksperiment je pove-
dala, da si želi inteligentne-
ga, uspešnega in postavne-
ga moškega, svoje ljubezen-
sko življenje pa je opisala kot 
razburljivo in polno izzivov. 
To je sicer zanjo prva poro-
ka in glede na videno obe-
ma neko umirjeno življenje, 
meditacija in jutranji ritua-
li ne predstavljajo težav in ju 
morda celo zbližujejo. Nju-
ni jutranji rituali so sicer 
različni, a Aleš z veseljem 

spoznava Annin svet. Ko so 
jo povprašali, kako bi bila vi-
deti njena sanjska poroka 
in kakšen je zanjo popoln 
zmenek, je odgovorila, da bi 
se omožila nad morjem na 
klifu, pod baldahinom in ob 
sončnem zahodu, medtem 
ko bi bil popoln zmenek pre-
cej bolj adrenalinski: »Skok 
s padalom iz letala, medtem 
ko bi se držala za roke, v sal-
ti in potem objemu.«

Anno je v življenju na pre-
izkušnjo postavilo tudi nje-
no zdravje. Imela je kar 
lepo število operacij na ro-
dilih in je kljub diagnozi, da 

ne more imeti otrok, rodila 
zdravo hčerko.

Zelo je ponosna tudi na to, 
da ji je uspelo leta 2018 napi-
sati knjigo z naslovom Brez-
pogojna ljubezen na izpo-
sojo, ki je bila uspešnica na 
Amazonu. Pravi sicer tudi, 
da vzornikov nima, se pa uči 
od uspešnih ljudi.

Kdor spremlja njeno živ-
ljenje na spletnih portalih, 
ve, da rada potuje. Pravi, da 
to počne že 24 let. Njen dru-
gi dom sta Pariz, ki smo ga 
že omenili, pa Isla Mujeres 
v Mehiki, kamor se bo čez 
deset let preselila, pravi. Kot 
coachinja in motivatorka si-
cer predava po vsem svetu, 
piše knjige, v prostem času 
pa se ukvarja z jogo, medita-
cijo, plavanjem, plesom, po-
tapljanjem, jahanjem in še 
kopico stvari, njen dan pa se 
začne tako, da zjutraj prete-
če dvanajst kilometrov.

Ali bo ostala v eksperi-
mentu, se bo zakon z Ale-
šem obnesel in se bo rodi-
la prava ljubezen ali pa bo 
par ostal le na nivoju prijate-
ljev, bomo verjetno videli že 
kmalu. Ko se pari preselijo v 
skupno stanovanje, namreč 
vse začne potekati z bliskovi-
to naglico, saj nekatere stva-
ri ljudje v resničnem življe-
nju spoznavajo mesece, tu 
pa skupaj tičijo 24 ur na dan 
in se lahko tako negativne 
kot pozitivne lastnosti posa-
meznika odrazijo že v nekaj 
dneh. Tako dokaj hitro spoz-
najo, ali so za skupaj ali ne, 
čeprav tudi tiste, ki jim gre v 
eksperimentu dobro, na res-
nično preizkušnjo ljubezni 
kasneje postavi življenje, ko 
se poslovijo od eksperimen-
ta in se televizijske kamere 
ugasnejo.

V najbolj romantičnem resničnostnem šovu Poroka na prvi pogled je Aleš dobil novo priložnost za 
ljubezen. Pred oltar je popeljal nevesto Anno, nad katero je bil že ob prvem srečanju navdušen.

Alenka Brun

Poročni zvonovi so tokrat zvonili za Aleša in Anno – zanj v 
eksperimentu drugič, zanjo prvič. / Foto: arhiv oddaje (Boštjan Jamšek)

Nastop je bil 
najprej sicer 
napovedan v 
Gledališču To-
neta Čufarja, 

potem pa se je ustvarjalec 
s sodelujočima odločil, da 
je kinodvorana primernej-
ša za njihov koncert, pa še 
veliki klavir je bil precej bolj 
vabljiv.

Koncert je potekal v okviru 
festivala Fest mest, ki na ino-
vativen način povezuje zgo-
dovinska mesta in kulturno 
produkcijo v njih.

»Vedno ko želiš odneha-
ti, se moraš spomniti, za-
kaj si začel,« je moto mla-
dega idrijskega tenorista in 
kontratenorista Žige Lak-
nerja, ki je pozornost slo-
venske javnosti pritegnil z 
nastopom v domačem šovu 

talentov pred natanko dese-
timi leti, uho poznavalcev pa 
s sposobnostjo petja visokih 
tonov.

Svoj pevski talent Lakner 
sedaj nadgrajuje na magi-
strskem študiju petja na lju-
bljanski Akademiji za glasbo 
v razredu izredne profesori-
ce Barbare Jernejčič Fürst, 
sodeloval je z mnogimi slo-
venskimi dirigenti in orke-
stri, lani pa debitiral tudi v 
operi.

Na Jesenicah sta se z 
njim na odru predstavili še 
Kayoko Ikeda, sicer korepe-
titorka v ljubljanski Operi, 

ki ga je spremljala na kla-
virju, ter sopranistka Rebe-
ka Pregelj. Tudi ona je zape-
la ob spremljavi klavirja, na 
enournem koncertu pa sta z 
Laknerjem zapela tako loče-
no kot v duetu. V preteklosti 
sta tako že nastopala, vsi tri-
je skupaj pa so bili na odru 
prvič. Slišali smo samospe-
ve, zimzelene uspešnice do-
mačih in tujih odrov, pre-
poznali smo pesmi iz mu-
zikalov, niso manjkale arije 
niti pop opera. Obsedeli smo 
nemo in občudovali zvok, ki 
sta ga mlada pevca izvablja-
la iz sebe.

Žiga Lakner nam je še za-
upal, da se je v desetih le-
tih, odkar je nastopil na Ta-
lentih, veliko zgodilo. Lani 
je imel na primer konec no-
vembra v Idriji že svoj deseti 
samostojni koncert s simfo-
niki pod taktirko Marka Fa-
bianija, sedaj koncertira po 

vsej Sloveniji, načrtuje tudi 
obisk tujine. V zvezi s tem 
se mu precej »odpira« Av-
strija, občasno pa se udeleži 
tudi kakšnega opernega tek-
movanja.

Jesenice sicer pozna, a je v 
mestu jekla, hokeja in narcis 
tokrat nastopil prvič. Povedal 
je, da mu je kraj všeč. Morda 
je infrastruktura malce sta-
rejša, je omenil, a mu Jeseni-
ce delujejo zelo domače. Ver-
jetno tudi zato, ker je doma 
iz Idrije in bi lahko med kra-
jema potegnil marsikatero 
vzporednico, je še pomislil 
med odgovarjanjem.

Alenka Brun

V dvorani Kina Železar na Jesenicah je nedavno 
nastopil Žiga Lakner.

ŽIGA LAKNER NA 
JESENIŠKEM ODRU

Kayoko Ikeda, Rebeka Pregelj in Žiga Lakner v zaodrju 
kinodvorane na Jesenicah / Foto: Alenka Brun
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V Arboretumu 
Volčji Potok 
so kot majhna 
sonca zasija-
li cvetovi nar-

cis. Opazili jih boste že ob 
vstopu v park, odtenke nji-
hovih rumenih in rume-
no-belih cvetov pa boste 
med sprehodom odkrivali 
na najrazličnejših mestih 
v parku. Zacveteli so prvi 
tulipani, odpirajo se cveto-
vi magnolij in okrasnih če-
šenj, omamno so zadišale 
hijacinte. Barvita pomlad 
že trka na vrata Arboretu-
ma. Z aprilom je park od-
prt vsak dan od 8. do 20. 
ure – tudi ob koncih tedna 
in praznikih.

Od 8. aprila dalje vas vabi-
jo, da obiščete pomladansko 
razstavo cvetja in tulipanov. 
Trajala bo do 7. maja.

Že nekaj let niso imeli 
zasaditve tulipanov v Spo-
dnjem angleškem parku, 
letos bodo tako tam obliko-
vali cvetoče spirale. Po pre-
moru se tulipani ponovno 
vračajo tudi v gozd. Dolge 

grede tulipanov bodo zacve-
tele na travniku ob drevore-
du. Na velikih gredah pred 
pristavo so ustvarili kombi-
nirane zasaditve s tulipani 
in mačehami. Pri pristavi pa 
bo letošnji prvomajski obisk 

parka poleg tulipanov pope-
stril tudi sejem domače in 
umetnostne obrti, ki bo po-
nujal raznolike mojstrsko 
izdelane predmete. Ob na 
novo tlakovani poti med vho-
dom in pristavo so zasadili 

sortiment tulipanov, kjer si 
lahko ogledate več kot 350 
sort, ki pripadajo različnim 
skupinam. Tudi letos bodo 
obiskovalci Arboretuma lah-
ko glasovali za mistra tulipa-
nov. Kandidate zanj so zasa-
dili v t. i. gredo slavnih, kjer 
so zasajene tudi vrste tulipa-
nov, ki ne pritegnejo pozor-
nosti le z videzom, pač pa 
tudi z imenom. V času spo-
mladanske razstave obisko-
valce vabijo še k foto nateča-
ju Tulipani v Arboretumu.

V začetku maja v Arbore-
tumu pripravljajo razstavo 
cvetočih slečev in okrasnih 
lukov. Slednjih v parku cve-
ti kar pet tisoč. Razstava bo 
trajala do konca maja. Sle-
di poletje v vrtnicah – vse 
tja do oktobra. Vmes juli-
ja in avgusta park gosti še 
poletni festival cvetov, sep-
tembra pa še razstavo trav. 
Tropski metulji domuje-
jo v steklenjaku pri prista-
vi, 3. septembra pa načrtuje-
jo priljubljeni Čarobni dan, 
potem so tu že dogodki in 
razstave na temo buč, noč 
čarovnic in seveda ob kon-
cu leta večerni sprehod med 
lučkami. Pa je leto mimo …

PEKA V ANGLEŠČINI

Dr uženje  ob 
peki poteka 
enkrat na me-
sec, cilj pa je, 
da učenci ves 

čas govorijo v angleščini, je 
pojasnila učiteljica angle-
ščine na razredni stopnji 
in vodja interesne dejavno-
sti Špela Elizabeta Soklič, 
ki z veseljem ugotavlja, da 
je zanimanje za peko veli-
ko. »Namen dejavnosti je 
sproščeno in (bolj) samo-
zavestno sporazumevanje v 
angleščini ter uporaba jezi-
ka v komunikaciji med so-
šolci in učiteljico.«

Učenci skupaj z učiteljico 
najprej pregledajo recept, ki 
je zapisan v angleščini, nato 
pa se pogovorijo, kaj potre-
bujejo za pripravo jedi – 
pregledajo in poimenujejo 
sestavine ter natančno pre-
učijo postopek priprave te-
sta. »Med izvedbo se mar-
sikaj naučimo: kako ubiti 
jajce v lonček, in ne mimo, 
kako stehtati moko, da ne 

leti po pultu in tleh, kako 
uporabljati mešalnik, da 
sneg ne leti po zraku, posto-
pnega dodajanja sestavin, 
oblikovanja piškotov, reza-
nja jabolk, cvrtja v olju … 
Vedno kaj novega,« je raz-
ložila Špela Elizabeta Sok-
lič. Kljub enostavnim re-
ceptom »pričarajo« odlične 
jedi, ko končajo, pa šola obi-
čajno diši do najvišjega nad-
stropja. »Dobrote razdeli-
mo še sosednjim modelar-
jem in šolskim kuharicam, 
da dobimo še 'neodvisne 
pohvale', kako dobro nam 
je uspelo.« Poleg uživanja 
v dobrotah je učencem zelo 
všeč tudi izbiranje in poslu-
šanje angleške glasbe ob 
pripravi jedi. »Ko zaključi-
mo z najbolj 'napornim de-
lom' in gredo jedi v pečice 
ali se zaključujejo v ponvah 
in vafeljnikih, se pustim po-
dučiti, katera glasba je zdaj 
popularna. Zanima me, kaj 
petošolci poslušajo, tako iz-
vem mnogo novega in zani-
mivega,« je poudarila nji-
hova učiteljica, ki je kot za-
nimivost dodala dve izjavi 

učencev, ki sta jo po njenih 
besedah »vrgli na rit«. Prva 
je bila: »Oh, teacher, this is 
so much better than going 
home.« (Učiteljica, to je ve-
liko bolje, kot da gremo do-
mov). Ko so cvrli skutne 
miške, pa so komentirali: 
»This looks like instagram 
food!« (To je videti kot hra-
na z Instagrama oziroma 

kot bi lahko prevedli: to je 
Instagramabilna jed).

Za nakup sestavin so ob 
začetku šolskega leta preje-
li darilno kartico ene od tr-
govskih verig. Špela Eliza-
beta Soklič upa, da jim bodo 
sponzorji naklonjeni tudi v 
prihodnje in bodo priljublje-
no interesno dejavnost lah-
ko nadaljevali.

Na Osnovni šoli Staneta Žagarja v Kranju se lahko učenci petega razreda drugo leto zapored družijo na 
popoldanski interesni dejavnosti Baking in English (Peka v angleščini).

Mateja Rant

Petošolci iz OŠ Staneta Žagarja v Kranju se ob popoldnevih 
družijo na interesni dejavnosti Baking in English (Peka v 
angleščini). / Foto: arhiv šole

Park se prebuja v pomlad. / Foto: Alenka Brun

Narcise lepo uspevajo tudi v lončkih, s katerimi v parku 
okrasijo tudi kakšno ograjo, stopnišče, mizo. / Foto: Alenka Brun

BARVITA POMLAD V PARKU

Rišem, pišem,
se smejim,
se v hipu spremenim.

Pojem, plešem,
se vrtim,
se v ritmu izgubim.

Plezam, padam,
se obdržim
in se hitro ulovim.

Plavam hrbtno
in še prsno,
vse mi je izvrstno.

Gori ali doli,
vse naokoli,
je pestro kot nikoli.

Manca

Moja pesem

Skutne miške so označili kot Instagram food 
(Instagramabilna jed). / Foto: arhiv šole

POTOVANJA        VINO        HRANA        DOGODIVŠČINE        MOŠKI        ŽENSKE         POTOVANJA        VINO        HRANA       ŽENSKE  

PESMI MLADIH

Alenka Brun

Okrasna češnja s svojim barvnim kontrastom prav vabi v 
svojo bližino. / Foto: Alenka Brun

Prisrčna pesmica za pomladne vesele dni. Vsega po ma-
lem. Od plesa pa do plavanja. Veselim se vaših pesmi. 
Metka
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Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravil B. F.                        
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4 1 9 2
6 3 1

7 5 3
2 8 5

8 6 9
1 5 3

4 3 8
9 2 7

6 3 7
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REŠITEV

4 1 6 3 9 2 8 5 7
8 2 9 5 7 6 3 4 1
7 5 3 4 1 8 6 2 9
2 9 7 8 4 3 1 6 5
3 8 5 1 6 7 2 9 4
1 6 4 9 2 5 7 8 3
6 7 1 2 5 9 4 3 8
9 3 2 7 8 4 5 1 6
5 4 8 6 3 1 9 7 2
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SUDOKU

sudoku_TEZJI_23_27
NALOGA

4192
631

753
285

869
153

438
927

637
sudoku_TEZJI_23_27

REŠITEV

416392857
829576341
753418629
297843165
385167294
164925783
671259438
932784516
548631972

sudoku_LAZJI_23_27
NALOGA

7 1 9 3 4 8
4 7 5 9
8 5 3 7

6 3 2
9 6 8 5

5 1 4
6 1 9 8
2 3 9 6 4

5 7 2 1 3
sudoku_LAZJI_23_27
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7 1 9 3 2 6 4 8 5
4 3 6 8 7 5 2 1 9
8 2 5 1 9 4 3 6 7
1 6 4 5 3 7 8 9 2
3 9 2 6 4 8 7 5 1
5 7 8 2 1 9 6 4 3
6 4 1 7 5 3 9 2 8
2 8 3 9 6 1 5 7 4
9 5 7 4 8 2 1 3 6
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Rešitev:

Rešitev:

ZAČEL SE JE 
AVSENIKOV ABONMA

Pred sedemdeseti-
mi leti, leta 1953, 
je takrat 24-letni 
Slavko Avsenik s 
svojim triom prvič 

nastopil v oddaji Četrtkov 
večer domačih pesmi in na-
pevov. To leto tako šteje za 
začetek novega načina igra-
nja narodnozabavne glasbe, 
ki je kasneje kot izvirna Av-
senikova glasba navduševala 
doma, po nastopu leta 1955 
na Radiu Celovec pa je pos-
tala prepoznavna in uspe-
šna tudi na tujem.

V spomin na jubilejno leto 
so se v četrtek, 30. marca, v 
prireditveni dvorani Pod Av-
senikovo marelo začeli kon-
certi Avsenikovega zlate-
ga abonmaja. Do novem-
bra jih bo sedem, na njih pa 
bodo predstavljeni vsi vidiki 

glasbe Jožovčevih bratov 
Vilka in Slavka. Na četrtko-
vem prvem koncertu je na-
stopil ansambel Saša Avse-
nika, zgodbo življenjske in 
glasbene poti Slavka Avse-
nika pa je pripovedovala so-
delavka Radia Gorenc Urša 
Mlakar. Koncert je bil v celo-
ti domače obarvan, saj sta z 
ansamblom Saša Avsenika, 
vnuka Slavka Avsenika, na-
stopila tudi Slavkov najmlaj-
ši sin in Sašev oče Gregor, 
ki je z očetovim ansamblom 
kot kitarist prvič zaigral pred 
dobrimi štiridesetimi leti, 
leta 1982. Ansamblu pa se 

je na odru pridružila še tre-
tja iz Avsenikove družine, 
Slavkova vnukinja in Gre-
gorjeva hči Monika, ki se je 
odločila za prepevanje. Z an-
samblom brata Saša je prvič 
zapela na Avsenikovem fe-
stivalu leta 2015. Monika je 
večino mladosti preživela v 
Ljubljani, pri starem očetu 
Slavku in stari mami Brigiti. 
Monika je bila zraven, ko se 
je Slavko poslavljal od življe-
nja. Zelo ji je žal, je povedala 
na četrtkovem koncertu, da 
je nikoli ni slišal peti. Zato 
so mu Gregor, Sašo in sama 
podarili eno najlepših pesmi 

Morda pa nekoč, ki so jo v če-
trtek tudi zaigrali.

Na koncertu je zaigral dve 
Avsenikovi skladbi zmago-
valec letošnjega mednaro-
dnega tekmovanja harmo-
nikarjev za nagrado Avse-
nik Gregor Komac iz Križev. 
Po nastopu je povedal, da je 
bil počaščen, ko so mu dali 
možnost igrati na tako po-
membni prireditvi.

Naslednji koncert Avseni-
kovega zlatega abonmaja z 
naslovom Večer Avseniko-
vih klarinetov bo v četrtek, 
20. aprila, ob 19. uri, ko bo ig-
ral Ansambel Zupan z gosti.

V počastitev 70-letnice Avsenikove glasbe je bil v četrtek pri Jožovcu v Begunjah prvi od sedmih 
koncertov Avsenikovega zlatega abonmaja.

Jože Košnjek

Na četrtkovem koncertu so skupaj nastopili Slavkov sin Gregor, njegova vnukinja Monika in 
vnuk Sašo s svojim ansamblom. / Foto: Jože Košnjek

»Obupana«

Vaši odgovori mi prinesejo 
moči za naprej in mi polepšajo 
dan. Vaše napovedi se počasi 
vse uresničujejo. Še vedno pa 
sem otopela, čeprav upam na 
najboljše. Hvala in vso srečo.

Draga Obupana, skozi pisma 
se poznava že kar nekaj let. 
Tudi sama vidim, da se vam 
je življenje končno začelo 
spreminjati na bolje. In še 
čisto malo časa je treba, da 
ne boste več otopeli in boste 
začeli zaznavati pozitivne, 
lepe stvari, ki vas obdajajo. 
Otroci so se nekako preskr-
beli in ne glede na vse boste 
nase ponosni, saj je to vsee-
no tudi vaš rezultat vlaganja 
vanje. Saj veste, vedno ste 

bili sami za vse, za vas pa 
nikogar. Takoj ko bo možno, 
in to bo zelo kmalu, se v hiši 
umaknite v svoje prostore. S 
tem boste prišli ne samo do 
kvalitetnega spanca, ampak 
boste tudi čez dan bolj umir-
jeni, kar pa je tako in tako vaš 
cilj. Vsi vaši otroci si bodo 
ustvarili družino. Ne boste 
kazali s prstom nanje, saj 
bodo sami od sebe spoznali 
in občutili na lastni koži, kje 
in zakaj so delali napake. Mo-
ževe nesramne in grde bese-
de poniževanja naj vas ne 
spravljajo v slabo voljo. Naj 
gredo skozi eno uho notri 
in skozi drugo ven. Malo za 
šalo: vaja dela mojstra. Lepo 
vas pozdravljam in vam že-
lim vse lepo in dobro.

»Vodnarka 69«

Zahvaljujem se vam za vse 
odgovore, ki sem jih že prejela 
od vas. Zelo sem razočarana 
nad svojim življenjem. Zani-
ma me, kaj se dogaja z mano. 
Vse se mi podira. Kaj bo s si-
novoma in kaj se obeta hčerki, 
ji uspe imeti svojo delavnico? 
Zdi se mi nemogoče, da bi se 
karkoli uredilo.

Kaj se dogaja z vami? Stanju, 
v katerem ste že kar dolgo 
časa, se reče izgorelost. To je 
tudi medicinski izraz. Ne de-
presija, ampak izgorelost. Z 
vami ni nič narobe, niste ne-
umni, možgani vam delajo s 
polno paro. Do tega stanja 
je prišlo zato, ker vase nikoli 
niste vlagali. Vedno ste delali 
samo za druge. Preveč pri-
lagajanja in nobenega časa 
zase. In ko je sod napolnjen 
do vrha, se zaradi pritiska 
dvigne pokrov. Dosegli ste 
svojo mejo notranje moči 
oziroma ste jo že presegli. 

Zdravilo za to je, da se zač-
nete spreminjati in začnete 
delati na sebi. Poiščite tisto, 
kar vas veseli, kjer se dobro 
počutite. In zaradi stvari, ki 
niso toliko pomembne, se ne 
obremenjujete. Starejši sin je 
že po naravi zelo zamerljiv 
in ima v glavi čisto svojo sli-
ko. Nesramno in negativno 
obnašanje do vseh vas je 
prehodne narave. Pustite 
ga pri miru, prišel bo čas, 
ko bo sam spoznal, da dela 
narobe. Drugi sin vztraja pri 
svojem in ne bo klonil pred 
njim. Kar je po eni strani ra-
zumljivo. Počakajte, čas bo 
prinesel svoje. Vi pa se ne 
smete vznemirjati na zalo-
go. Kot vidim, bo vaši hčerki 
uspelo, da bo imela svojo 
delavnico. Za njeno delo, ki 
bo bolj uspešno, kot si misli, 
je nujno potrebna. Sklenili 
boste neki dogovor, najbrž 
s sosedi glede meje, in po-
tem to ne bo več nemogoče. 
Srečno.

TANJA ODGOVARJA

tanja.70@hotmail.com

V minulem tednu se je v kranjski porodnišnici rodilo 
15 novorojenčkov – 9 dečkov in 6 deklic. Najlažji je bil 
deček z 2630, najtežja pa deklica s 4315 grami. V jese-
niški porodnišnici je prvič zajokalo 19 novorojenčkov, 
med njimi se je rodilo 7 dečkov in 12 deklic. Najtežja in 
najlažja sta bili deklici – prvi je tehtnica pokazala 4390, 
drugi pa 2390 gramov.

Dne 25. marca 2023 so na Bledu sklenili zakonsko zvezo 
naslednji pari: Nejc Rakuš in Katja Bergant, Ilija Aleksić 
in Samanta Berginc ter Jaka Mencinger in Eva Škvarč. 
Dne 29. marca 2023 so v Škofji Loki sklenili zakonsko 
zvezo Luka Kalan in Jožica Kutnar ter Blaž Vršnik in Darja 
Prelogar.

Novorojenčki

Mladoporočenci

Spoznali smo že osem parov, ki se podajajo v zabavno 
ljubezensko dogodivščino te pomladi, šov Super par. A 
poligon ne bo edini izziv, pred katerega so postavljeni. 
Vsi namreč živijo skupaj v razkošni vili, ki pa skriva kar 
nekaj presenečenj. Vilo ste si lahko na Pop TV ogledali 
že v nedeljo zvečer, včeraj pa je postalo znano, kdo bo 
spal v kateri sobi. V bistvu ne more iti nič narobe – hkrati 
pa gre lahko narobe čisto vse, če skupaj biva 16 posame-
znikov, ki se obenem potegujejo še za denarno nagrado. 
»Kar se tiče odnosov v hiši, smo doživeli ves vrtiljak ču-
stev: od vzhičenosti, veselja in adrenalinskih 'šusov' do 
vohunskih spletk, preračunljivosti in prepirov. V nekem 
trenutku sem celo po učiteljsko moral udariti po mizi, da 
smo naš super vlak spravili nazaj na pravi tir,« je pove-
dal Srđan Milovanović, voditelj Super para. V edinstveni 
ljubezenski preizkušnji zdaj spremljamo naslednje pare 
(nekatera imena so gledalcem znana bolj, druga manj): 
Mika in Natašo Bergant, Melito Biserkovo in Silva Bezja-
ka, Lauro in Borča Stojanova, Katarino Benček in Marka 
Pavlovića, Indiro Ekić in Matica Kolenca, Evo Centrih in 
Luko Radakovića, Žanet Breški in Timoteja Cizeja ter Luka 
Korenčiča in Ajdo Špacapan.

Začel se je Super par

Naslednji koncert 
Avsenikovega zlatega 
abonmaja z naslovom 
Večer Avsenikovih 
klarinetov bo v četrtek, 
20. aprila, ob 19. uri, ko 
bo igral Ansambel Zupan 
z gosti.
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• največji sejem čokolade
• čokoladne degustacije
• koncerti in ulične predstave
• cirkuška in gibalna animacija
• kulinarične in ustvarjalne delavnice
• čokoladni izzivi
• naj pralina festivala
• razstava oblek v barvah čokolade
• in številna druga čokoladna doživetja

1.  nagrada: vodena čokoladna degustacija za družino  
v Radolški čokoladi, Radovljica (največ 5 oseb)

2. nagrada: Polovička, 370 g, Rajska ptica
3.  nagrada: bomboniera v vrednosti 20 evrov, Čokoladnica Dobnik

Re šit ve kri žan ke (ges lo, se stav lje no iz črk z ošte  vil če nih polj in vpi sa no 
v ku pon iz kri žan ke) po š lji te do torka, 11. aprila 2023, na Go renj ski glas, 
Nazorjeva ulica 1, 4000 Kranj. Rešitve lah ko od da te tudi v na bi ral nik  
Go renj ske ga gla sa pred po slov no stav bo na Nazorjevi ulici 1.
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»… vhodna vrata zaklenje-
na, nekdo je zamenjal klju-
čavnico. Večer sem preživel v 
bližnjem parku, noč sem pre-
spal na leseni klopi. Mama se 
je vrnila domov šele nasled-
nji dan, po službi …«

Rok nadaljuje: »Četudi se 
z mamo kar nekaj časa nis-
va videla, mi je kljub temu 
le z brado pomigala v poz-
drav. Tolažil sem se, da je 
bila morda utrujena. Ko sem 
hotel vstopiti v svojo sobo, 
sem komaj odprl vrata. Bila 
je natlačena s škatlami, ma-
lodane od stropa do tal. Hit-
ro sem jo ugotovil, da Mar-
jan, ki je 'servisiral' mamo, 
'šverca' s televizorji, gramo-
foni, radijskimi sprejemni-
ki. V predalu sem našel tudi 
njegovo beležko, v katero si 
je zapisoval različne pologe. 
Hudič frdamani, saj bi lah-
ko kupil pol Ljubljane, sem 
si rekel! Pod večer sem se 
srečal z Brigito. Ni bila moje 
dekle, sva se pa občasno po-
seksala. Ni mogla verjeti, ko 
sem ji pripovedoval o gori 
denarja, ki se je, po mojem 
mnenju, skrival v kakšnem 
trezorju. 'Če se dokopljeva 

do njega, nama do konca živ-
ljenja ne bo treba delati!' mi 
je rekla.

Sklenila sva, da se podava 
v Bosno, kjer je živela njena 
teta. Naivno sva bila prepri-
čana, da pozna kakšno 
žensko, ki nama bo proda-
la napitek ali urok, s kate-
rim bova Marjana za zme-
raj odstranila. V bližini kra-
ja Kupres je Brigita zapeljala 
s ceste. Ulegla sva se v breg 
in kovala načrte, kaj bova po-
čela z denarjem, ko in če pri-
deva do njega. Bližnji hribi 
so me močno spominjali na 
Pohorje. Predlagal sem ji, da 
se preseliva tja dol, če nama 
peklenski načrt uspe.

Steklenička, za katero sva 
dala skoraj 400 nemških 
mark, mi je prinesla eno 
samo razočaranje. Ženska, 
pri kateri sva jo kupila, je po-
vedala, da bo zadoščalo že, 
če bom s tekočino namočil 
blazino. 'Hlapi bodo oma-
mili tistega, ki bo na njej 
spal, nakar mu bodo ohro-
mili grlo, da bo nehal dihati,' 
je še dodala. V vlogi potenci-
alnega morilca sem se odlič-
no počutil! Žal se je vse sku-
paj obrnilo drugače. Očitno 
sem pokrovček na steklenič-
ki premalo privil … Ko sem 
si dal torbo zvečer pod gla-
vo, da bi zaspal, se je stekle-
nička odprla, tisto, kar je bilo 
v njej, je steklo ven, a četudi 
sem strup vso noč vdihaval, 
mi ni bilo nič. Še v glavi se mi 
ni vrtelo. Jezno sva ugotovi-
la, da je naju tista stara veš-
ča pošteno potegnila za nos. 
Ko sem se vrnil domov, sem 
začel piti. 'Bolje to, kot da bi 
postal morilec,' je nazadnje 
priznala Brigita. Spet je mi-
nilo nekaj let, preden sem 
obiskal mamo. Vmes sem 
odslužil JLA, neki ženski pa 

sem menda naredil tudi ot-
roka. Tožila me je za alimen-
te. Moral sem se zaposliti, da 
sem ji jih lahko redno plače-
val. Otrok me ni zanimal in 
nisem imel želje, da bi ga vi-
del. Spet sem srečal Brigito. 
Bila je poročena z nekim sta-
rejšim možakarjem. Lepo 
me je prosila, če pridem do-
poldne, ko bo on v službi, k 
njej, da se bo po dolgem času 
pošteno naseksala. Nisem je 
hotel razočarati.

'Lahko me posnemaš! Naj-
di si kakšno starejšo žensko, 
ki ima veliko denarja, pa 
se bo tudi tebi lepo godilo,' 
mi je svetovala. Predlagala 
mi je, da začnem postopati 
pred igralnico, kamor so ho-
dile bogate Italijanke in Za-
grebčanke. Res sem srečal 
eno, za katero se mi je zde-
lo, da bi lahko bilo od nje kaj 
koristi. Žal je bila revna kot 
cerkvena miš. Nekoč je ime-
la v Trstu razkošno stanova-
nje, a ga je prodala, da je lah-
ko kupila žetone. Ko sem bil 
z njo, sem žensko prvič uda-
ril. Udarce je imela rada, saj 
sem s tepežem pri njej do-
segel marsikaj. Kmalu sem 
se je naveličal in se ponovno 
vrnil k mami. Ko sem jo zag-
ledal, sem se je prav ustrašil. 
Zelo se je postarala, bila pa je 
tudi bolna. Prosila me je, da 
ji pomagam, a sem odklonil. 
Sporekla sva se. Šele ko mi 
je zagrozila, da bo stanova-
nje podarila neki prijateljici, 
sem pristal. Čisto slučajno 
sem tudi izvedel, da so me 
po dolgih letih pravdanja de-
dovi dediči dokončno opet-
najstili za dediščino. Eden 
od njih je bil znan pravnik 
z zvezami in poznanstvi, jaz 
pa sem, neumen kot tele, 
vzel pisanje o dedovanju, ki 
so mi ga poslali s sodišča, za 

suho zlato. Takrat sem skle-
nil, da se mu bom mašče-
val. Zelo maščeval. Ugoto-
vil sem namreč, da ima ta 
advokat lepo hčerko. Od nje 
sem bil precej starejši, a nič 
zato. Če sem se vzel v roke, 
mi je šlo zapeljevanje žensk 
dobro od rok. A se je zgodi-
lo tisto, česar nisem predvi-
del. Človek obrača, Bog obr-
ne. Že na prvem zmenku mi 
je bila zelo všeč. Ne tako kot 
Brigita, drugače! Usoda je pa 
res brez milosti! Moj oče se 
je poročil, ko je bil star tam 
okoli petdeset let. Tudi jaz 
sem se. Mihaela me je ime-
la rada, jaz njo še bolj. Resno 
sem razmišljal, naj ji o sebi 
povem vse ali naj kaj zamo-
lčim. Odločil sem se za dru-
go varianto. Nisem pa raču-
nal, da me bo izdal njen oče, 
ki me je zaradi vseh neum-
nosti, ki sem jih v življenju 
počel, zelo sovražil. Ni mi 
bilo lahko. Prvič, četudi ni-
sem bil več rosno mlad, sem 
se moral znajti, kakor sem 
se vedel in znal. Mihaela je 
bila profesorica primerjalne 
književnosti, ker pa ni dobila 
službe, se je znova lotila štu-
dija. Mama je, ker me je pot-
rebovala, zamižala na eno 
oko in mi pomagala najeti 
manjši lokal. To ali pa kopa-
ti jarke. Za drugo nisem bil 
usposobljen. Z ženo sva laž-
je zadihala, ko je diplomira-
la in si našla kar dobro služ-
bo. Včasih me je poklicala 
Brigita, a ker sem jo stalno 
zavračal, mi je začela grozi-
ti, da bo vsem 'vse' povedala. 
Za zdaj še ni. Veste, najhuje 
je, ko se star panj vname. Za 
ženo bi še danes naredil vse 
in še več, kar je v mojih mo-
čeh. Brez nje bi propadel ali 
pa bi si že zdavnaj kar sam 
kupil 'štrik'.«

Milena Miklavčič

Čokoladni pirhi in snickers datlji
Arašidovo maslo je bilo še 

pred nekaj leti prava redkost, 
sedaj pa je čedalje bolj pri-
ljubljeno in ga lahko dobimo 
praktično že v vsaki trgovini. 
Nekateri ga imajo najraje na 
kruhu ali kot dodatek v jutra-
njih kosmičih, več kot dobro 
pa se obnese tudi za pripra-
vo slaščic. Ni potrebno veli-
ko napora, da ga umestimo 
v odlične čokoladne pirhe ali 
snickers datlje.

Za pripravo velikonočnih 
čokoladnih pirhov z araši-
di potrebujemo: 250 g kre-
mnega arašidovega masla, 
4 žlice kokosove moke, 3 žli-
ce medu, ščep soli v prime-
ru, da je arašidovo maslo ne-
soljeno, 150 g temne čokola-
de, 1 žlico kokosa za posip.

V mešalniku v gladko zmes 
skupaj zmešamo arašidovo 

maslo, med, sol ter kokoso-
vo moko. Iz dobljene mase 
oblikujemo kroglice, ki jih 
nato sploščimo in oblikuje-
mo v obliko jajca. Arašido-
va jajca polagamo na podla-
go, prekrito s peki papirjem, 
ter jih postavimo za eno uro 
v hladilnik. Čokolado stopi-
mo nad vodno kopeljo ter 
vanjo pomakamo arašidova 

jaca. Odlagamo jih na peki 
papir in po vrhu potresemo s 
kokosovo moko. Počakamo 
nekaj minut, da se čokolada 
nekoliko ohladi, nato oblite 
kroglice postavimo v hladil-
nik in počakamo, da se čoko-
lada strdi.

Nasvet: Za večjo barvitost 
pirhov jih nekaj pomakamo 
v temno čokolado, nekaj pa 

v belo ali mlečno rjavo čo-
kolado.

Za pripravo snickers dat-
ljev potrebujemo: 200 g iz-
koščičenih datljev, 100 g ara-
šidovega masla, 100 g tem-
ne čokolade, 1 žlico seseklja-
nih arašidov.

V sredino vsakega datlja 
nadevamo za polovico žličke 
arašidovega masla. Čokolado 

stopimo nad vodno kopeljo 
ter vanjo pomakamo polnje-
nje datlje, ki jih odlagamo na 
podlago, prekrito s peki pa-
pirjem. Po vrhu jih potrese-
mo še z nasekljanimi araši-
di. Počakamo nekaj minut, 
da se čokolada nekoliko ohla-
di, nato oblite datlje postavi-
mo v hladilnik in počakamo, 
da se čokolada strdi.

Erika Jesenko

Prihaja velikonočni čas, ko lahko tradicionalne jedi, kot so šun-
ka, jajca, hren, potica in kruh, pripravimo tudi malo drugače 
ali pa jih dopolnimo s čim okusnim. Ob tej priložnosti želim 
vsem veselo veliko noč!

Kuhana šunka s šetrajem
Potrebujemo kos šunke (okrog 800 g), sol in 2 vejici šetraja.

Šunko damo v večji lonec in jo zalijemo z vodo, da je popol-
nima prekrita. Pokrijemo lonec in damo na visoko vročino, da 
zavre. Nato dodamo sol in šetraj ter kuhamo na srednji vročini 
še pol ure. Ko je šunka kuhana, jo pustimo, da se ohladi v vodi 
v pokritem loncu, lahko tudi čez noč. Ohlajeno narežemo na 
rezine in ponudimo z naribanim hrenom. Namesto s šetrajem 
lahko šunko skuhamo tudi z lovorjevim listom.

Hrenov sirni namaz z jabolki
Potrebujemo svež smetanov sirni namaz (250 g), 5 žlic naribanega 
svežega ali delikatesnega hrena, jabolko in sol.

V večjo posodo damo sirni namaz in ga solimo. Dodamo 
naribano jabolko in hren ter vse skupaj temeljito premešamo.

Zeliščna omaka za k pirhom
Potrebujemo čebulo, 20 g masla, 250 ml čiste mesne juhe, 150 
g kisle smetane, 2 žlici jedilnega škroba, šopek peteršilja, šopek 
čemaža, sol in poper.

Čebulo olupimo in sesekljamo. V kozici segrejemo maslo, do-
damo čebulo in jo popražimo, da postekleni. Prilijemo juho in 
kislo smetano. Zavremo in v omako zamešamo jedilni škrob. 
Peteršilj in čemaž operemo, osušimo, drobno sesekljamo in 
stresemo v omako. Solimo in popramo. Pirhe olupimo in po-
nudimo skupaj z omako.

Potica z medom in orehi
Za testo potrebujemo 600 g moke, 40 g kvasa, 1 dl mleka, žličko 
sladkorja, 3 rumenjake, 80 g sladkorja, 120 g masla, 3 žlice olja, 
limonino lupinico, žlico ruma in 1,5 dl mleka. Za nadev potrebu-
jemo 3 beljake, 300 g medu, 300 g mletih orehov in žlico drobtin.

Moko presejemo v skledo. Na sredini naredimo jamico in 
vanjo vlijemo kvas, ki smo ga zmešali z 1 dl mleka in žličko 
sladkorja. Dodamo malo moke in pustimo, da kvas vzhaja. 
Medtem umešamo rumenjake s sladkorjem, rumom in limoni-
no lupino. Prilijemo tekoče maslo, olje in precej vroče mleko. 
Zmes vlijemo v moko in zamesimo testo. Dobro pregnetemo 
in pustimo, da vzhaja. Za nadev stepemo trd beljakov sneg 
in med mešanjem počasi dolijemo vreli med. Vzhajano testo 
zvrnemo na pomokan prt in ga razvaljamo za dober nož na 
debelo. Enakomerno ga namažemo z nadevom ter potresemo 
z orehi in drobtinami. Zvijemo ga, položimo v namazan pekač 
in večkrat prebodemo s pletilko ali palčko za nabodala, da zrak 
uhaja. Potica naj ponovno vzhaja. Nato jo namažemo z jajcem 
in damo v pečico. Na 220 °C jo pečemo 70 minut, a ko potica 
porumeni, temperaturo znižamo na 180 °C.

usode

L a h k e  j e d i

KU HAR SKI RE CEP TI
Za vas iz bi ra Katja Do lencMama, Brigita in Mihaela

Otrok z zlato žlico, 2. del



22 Gorenjski glas
torek, 4. aprila 2023KAŽIPOT kazipot@g-glas.si

Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki Kažipot brez-
plačno samo enkrat, pošljete jih lahko na e-poštni naslov 
kazipot@g-glas.si.

PRIREDITVE

Kako so včasih zdravili
Jesenice – Ob zaključku študijskega krožka Kako so včasih na 
Jesenicah zdravili bo v torek, 4. aprila, ob 18. uri v Banketni dvo-
rani v Kolpernu na Stari Savi predstavitev istoimenske knjige.

Praznična velika noč
Jesenice – Gornjesavski muzej in Župnija Jesenice v soboto, 
8. aprila, ob 10. uri vabita na velikonočni blagoslov jedi. Pote-

HALO-HALO GORENJSKI GLAS
telefon: 04 201 42 00

Na ro či la za ob ja vo spre je ma mo po te le fo nu 04/201 42 00 ali oseb no na 
Nazorjevi ulici 1 v Kra nju oz. po poš ti – od po ne delj ka do če tr tka do 11. ure!  
Cene ogla sov in po nudb v ru bri ki so iz red no ugod ne. 

tedenski koledar
         vzhod      zahod 

desetdnevna vremenska napoved
Torek
4. 4.

–2/8 °C

Nedelja 
9. 4.

4/12 °C

Sreda 
5. 4.

Četrtek
6. 4.

Petek
7. 4.

Sobota
8. 4.

–3/7°C –4/10 °C –2/11 °C 1/11 °C

Ponedeljek 
10. 4.

Torek
11. 4.

Sreda
12. 4.

Četrtek
13. 4.

2/11 °C 2/14 °C 3/13 °C 3/14 °C

  IZLET // 12. aprila 2023

NEZNANO KOZJANSKO 

Cena vključuje:  prevoz, ogled železniškega muzeja, ogled cerkve na Sladki Gori,  
 vodenje lokalne vodnice, degustacijo vina,  kosilo na kmečkem turizmu, vodenje in DDV.

Odhodi avtobusa:  z AP Radovljica ob 7.00,  z AP Creina Kranj ob 7.25
 z AP Mercator Primskovo ob 7.35, z AP Škofja Loka ob 7.55
 Vrnitev v Kranj predvidevamo okrog 20. ure.

 Za rezervacijo čim prej pokličite na tel. št. 04 201 42 41.
 Za odjave, ki prispejo kasneje kot dva delovna dneva  
 pred odhodom, zaračunamo potne stroške.

Vabimo vas na izlet na Kozjansko. Ogledali si bomo vasico Sladka Gora in lepo baročno cerkev v njej. Iz-
vedeli bomo, kdo je bil Franc Skaza, in v hiši, kjer je živel, pokusili lokalno vino, sir in kruh. Nato si bomo 
v Šentjurju ogledali Muzej Južne železnice. Sledilo bo okusno kosilo. Vabljeni!

SLADKA GORAVINSKA KLETMUZEJ JUŽNE ŽELEZNICE
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Cena izleta  

je 39 evrov

Razstava je  
na ogled v gradu 
Khislstein in sicer 
vsak dan, razen 
ponedeljka,  
med 10. in 18. uro.

Veseli bomo  
vašega obiska!
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Nagrajenci 

Nagradna križanka iz GG št. 22 z geslom Od nagajivega 
mladička do vzgojenega psa, je prvo nagrado prinesla 
Štefki Benedik iz Kranja, drugo in tretjo nagrado Anici 
Brišnik iz Zg. Besnice in Jožetu Kepicu iz Šenčurja. 

Nagradna križanka iz GG št. 23 z geslom Stari ženitni obi-
čaji je z nagrado razveselila Ano Nušo Nikšič Pentek iz 
Zg. Besnice, Stanko Razpotnik iz Kranja in Janeza Ka-
runa iz Cerkelj. Vsem nagrajencem iskreno čestitamo!

kal bo v Kolpernu, popoldne, ob 15. uri, pa bo blagoslov še v 
kulturnem domu na Hrušici.

Velika noč na Sv. Joštu
Kranj – Župnija Kranj Šmartin vabi na praznovanje velike noči 
na Sv. Joštu nad Kranjem, kjer bo v nedeljo, 9. aprila, ob 11. 
uri sveta maša z velikonočno procesijo.

OBVESTILA

Meritve tlaka, holesterola in krvnega sladkorja
Šenčur, Primskovo, Kranj, Čirče, Trboje – Rdeči križ Slovenije, 
Območno združenje Kranj, obvešča, da bodo meritve tlaka, 
holesterola in krvnega sladkorja v torek, 4. aprila, od 8. do 9. 
ure v Domu krajanov v Šenčurju, v četrtek, 6. aprila, od 8. do 
9. ure v Domu krajanov Primskovo, v petek, 7. aprila, ob 7. 
uri v prostorih Društva upokojencev Kranj na Tomšičevi 4, v 
soboto, 8. aprila, od 7. do 9. ure v Domu krajanov v Čirčah, 
v soboto, 15. aprila, od 7. do 8. ure pa v Gasilskem domu v 
Trbojah.

Program medgeneracijskega sodelovanja
Preddvor – V sejni sobi Občine Preddvor bo v sredo, 5. aprila, 
ob 17. uri tečaj angleške konverzacije v turizmu, v Kulturnem 
domu Preddvor pa se bo ob tej uri začela telovadba za naj-
lepša leta.

Šenčur – V Domu krajanov Šenčur bo v sredo, 5. aprila, ob 
18. uri delavnica orientalskih plesov. V petek, 7. aprila, ob 10. 

uri bo v domu krajanov v okviru medgeneracijskega sodelo-
vanja na voljo tehnična prva pomoč pri uporabi računalnika 
in pametnega telefona.

Naklo – V Medgeneracijskem centru Naklo v petek, 7. aprila, 
pričakujejo ljubitelje ustvarjanja. Delavnica, ki se bo začela 
ob 18. uri, ima naslov Polimerna glina in učinek razpokanja.
Za vse aktivnosti medgeneracijskega sodelovanja so obvezne 
prijave do zasedbe mest na mck-prijave@luniverza.si ali 04 
280 48 25.

Od setve do žetve
Tržič – Ljudska univerza Tržič v četrtek, 6. aprila, ob 16. uri 
organizira uvodno srečanje študijskega krožka Od setve do 
žetve, na katerem se bodo udeleženci seznanili s tehnikami 
pridobivanja semen, skladiščenja, sajenja in drugega, kar 
morajo vedeti za pravilno vzgojo rastlin doma. Prijave in in-
formacije na boni.colnar@lu-trzic.si.

Delavnice in prikaz pletenja košar
Lesce – Turistično društvo Lesce v četrtek, 6. aprila, ob 17. 
uri vabi Leščane v Mini klub kampa Šobec na velikonočne 
delavnice, primerne za otroke, in prikaz pletenja košar. Vstop 
bo prost.

PREDAVANJA

Pot do dobrega počutja
Tržič – V torek, 4. aprila, ob 19. uri bo v Knjižnici dr. Toneta 
Pretnarja motivacijsko potopisno predavanje Tine Žarki, ul-
tramaratonke in ultrakolesarke, ki pri 47 letih podira rekorde 
in uživa v življenju.

RAZSTAVE

Mere in merilni pripomočki
Kranjska Gora – Od petka, 7. aprila, do 4. junija bo v Muzeju 
Kranjska Gora v Liznjekovi domačiji na ogled razstava Mere 
in merilni pripomočki od antike do danes.

Vas zanima, 
kako je naše telo 
videti od znotraj? 
Odgovore boste 
našli v knjigi, ki na 
poljuden način 
razkriva sestavo 
in delovanje 
našega telesa. 
Izvedeli boste kako 
lahko naše telo 
neumorno deluje 
vse naše življenje. 
Knjiga vsebuje 
zavihke, prosojnice 
in “kolo” za 
lažjo predstavo. 
Zanimivo in 
poučno hkrati! 

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Nazorjeva ulica 1 v Kranju, jo naročite po tel.  
št.: 04 201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 

Če želite, da vam jo pošljemo po pošti,  
se poštnina zaračuna po ceniku Pošte Slovenije.

Redna cena knjige je 18,50 EUR. Če knjigo kupite 
ali naročite na Gorenjskem glasu, je cena le 

                        + poštnina

14      80
EUR

4. 4.  tor.  Izidor  6.37  19.35

5. 4.  sre.  Vinko  6.35  19.36

6. 4.  čet.  Viljem  6.34  19.37

7. 4.  pet.  Darko  6.32  19.39

8. 4.  sob.  Albert  6.30  19.40

9. 4.  ned.  Tomaž, velika noč  6.28  19.41

10. 4.  pon.  Metilda, velikonočni ponedeljek  6.26  19.43
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TELIČKO limuzin, staro 4 mesece, 
tel.: 041/257-768 
 23000905

TELIČKO ali bikca LS ali LIM, starega 
do en mesec, Bohinj, tel.: 041/536-
878  
 23000906

OSTALO
PRODAM

ULEŽAN hlevski gnoj, možna dostava, 
tel.: 031/676-235  
 23000827

ZAPOSLITVE (m/ž)
NUDIM

DRUŠTVO za zaščito konj, Šercerjeva 
9, Velenje, išče vitalne mlajše upoko-
jence in ljubitelje živali za dop. 2–4-
krat tedensko honorarno delo hlevarja 
ali pomočnika v zavetišču za konje. 
Zaželene izkušnje. Lokacija Cerklje na 
Gorenjskem, tel.: 041/677-792  
 23000788

ZA delo v klicnem centru v Kranju 
zaposlimo tri telefonistke/telefoniste, 
mlajše upokojenke/ce. Nudimo prila-
godljiv delovni čas in odličen zaslužek. 
Španovina, d.o.o., Savska loka 21, 
Kranj, tel.: 040/130-054 
 23000899

IŠČEM

IŠČEM DELO – učna pomoč, mate-
matika, fizika na vašem domu, strojni 
inženir v pokoju, tel.: 031/534-061 
 23000895

STORITVE
NUDIM

ADAPTACIJE – vsa gradbena dela, 
notranje omete, strojne omete, fasade, 
adaptacije, tlakovanje dvorišča, ograje, 
kamnite škarpe in dimnike, krovska 
in kleparska dela, sanacije in renova-
cije, kvalitetno, hitro in poceni. SGP 
Beni, d. o. o., Struževo 7, Kranj, tel.: 
041/561-838 
 23000888

ADAPTACIJE – vsa gradbena dela od 
temeljev do strehe, fasade, škarpe, 
urejanje dvorišč, tlakovanje, asfalt, og-
raje, dimniki, izolacija, krovstvo, čišče-
nje hiš in stanovanj – po zelo ugodni 
ceni. Leard, d.o.o., Pivka 11, Naklo, 
tel.: 041/583-163 23000887

RAZNO
PRODAM

UGODNO: gobelin, stara tehtnica, 
kipci, razne starine, skrinja ..., tel.: 
070/425-191 23000904

HOBI
KUPIM

ODLIKOVANJA, medalje, značke, 
razglednice, kovance, bajonete, sab-
lje, čelade, uniforme, tel.: 051/740-
430  
 23000873

KMETIJSKI STROJI
PRODAM

CIRKULAR za žaganje drv s koritom in 
mizo, tel.: 031/812-210  
 23000901

TPV prikolico, nosilnost 750 kg, 105 x 
205, in kovaški primež, cena po dogo-
voru, tel.: 064/234-043  
 23000898

KUPIM

TRAKTORSKE priključke, motokul-
tivator Gorenje Muta in traktor, tel.: 
041/540-364 
 23000911

PRIDELKI
PRODAM

KRMNI in drobni krompir, primeren za 
saditev, tel.: 040/355-865 23000902

MLETA orehova jedrca ali cela jedrca, 
tel.: 040/378-154  
 23000893

VINO teran – odličen, pred prazniki 
dostavimo na dom, tudi manjše količi-
ne, tel.: 041/614-862 
 23000789

VZREJNE ŽIVALI
PRODAM

KOKOŠI – nesnice, jarkice, rjave, 
grahaste, črne in bele barve, pred ne-
snostjo, in kg priščanci za dopitanje. 
Pripeljemo na dom, Matej Bulovec 
s.p., Mlakarjeva ul. 45, Šenčur, tel.: 
041/710-113 
 23000885

BIKCA in teličko ČB, stara 10 dni, tel.: 
041/342-350  
 23000878

BURSKO kozo z mladičem, kozlič-
ka in kozico, stari so eno leto, tel.: 
031/652-451 
 23000907

ČEBELJE družine na AŽ satju, tel.: 
031/694-913 
 23000894

JARKICE, rjave, v začetku nesnosti, 
Jama 34, tel.: 041/820-594 
 23000891

KOKOŠI nesnice – rjave, v začetku 
nesnosti. Pripeljemo v vse večje kra-
je na Gorenjskem. Kmetija Šraj, Uroš 
Šraj, Čadramska vas 19, Poljčane, tel.: 
031/751-675  
 23000876

RJAVE jarkice v začetku nesnosti. Sta-
nonik, Log 9, Šk. Loka, tel.: 041/694-
285 23000787

TELIČKO simentalko, staro 14 dni, 
tel.: 041/896-712 
 23000909

KUPIM

BIKA mesne pasme, starega do 22 
mesecev, tel.: 041/728-092 23000908

Loto rezultati – žrebanje 2. 4. 2023
5, 7, 11, 18, 20, 27, 31 in 8

Loto PLUS: 9, 10, 12, 18, 19, 30, 34 in 37
Lotko: 6 6 4 2 2 0

Sklad 5. 4. 2023 za Sedmico: 500.000 EUR
Sklad 5. 4. 2023 za PLUS: 2.310.000 EUR
Sklad 5. 4. 2023 za Lotka: 300.000 EUR

LOTO

Pomlad je čas porok 
In za marsikoga je to najlepši letni čas za  
sklenitev zakonske zveze. Zanima nas, kakšen  
odnos imate vi do porok – ali menite, da se 
mladi sploh še želijo vezati ali je porok ved-
no manj, kaj menite o poroki v zrelih letih, o  
obnovitvi zaobljub, o kraju in načinu obredov 
in ali je poroka sploh še obveza za to, da par 
ostane dlje skupaj. 
Vaše mnenje nam pošljite na koticek@g-glas.si 
ali na Gorenjski glas, Nazorjeva ulica 1, Kranj 
do petka, 14. aprila. Prispevki bodo objavljeni, 
v zahvalo pa vam bomo poslali majhno nagrado.

OBVESTILO NAROČNIKOM

Račune lahko prejemate  
tudi po elektronski pošti

Če želite račune prejemati po e-pošti, nam na 
e-naslov narocnine@g-glas.si sporočite točno ime 
in priimek ter naslov, da vas bomo našli na seznamu.

Na e-naslov, s katerega nam boste poslali  
osebne podatke, bomo poslali račun v obliki pdf,  
ki bo povsem enak položnici v tiskani izdaji.

Sodobna tehnologija omogoča tudi hitro in 
preprosto plačevanje računov s pomočjo mobilnega 
telefona in QR kode. 
Prepričani smo, da boste zadovoljni.

www.gorenjksiglas.si

RADIO SORA, D.O.O., KAPUCINSKI TRG 4, ŠKOFJA LOKA

Radio Triglav Jesenice, d.o.o., Trg Toneta Čufarja 4, 4270 Jesenice

Ekološka kmetija 
Šlibar, 
Kovor pri Tržiču – ekološki 
pridelki in izdelki

Žitni izdelki, jajca, sok,  
zelenjava, ob petkih tudi 
sveži pekovski izdelki

Prodaja na kmetiji: 
• ob petkih med 16. in 19. uro
• ob sobotah med 8. in 12. uro

Informacije:  031 203 597
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OSMRTNICA

V 90. letu starosti je svojo življenjsko pot sklenil naš dragi mož, 
ata, dedek, pradedek in stric 

Jože Čadež
po domače Kumrov ata, Na Logu 17

Od njega se bomo poslovili v sredo, 5. aprila 2023, ob 16. uri z 
mašo v cerkvi sv. Martina v Poljanah in ga pospremili na zadnjo 
pot do pokopališča v Poljanah. Žara pokojnika bo od torka od 14. 
ure naprej v tamkajšnji poslovilni vežici. 
Hvaležno odklanjamo cvetje in sveče. V njegov spomin lahko da-
rujete za cerkev sv. Volbenka ali za sv. maše.

Žalujoči: žena Slavka in otroci z družinami

Spominjam se, 
da je bilo lepo.

GG knjiga

MALI OGLASI
T: 201 42 47 
E: malioglasi@g-glas.si

 Male ogla se spre je ma mo:  
za ob ja vo v petek do srede  
do 14. ure in za ob ja vo  
v to rek do petka do 14. ure!  

De lo vni čas: 
ponedeljek, to rek, čet rtek, 
petek nep rekinjeno  
od 8. do 15. ure, sreda od  
8. do 16. ure, sobote, nedelje 
in prazniki zaprto.

NEPREMIČNINE
HIŠE
KUPIM

VSELJIVO hišo z vrtom v Podnartu ali 
bližnji okolici, tel.: 041/731-016  
 23000897

POSESTI
PRODAM

GOZD, 29.000 m2, nad Kropo, parce-
la 579, ponudba visi na UE Radovljica, 
cena 29.000 EUR, tel.: 040/129-077 
 23000847

MOTORNA VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

SEAT Ibiza 1.4, bencin, l. 2008, reg. 
do 31. 3. 2024, 1. lastnik, cena 2.400 
EUR, tel.: 040/795-958  
 23000879

AVTODELI IN OPREMA
PRODAM

LETNE gume 185/60-15, cena 80 
EUR, tel.: 040/871-516 
 23000896

GRADBENI  
MATERIAL
PRODAM

SMREKOVE, jesenove in bukove de-
ske ter orehove hlode, tel.: 031/372-
504 23000822

KURIVO
PRODAM

SUHA bukova drva, butare, meša-
na drva ter rajkelne – okroglice, tel.: 
031/826-621 23000564

SUHA bukova drva, možna dostava, 
tel.: 040/246-688 23000900

ŠPORT,  
REKREACIJA
PRODAM

VEČ ženskih in moških koles, tel.: 
071/366-993 23000903

TURIZEM
ODDAM

BLIŽA se poletje. Dopust lahko pre-
živite v apartmaju v Barbarigi, tel.: 
041/680-201, Sonja 
 23000892

Mizar-monter (m/ž)

Iščemo sodelavce za okrepitev naših ekip za montažo 
akustičnih panelov in vrat v športnih dvoranah v Avstriji 
in Nemčiji. Nudimo stalno zaposlitev v Avstriji z vsemi 
pripadajočimi dodatki in odlično delovno vzdušje. 
Obiščite nas na www.diaplan.com, 9611 Nötsch,  
Nötsch 245, ali pokličite 0043 676 460 17 02 (Janez Grlic).

Veselimo se vašega klica. D
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Škofjeločanka  
Lea Filipovič, bolj 
znana kot vlogerka 
Lepa afna, je izdala 
knjigo s svojimi  
najljubšimi 
jedmi, ki jih zanjo 
pripravlja mami 
Bernarda. Recepti 
so preprosti in vas 
bodo pogosto 
rešili iz zagate, ko 
ne boste vedeli, 
kaj skuhati.  
Preizkusite jih, 
jedi vam bodo 
zagotovo 
teknile!

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu, 
Nazorjeva ulica 1 v Kranju, jo naročite po tel. št.:  
04 201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.

Če želite, da vam jo pošljemo po pošti, se poštnina 
zaračuna po ceniku Pošte Slovenije. 

                        + poštnina

2289 strani, trda vezava        

EUR

TOPLOTNE ČRPALKE

 
DOBAVA TAKOJ

IZE d.o.o 
Golniška c. 68 a, 4000 KRANJ
041 669 742

TOPLOTNE ČRPALKE
                              6 – 16 kw 
od 6.699,99 EUR - 6 kw z osnovno 
montažo, zagonom in 9,5% ddv
SUBVENCIJA EKO SKLADA

IZE d.o.o. 041 669 742
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Novi razgledni stolp, cestni električni vlak in projekt Zeleni konji so tri večje letošnje pridobitve v 
Arboretumu Volčji Potok.

Volčji Potok – Galerija Ja-
neza Boljke v Arboretumu 
Volčji Potok je nedavno go-
stila letno novinarsko kon-
ferenco.

Direktor Arboretuma Aleš 
Ocepek je uvodoma sprego-
voril o preteklih dosežkih. 
Izvedeli smo, da je za javnim 
zavodom uspešno leto. Lani 
so s pomočjo ministrstva za 
kulturo izpeljali nekaj večjih 
investicij. Poleg tega, da so 
očistili dvoje jezer, so k Je-
zeru rdečega javorja uredili 
še dostop za otroke. V leto-
šnjem letu bodo v njem za-
cveteli tudi živobarvni lokva-
nji. Najnovejša pridobitev je 
novi razgledni stolp, ki so 
ga postavili na grajski hrib, 
kjer so sicer ostanki močne-
ga zidovja, ki se sedaj s stol-
pa prav lepo vidijo, lepo pa je 
seveda vidna tudi širša oko-
lica parka. Realizirali so tudi 
nakup cestnega električnega 
vlaka, ki je zamenjal starega 
na dizelski pogon. V treh 
odprtih vagonih lahko vlak 
sprejme do šestdeset potni-
kov, ima tudi dve prilagojeni 
mesti za potnike na invalid-
skih vozičkih. Investicija je 
stala slabih 360 tisoč evrov 
z DDV, nakup je sofinanci-
ralo ministrstvo za okolje in 
prostor s sredstvi Sklada za 
podnebne spremembe.

Park je lani obiskalo 306 
tisoč ljudi, največ v maju in 
decembru, zelo pa so ponos-
ni tudi na priznanje za vrtno 
odličnost, kar Arboretum 

uvršča med 27 najlepših ro-
žnih vrtov v Evropi. Prizna-
nje je podelila Svetovna zve-
za vrtničarskih društev.

Tri zelene skulpture
V nadaljevanju je Meli-

ta Miš Strgar predstavila 
raznolik program prireditev 

s poudarkom na spomla-
danski razstavi tulipanov in 
omenila tudi evropsko mla-
dinsko floristično tekmova-
nje, ki ga bo avgusta gostil 

Arboretum. Marija Mag-
dalena Kregar, arhitektka 
razglednega stolpa, je raz-
ložila, kako je jekleni de-
setmetrski stolp dobil seda-
njo podobo, direktor Kultur-
nega doma Franca Bernika 
Domžale Jure Matičič pa je 
predstavil program Koncer-
tov v rozariju in izhodišča 
za program filmskih veče-
rov v juliju in avgustu. O le-
tošnji novosti, zeleni skulp-
turi treh konjev v različnih 
položajih, pa je spregovo-
ril njen avtor Jure Bogataj, 
ki sicer prihaja iz škofjelo-
škega podjetja GREENmo-
dul, Freising. Skulpture so 
po vsej površini ozelenjene 
z živimi rastlinami. Najviš-
ja je visoka pet metrov. Gre 
za projekt, ki je nastajal več 
let, je pa sedaj prvi tovrstni 
v tem koncu Evrope, ne le 
v Sloveniji, ter predstavlja 
svetovno novost na podro-
čju hortikulturnega obliko-
vana v prepletu z vizualno 
umetnostjo. Proces izdela-
ve povezuje krajinske sno-
valce, vizualne umetnike, 
vrtnarje in inženirsko stro-
ko za izvedbo. Projekt Zele-
ni konji bo v parku na ogled 
od junija naprej.

Matjaž Mastnak je med 
drugim na kratko dodal še 
nekaj o drevesih za priho-
dnost, saj se bo glede na 
podnebne spremembe mo-
ral spremeniti sortiment v 
javnih nasadih, Mateja Ra-
čevski pa je ob koncu tiskov-
ne konference predstavila 

še projekt 50 posebnih dre-
ves za otroke in družine, ki 
je namenjen spoznavanju 
dreves v Arboretumu Volčji 
Potok.

Alenka Brun

Novi razgledni stolp je visok deset metrov, ima jekleno 
konstrukcijo, štiri nosilne stebre, šest podestov in 47 
stopnic. / Foto: Alenka Brun

Hrušica – V soboto so po zimskem premoru ponovno odprli 
ferato Dobršnik nad Hrušico. Zavarovana plezalna pot poteka 
po slikoviti soteski potoka s sedmimi slapovi v dolžini tisoč 
metrov in z višinsko razliko 270 metrov. Po besedah Gabra 
Šorna iz Zavoda za šport Jesenice, ki ima v upravljanju ferato, 
so pred letošnjim odprtjem očistili celotno traso in pregledali 
jeklenice, da bo vzpon varen. Obvezna sta čelada in samova-
rovalni komplet, izposoja je možna v Pizzeriji Trucker na Hru-
šici. Po preplezani poti je obvezna vrnitev nazaj po označeni 
gozdni poti na Hrušico.

Ferata Dobršnik je že odprta

Apno – Pri Mrgoletovih v 
Apnu pod Krvavcem je s pir-
hi okrašen gaber v zadnjih 
petih letih postal del velike 
noči. Praznično podobo v 
prebujajoči se naravi ustvar-
ja Alojzija – izdelave pirhov 
(običajno iz stiropora) se loti 

približno en mesec prej, ne-
kaj pa je kupljenih. »Na za-
četku jih je bilo okoli petde-
set, naslednje leto sto, po-
tem že tristo … letos jih je 
več kot petsto.« Spodbujata 

jo veselje do krašenja in pog-
led na barvito, v soncu leske-
tajoče se okrasje, ne nazad-
nje je v Alojziji ustvarjalna 
žilica, s katero tudi usmer-
ja cerkljansko klekljarsko 
skupino Lastovke. Kleklja-
nih umetnin ne izpostavlja 
vremenu, pač pa jih vklju-
či v aranžma na terasi. Ob 

okrašenem okoli dvesto let 
starem drevesu se ustavljajo 
tudi mimoidoči, nekateri pa 
na vzpetino nad cesto proti 
Šenturški Gori pridejo prav 
z namenom ogleda.

Velikonočno drevo 
pri Mrgoletovih
Ana Jagodic Dolžan

Kranj – Svetovni dan zdravja, ki ga zaznamujemo 7. aprila in 
letos poteka pod sloganom Zdravje za vse, bodo v Gorenjskih 
lekarnah počastili z brezplačnimi aktivnostmi in lekarniškimi 
storitvami. V vseh svojih lekarnah v tednu od 3. do 7. apri-
la brezplačno merijo krvni tlak in telesno maso, pripravljajo 
osebne kartice zdravil (OKZ) in izvajajo svetovalno storitev 
pregled uporabe zdravil (PUZ). Za izdelavo osebne kartice 
zdravil in pregled uporabe zdravil se je treba dogovoriti v le-
karni. Kot so še poudarili: »Namen lekarniške dejavnosti je 
zagotavljanje kakovostne in učinkovite preskrbe z zdravili in 
drugimi izdelki za podporo zdravljenja in ohranitev zdravja 
ter svetovanje glede njihove varne, pravilne in učinkovite upo-
rabe. V Gorenjskih lekarnah želimo lekarniško dejavnost čim 
bolj približati prebivalcem Gorenjske, zato jo izvajamo v 23 
lekarniških enotah po celotni Gorenjski.«

Zdravje za vse

Pirhe z okoli dvesto let starega drevesa Alojzija navadno 
pospravi po beli nedelji, prvi nedelji po veliki noči.  
/ Foto: Ana Jagodic Dolžan

Stolp, vlak in konji

vre men ska na po ved
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–3 /8 oC

–6/6 oC

2/13 oC

5/12 oC

–1/10 oC

–4/9 oC

–2/7 oC

4/11 oC

–1/8 oC

–4/8 oC

–2/6 oC
–1/7 oC

–1/7 oC

0/8 oC

–4/8 °C –4/12 °C–4/9 °C

Agen ci ja RS za oko lje, Urad za me te oro lo gi jo

Prevladovalo bo sončno in hladno vreme. Danes in jutri bo 
še vetrovno, pihal bo veter vzhodnih smeri, v četrtek bo veter 
ponehal. Zjutraj bodo temperature precej pod lediščem, v 
četrtek čez dan bo spet nekoliko topleje.

Ob radoživih otrocih morajo starši imeti veliko 
božje masti, da ne posežejo po leskovi.
Milan Fridauer - Fredi

NA GLAS                                           aforizem

Novi cestni električni vlak / Foto: Alenka Brun

Arboretum je lani obiskalo 306 tisoč ljudi, največ 
v maju in decembru, kar je plod novih zamisli in 
uresničenih idej, da se v parku vedno nekaj godi. 
Arboretum je postal pomemben kraj za sproščene 
sprehode, za kulturne dogodke in cilj mnogim 
turistom.


